Secretaria General
COMISSIÓ D’ECOLOGIA, URBANISME, INFRAESTRUCTURES I MOBILITAT
Sessió de 14 de desembre de 2020
ACTA
A la sala virtual, amb pantalla central de control de la Sala Lluís Companys de la Casa 
Consistorial de la ciutat de Barcelona, el 14 de desembre de 2020, s’hi reuneix la 
COMISSIÓ D’ECOLOGIA, URBANISME, INFRAESTRUCTURES I MOBILITAT en sessió
ordinària, sota la presidència de l’Im. Sr. Regidor Jordi Coronas i Martorell. Hi concorren 
les Imes. Sres. i els Ims. Srs.: Janet Sanz Cid, Eloi Badia Casas, Mar ia Rosa Alarcón 
Montañés, Eva Baró i Ramos, Max Zañartu i Plaza, Jordi Martí Galbis,  Celestino 
Corbacho Chaves, Óscar Ramírez Lara i Manuel Valls Galfetti, assistits per l’assessor 
jurídic, el Sr. Joan Caparrós Hernández, que actua per delegació del secretari general i 
que certifica.
També hi són presents les Sres. i els Srs.: Ima. Sra. Francina Vila i Valls; Gemma Arau, 
gerent de l’Àrea d’Ecologia, Urbanisme, Infraestructures i Mobilitat, i Frederic Ximeno, 
gerent de Medi Ambient i Serveis Urbans.
Excusen la seva absència les Imes. Sres. i els Ims. Srs.: Gemma Tarafa Orpinell, Luc ía 
Martín González, Laia Bonet Rull, David Escudé Rodríguez, Ernest Maragall i Mi ra, Elsa 
Artadi Vila.
La sessió no presencial va ser convocada i es celebra en virtut del que disposa l’article
46.3 de la Llei 7/1985, de 2 d’abril, reguladora de les bases del règim local, segons 
redacció donada pel Reial decret llei 11/2020, de 31 de març, pel qual s’adopten 
mesures urgents complementàries en l’àmbit social i econòmic per fer front a la COVID -
19.
El secretari constata l’efectiva connexió per via telemàtica de tots els assistents a la 
sessió mitjançant el sistema de videoconferència gestionat des de la referida sala virtual 
i acredita la seva identitat, així com l’existència de quòrum legal.
S’obre la sessió a les 16.04 hores.
I) Aprovació de l’acta de la sessió anterior
Es dona per llegida l’acta de la sessió anterior, sessió ordinària celebrada el 17 de 
novembre de 2020, l’esborrany de la qual ha estat tramès a tots els membres de la 
Comissió; i S’APROVA.
II) Part informativa
a) Despatx d’ofici
En compliment de l’article 63.1 del Reglament Orgànic Municipal, es comuniquen les 
resolucions següents:
1. – (20190002) Del gerent de Medi Ambient i Serveis Urbans, de 29 d ’octubre de 2020, que 
estableix l’aixecament de la suspensió total, des del dia 14 de març inclòs i fins al dia 28 
de juny, del contracte relatiu a l’adjudicació del servei de gestió de vaixella reutilitzable 
municipal per entitats i associacions ciutadanes sense afany de lucre, adjudicat a 
Associació Les Corts per la Inserció Laboral, per a l’exercici 2020 i per un import de 
1.500,64 euros (districte de Sarrià-Sant Gervasi i Gràcia).
2. – (20200547) De la gerent de l’Àrea d’Ecologia Urbana, de 29 d’octubre de 2020, que 
inicia expedient, aprova el plec de clàusules, convoca la licitació i autoritza la despesa 
del contracte relatiu al servei d'auditoria i certificació segons ISO 14001:2015 de la 
Gerència d’Ecologia Urbana, per als exercicis 2020-2021, i per un import de 9.075,00 
euros (IVA inclòs).
3. – (20200548) De la gerent de l’Àrea d’Ecologia Urbana, de 29 d’octubre de 2020, que 
inicia expedient, aprova el plec de clàusules, convoca la licitació i autoritza la despesa 
del contracte relatiu al servei d’auditoria i certificació del sistema de gestió de qualitat 
de la Gerència de Mobilitat i Infraestructures, per als exercicis 2020-2022, i per un 
import de 20.872,50 euros (IVA inclòs).
4. – (20200556) De la gerent de l’Àrea d’Ecologia Urbana, de 29 d’octubre de 2020, que 
inicia expedient, aprova el plec de clàusules, convoca la licitació i autoritza la despesa 
del contracte relatiu al servei de redacció del projecte bàsic i executiu de les obres de 
reforma de la instal·lació de climatització de l’edifici d'oficina de Torrent de l’Olla, 218-
220, per als exercicis 2020-2021, i per un import de 87.847,11 euros (IVA inclòs).
5. – (20200109) De la gerent municipal, de 30 d’octubre de 2020, que adjudica a Tulpan 
Intermediación SL el contracte relatiu al servei de coordinació de seguretat i salut dels 
contractes en el manteniment de les estructures i el mobiliari urbà, per als exercicis 
2020-2023, i per un import de 43.710,31 euros (IVA inclòs).
6. – (20200371) De la gerent de l’Àrea d’Ecologia Urbana, de 29 d’octubre de 2020, que 
adjudica a Publiservei SL, el contracte relatiu a la producció, instal·lació, control de 
seguiment i retirada dels elements publicitaris i producció d'altres elements de 
comunicació del Departament de comunicació d’Ecologia Urbana, per als exercicis 2020-
2021, i per un import de 17.908,00 euros (IVA inclòs).
7. – (3035/2020) De la gerent del Districte de Sant Andreu, de 25 de novembre de 2020, que 
allibera la quantitat de 14.381,16 euros (IVA inclòs), en concepte de baixa en la licitació 
del contracte relatiu a les obres del projecte d’adequació de la instal·lació de ventilació 
del centre cívic de la Sagrera "La Barraca", per als exercicis 2020-2021.
8. – (20200543) De la gerent d’Ecologia Urbana, de 27 d’octubre de 2020, que allibera la 
quantitat de 1.472,76 euros (IVA inclòs) en concepte de baixa en la licitació del 
contracte relatiu al suport puntual a processos participatius vinculats a projectes de 
transformació urbanística i espai públic de l’Àrea d’Ecologia Urbana, adjudicat a Voltes 
Coop. d’Arquitectura, per als exercicis 2020-2021.
9. – (20180325) De la gerent municipal, de 3 de novembre de 2020, que prorroga per un 
període comprès des del 28.12.2020 fins el 27.12.2021 el contracte relatiu al servei 
d’assistència tècnica per cobrir les necessitats del Departament de logística i gestió 
d’edificis, adjudicat a Novotec Consultores, S.A., per un import de 90.802,25 euros (IVA
inclòs).
10. – (20200393) Del gerent de Mobilitat i Infraestructures, de 5 de novembre de 2020, que 
adjudica a Greening Ingenieria Civil y Ambient, el contracte relatiu a la redacció del 
projecte executiu per a la construcció d’una pèrgola fotovoltaica al pàrquing de Via 
Favència amb Via Júlia, per als exercicis 2020-2021, i per un import de 7.040,00 euros 
(IVA inclòs).
11. – (20160001) Del gerent de Medi Ambient i Serveis Urbans, de 5 de novembre de 2020, 
que cancel·la i/o retorna a UTE Lovic-LKS la garantia definitiva d’import 30.361,63 euros, 
constituïda per respondre del compliment d’assistència tècnica per a la redacció plec de 
prescripcions tècniques, anàlisi d’ofertes i seguiment posada en marxa nou contracte de 
neteja i recollida, per a l’exercici 2020.
12. – (20200364) Del gerent de Medi Ambient i Serveis Urbans, de 5 de novembre de 2020, 
que adjudica a Greenllood Ecology SL, el contracte relatiu a l’estudi de mercat de 
sistemes de compactació i transferència de residus de neteja viària i projecte bàsic dels 
centres de Prim - Forum - Canyelles i Rieres d'Horta, per als exercicis 2020-2021, i per un 
import de 16.274,50 euros (IVA inclòs).
13. – (20170521) De la gerent de l’Àrea d’Ecologia Urbana, de 5 de novembre de 2020, que 
cancel·la i/o retorna a Construcciones y Servicios Faus, S.A la garantia definitiva d’import 
10.148,80 euros, constituïda per respondre del compliment d’obres de conservació i 
manteniment de la rehabilitació de les cobertes de la sagristia del Monestir de 
Pedralbes, per a l’exercici 2020.
14. – (20200471) De la gerent de l’Àrea d’Ecologia Urbana, de 5 de novembre de 2020, que 
inicia expedient, aprova el plec de clàusules, convoca la licitació i autoritza la despesa 
del contracte relatiu als serveis d’assistència tècnica per la coordinació, monitoratge, 
gestió administrativa i financera, suport per a la interlocució amb el Secretariat 
Permanent de l’UIA del projecte "Adaptant les escoles al canvi climàtic a través del blau, 
el verd i el gris", per als exercicis 2020-2021, i per un import de 181.427,40 euros (IVA
inclòs).
15. – (20190002) Del gerent de Medi Ambient i Serveis Urbans, de 5 de novembre de 2020, 
que estableix l’aixecament de la suspensió total des del dia 14 de març inclòs i fins el dia 
28 de juny del contracte relatiu a l’adjudicació del servei de gestió de vaixella 
reutilitzable municipal per entitats i associacions ciutadanes sense afany de lucre, 
adjudicat a Associació Les Corts per la Inserció Laboral, per a l’exercici 2020, i per un 
import de 1.500,64 euros (districtes de Sants-Montjuïc i de les Corts).
16. – (20190078) De la gerent municipal, de 6 de novembre de 2020, que modifica contracte 
relatiu als serveis de manteniment d’equips audiovisuals en les sales de reunions 
d’edificis d’Ecologia Urbana i d’equips informàtics de fora la xarxa municipal (2019-
2021), per als exercicis 2020-2021, i per un import de 10.402,54 euros (IVA inclòs).
17. – (20200386) Del gerent de Mobilitat i Infraestructures, de 6 de novembre de 2020, que 
adjudica a Sulmag 40, S.L. el contracte relatiu als projectes d ’implantació de plaques 
fotovoltaiques a tres emplaçaments a l’entorn de les Rondes de Barcelona, per als 
exercicis 2020-2021, i per un import d’11.676,50 euros (IVA inclòs).
18. – (2020005) Del gerent de Mobilitat i Infraestructures, de 6 de novembre de 2020, que 
reajusta les anualitats de l’autorització i disposició de la despesa del contracte relatiu als 
serveis especialitzats del Centre de Gestió de Mobilitat Urbana, per als exercicis 2020 -
2022, i per un import de 377.906,89 euros (IVA inclòs).
19. – (2020006) Del gerent de Mobilitat i Infraestructures, de 6 de novembre de 2020, que 
reajusta les anualitats de l’autorització i disposició de la despesa del contracte relatiu al 
servei d’operació del Centre de Gestió de Mobilitat Urbans, per als exercicis 2020- 2022, 
i per un import de 476.868,55 euros (IVA inclòs).
20. – (20200361) Del gerent de Mobilitat i Infraestructures, de 10 de novembre de 2020, que 
adjudica a Enginyeria de l’Edificació i Projectes el contracte relatiu a la realització d’un 
estudi per a la integració de dades a partir de models BIM sintètics d’infraestructura a 
l’entorn de les Rondes, per als exercicis 2020-2021, i per un import de 18.143,95 euros 
(IVA inclòs).
21. – (20200367) Del gerent de Mobilitat i Infraestructures, de 10 de novembre de 2020, que 
adjudica a Assessoria Energètica Catalana, SL, el contracte relatiu a la redacció dels 
projectes d’implantació de plaques fotovoltaiques a 9 pèrgoles del carrer de Salvador 
Espriu, per als exercicis 2020-2021, i per un import de 12.610,64 euros (IVA inclòs).
22. – (0931/19) De la gerent de l’Àrea d’Ecologia Urbana, de 10 de novembre de 2020, que 
inicia expedient, aprova el plec de clàusules i autoritza la despesa del contracte relatiu a 
la contractació del subministrament de 13 dispensadors d’aigua (en règim de lloguer) a 
diferents localitzacions, com a contractació basada de l’Acord Marc de subministrament 
de dispensadors d'aigua, i adjudicar-li a Aquadirect Blue Planet SL, per als exercicis 2020-
2022, i per un import de 5.040,21 euros (IVA inclòs).
23. – (20190642) De la gerent de l’Àrea d’Ecologia Urbana, de 10 de novembre de 2020, que 
reajusta les anualitats relatives al contracte d’acompanyament participatiu i pedagògic 
de les escoles refugi climàtic, en el marc del projecte europeu UIA "Adaptant les escoles 
al canvi climàtic" adjudicat a Lavola 1981, SAU, per als exercicis 2020-2021, i per un 
import de 34.802,26 euros (IVA inclòs).
24. – (20200585) Del gerent de Mobilitat i Infraestructures, d’11 de novembre de 2020, que 
adjudica a Coloma Armengol SCP el contracte relatiu al servei de formació en 
metodologia BIM per a la direcció d’infraestructures i espai urbà, per als exercicis
2020-2021, i per un import de 5.493,40 euros (IVA inclòs).
25. – (20200586) De la gerent d’Urbanisme, de 16 de novembre de 2020, que adjudica a 
Fundació Bosch i Gimpera, el contracte relatiu a l’assistència tècnica jurídica habitatge i 
urbanisme, per als exercicis 2020-2021, i per un import de 16.940,00 euros (IVA inclòs).
26. – (20200325) De la gerent d’Urbanisme, d’11 de novembre de 2020, que adjudica a Under 
Project Lab SCP el contracte relatiu a la proposta de serveis per a la redacció i seguiment 
de la tramitació del "Pla Especial Urbanístic i de Millora Urbana per a la regulació del 
Sector 3 de Magòria", per als exercicis 2020-2021, i per un import de 18.029,00 euros 
(IVA inclòs).
27. – (20200376) Del gerent de l’Arquitecte en Cap, de 14 de novembre de 2020, que adjudica 
a Lacol, SCCL, el contracte relatiu a l’estudi i proposta d'actuació per a les rehabilitacions 
de les naus de Can Batlló, per als exercicis 2020-2021, i per un import de 18.089,50 
euros (IVA inclòs).
28. – (20200382) Del gerent de l’Arquitecte en Cap, de 14 de novembre de 2020, que adjudica 
a Societat Orgànica +10, SCCL el contracte relatiu a la diagnosi i proposta de solucions de 
millora en l’àmbit de la sostenibilitat en els processos edificatoris i d’espai públic a Can 
Batlló, per als exercicis 2020-2021, i per un import de 17.968,50 euros (IVA inclòs).
29. – (20200380) Del gerent de l’Arquitecte en Cap, de 14 de novembre de 2020, que adjudica 
a Sist. Avançats Energia Solar Tèrmica el contracte relatiu a l’anàlisi i  proposta 
d’innovació en infraestructures de serveis (energia i cicle hídric) a l’àmbit de Can Batlló, 
per als exercicis 2020-2021, i per un import de 18.041,10 euros (IVA inclòs).
30. – (20200377) De la gerent d’Urbanisme, d’11 de novembre de 2020, que adjudica a 
Esteyco, SA el contracte relatiu al servei de redacció de plecs tècnics i administratius pel 
concurs de la redacció del Pla Especial d’Infraestructures del 22@, per als exercicis 2020-
2021, i per un import de 17.774,90 euros (IVA inclòs).
31. – (20200171) Del gerent de Mobilitat i Infraestructures, de 16 de novembre de 2020, que 
adjudica a Alumbrados Viarios, SA, el contracte relatiu a la realització del sistema de 
control de velocitat mitjançant radar de tram al túnel de Badal de Barcelona, per als 
exercicis 2020-2021, i per un import de 394.113,73 euros (IVA inclòs).
32. – (20200387) Del gerent de Mobilitat i Infraestructures, de 16 de novembre de 2020, que 
adjudica a Greening Ingenieria Civil y Ambient el contracte relatiu a les pèrgoles 
fotovoltaiques al pàrquing de Via Favència amb el carrer Almansa, per als exercicis 2020-
2021, i per un import de 9.566,28 euros (IVA inclòs).
33. – (20170149) Del gerent de Mobilitat i Infraestructures, de 16 de novembre de 2020, que 
cancel·la i retorna la garantia definitiva per import de 17.810,42 euros i la
garantia definitiva per import de 7.633,03 euros a favor de Imesapi SA, constituïdes com 
a garantia del contracte relatiu a les obres de millora de les galeries 22@ - fase 4, per a 
l’exercici 2020.
34. – (20190425) Del gerent de Mobilitat i Infraestructures, de 16 de novembre de 2020, que 
reajusta les anualitats de l’autorització i disposició de la despesa del contracte relatiu als 
serveis de Direcció Facultativa i Assistència Tècnica dels Contractes de Manteniment de 
les Estructures Vials, per als exercicis 2020-2022, i per un import de 216.381,45 euros 
(IVA inclòs).
35. – (3500/2020) De la gerent del districte de Sant Andreu, de 19 de novembre de 2020, que 
allibera la quantitat de 25.107,23 euros (IVA inclòs), en concepte de baixa en la licitació 
del contracte relatiu a la impermeabilització de la coberta que millora de tancaments i 
elements de seguretat per al manteniment de la Pista Sagrera, per als exercicis 2020-
2021.
36. – (3500/2020) De la gerent del Districte de Sant Andreu, de 19 de novembre de 2020, que 
adjudica a Constraula Enginyeria i Obres SAU, el contracte relatiu a la 
impermeabilització de la coberta, millora de tancaments i elements de seguretat per al 
manteniment de la Pista Sagrera, per als exercicis 2020-2021, i per un import de 
166.185,70 euros (IVA inclòs).
37. – (20200609) De la gerent de l’Àrea d’Ecologia Urbana, de 24 de novembre de 2020, que 
adjudica a La Page Original, S.L. el contracte relatiu als serveis de disseny i maquetació 
de productes comunicatius derivats del projecte UIA Transformant escoles a través del 
verd, el blau i el gris, per als exercicis 2020-2021, i per un import de 15.972,00 euros 
(IVA inclòs).
38. – (20200171) Del gerent de Mobilitat i Infraestructures, de 23 de novembre de 2020, que 
allibera la quantitat de 174.592,97 euros (IVA inclòs) en concepte de baixa en la licitació 
del contracte relatiu a la realització del control de velocitat mitjançant radar de tram al 
túnel de Badal, per als exercicis 2020.
39. – (20200169) De la gerent municipal, de 24 de novembre de 2020, que adjudica a Camps i 
Bartolome UTE Ley 18/82 de 26 de mayo, el contracte relatiu a l’assistència tècnica per a 
la supervisió, seguiment, control i tramitació de projectes i obres d ’infraestructures i/o 
elements d’urbanització, conservació i millora, i projectes d’urbanització per a la 
Direcció de model urbà, per als exercicis 2020-2022, i per un import de 158.074,00 euros 
(IVA inclòs).
40. – (3035/2020) De la gerent del Districte de Sant Andreu, de 25 de novembre de 2020, que 
allibera la quantitat de 14.381,16 euros (IVA inclòs) en concepte de baixa en la licitació 
del contracte relatiu a l’adequació de la instal·lació de la ventilació del centre cívic de la 
Sagrera, "La Barraca", per als exercicis 2020-2021.
41. – (3035/2020) De la gerent del Districte de Sant Andreu, de 31 d ’octubre de 2020, que 
inicia expedient, aprova el plec de clàusules i autoritza la despesa del contracte relatiu
a les obres d’adequació de la instal·lació de ventilació del centre cívic de la Sagrera "La
Barraca", per als exercicis 2020-2021, i per un import de 88.936,96 euros (IVA inclòs).
42. – De la gerent d’Urbanisme, de 26 de novembre de 2020, que adjudica a Joaquim Rosell 
Gratacós el contracte relatiu a la coordinació i elaboració d’un document de criteris 
tècnics i metodològics en relació a la regeneració urbana, per als exercicis 2020-2021 i 
per un import de 17.968,50 euros (IVA inclòs).
43. – (20200608) De la gerent d’Urbanisme, de 26 de novembre de 2020, que adjudica a La 
Page Original, S.L. el contracte relatiu al servei de disseny i edició de la guia de valoració 
de criteris de sostenibilitat en urbanisme i de l’aplicatiu informàtic, per als exercicis 
2020-2021, i per un import de 15.197,60 euros.
44. – (20180416) Del gerent de Mobilitat i Infraestructures, de 27 de novembre de 2020, que 
autoritza l’ampliació de la cobertura pressupostària aprovada en data 18.11.2019 i 
aprova l’autorització i disposició de la despesa del contracte relatiu al reajustament 
anualitats tancada subministrament de tanques, adjudicat a Industrial de Materiales 
para Valla, per un import de 132.073,98 euros (IVA inclòs).
45. – (20003768) Del gerent de Mobilitat i Infraestructures, d’11 de novembre de 2020, que 
adjudica a Batlle i Roig Arquitectura SLP. el contracte relatiu a la redacció del projecte 
executiu de la pèrgola del Camp de Fútbol La Catalana per a la generació d’energia solar 
fotovoltaica, per als exercicis 2020-2021, i per un import de 18.148,79 euros (IVA inclòs).
46. – (20200317) Del gerent de l’Arquitecte en Cap, de 27 de novembre de 2020, que anul·la 
part de l’autorització i disposició de la despesa del contracte relatiu a l’assistència al 
Departament de Projectes Urbans per al protocol de tramitació de projectes 
d’urbanització, per a l’exercici 2021, i per un import de 1.790,80 euros.
47. – (20190002) Del gerent de Medi Ambient i Serveis Urbans, de 30 de novembre de 2020, 
que reajusta les anualitats de l’autorització i disposició de la despesa del contracte 
relatiu a la gestió vaixella reutilitzable municipal, lot 2, (districtes de Sants - Montjuïc i 
Les Corts) adjudicat a l’Associació Les Corts per la Inserció Laboral, per als exercicis 
2020-2021, i per un import de 6.732,05 euros (IVA inclòs).
48. – (20200241) De la gerent de l’Àrea d’Ecologia Urbana, de 30 de novembre de 2020, que 
adjudica a Lavola 1981 SAU el contracte relatiu a la gestió d’un programa educatiu per 
estendre la Cultura de Sostenibilitat dirigit a l’alumnat i al professorat dels centres 
educatius de la ciutat de Barcelona, per als exercicis 2021-2023, i per un import de 
344.806,44 euros (IVA inclòs).
49. – (20200241) De la gerent de l’Àrea d’Ecologia Urbana, de 30 de novembre de 2020, que 
allibera la quantitat de 28.764,22 euros (IVA inclòs), en concepte de baixa en la licitació 
del contracte relatiu a la gestió d’un programa educatiu per estendre la Cultura de 
Sostenibilitat dirigit a l’alumnat i al professorat dels centres educatius de la ciutat de 
Barcelona adjudicat a Lavola 1981, SAU, per als exercicis 2021-2023, i per un
import de 28.764,22 euros.
50. – (20180025) Del gerent de Mobilitat i Infraestructures, de 30 de novembre de 2020, que 
autoritza l’ampliació de la cobertura pressupostària aprovada en data 11 de novembre 
de 2018 per finalització de l’exercici pressupostari i impossibilitat d’incorporar-los a 
l’exercici següent i aprovar l’autorització i disposició de la despesa del reajustament 
d’anualitat tancada del contracte de Monitortizació de vehicles a zones de baixes 
emissions adjudicat a UTE Aluvisa-Eysa, per a l’exercici 2020, i per un import de 
218.974,90 euros (IVA inclòs).
51. – (20200067) De la gerent de l’Àrea d’Ecologia Urbana, de 30 de novembre de 2020, que 
reajusta les anualitats de l'autorització i disposició de la despesa del contracte relatiu al 
servei de custòdia de documents administratius i serveis vinculats destinats a l’Àrea 
d’Ecologia Urbana, Urbanisme, Infraestructures i Mobilitat, per als exercicis 2020-2022 
per un import 48.253,03 euros (IVA inclòs).
52. – (20200627) Del gerent de Mobilitat i Infraestructures, de 2 de desembre de 2020, que 
adjudica a Gestores 1880, S.A.U, el contracte relatiu a l’assistència tècnica en 
l’explotació de dades del projecte Autonomous Ready, per als exercicis 2020-2021, i per 
un import de 17.432,71 euros (IVA inclòs).
53. – (20200508) De la gerent municipal, de 2 de desembre de 2020, que adjudica a Sonepar 
Iberica Spain, S.A. el contracte relatiu al subministrament d’equips de protecció 
individual per a la Gerència d’Ecologia Urbana, per als exercicis 2020-2022, i per un 
import de 34.424,63 euros (IVA inclòs).
54. – (20200109) De la gerent municipal, de 2 de desembre de 2020, que a llibera la quantitat 
de 29.195,40 (IVA inclòs), en concepte de baixa de licitació, del contracte relatiu al 
servei de coordinació de seguretat i salut dels contractes en el manteniment de les 
estructures i el mobiliari urbà de la ciutat de Barcelona, per als exercicis 2020- 2022.
55. – De la gerent de l’Àrea d’Ecologia Urbana, de 3 de desembre de 2020, que adjudica a 
Xaquin Veira Gonzalez el contracte relatiu al disseny i edició productes de comunicació 
digital, per als exercicis 2020-2021, i per un import de 14.520,00 euros (IVA inclòs).
Acords de la Comissió de Govern de 19 de novembre de 2020
56. – (20190033D) ADJUDICAR el contracte núm. 19001075, que té per objecte Serveis de 
suport als serveis d’inspecció en tasques d'anàlisi, localització i elaboració d’informes 
sobre activitats subjectes a llicència o habilitació municipal anunciades a pàgines web o 
detectades per altres mitjans (2020-2022) amb mesures de contractació pública 
sostenible a SM, SISTEMAS MEDIOAMBIENTALES, SL amb NIF B61461810 de conformitat 
amb la proposta de valoració i classificació continguda en l’expedient i d’acord amb la 
proposició que ha presentat en ser considerada l’oferta més avantatjosa, pel preu de
2.101.429,64 euros IVA inclòs, dels quals 1.736.718,71 euros
corresponen al preu net i 364.710,93 euros a l’IVA. DISPOSAR a favor de l’empresa 
adjudicatària l’esmentada quantitat amb el desglossament següent: un import (IVA 
inclòs) d’1.050.714,82 euros a l’exercici pressupostari de l'any 2022 i a l’aplicació 
pressupostària D/22719/43211 0503; un import (IVA inclòs) d’1.050.714,82 euros a 
l’exercici pressupostari de l'any 2021 i a l’aplicació pressupostària D/22719/43211 0503. 
CONDICIONAR la seva realització a l’existència de crèdit adequat i suficient en els 
pressupostos posteriors a l’actual. FIXAR l’import de la garantia definitiva en 86.835,94 
euros. FORMALITZAR el contracte en el termini màxim de 5 dies naturals a comptar del 
següent al de la recepció per part de l’empresa adjudicatària del requeriment per a la 
formalització, sempre i quan hagin transcorregut 15 dies hàbils des de la tramesa de la 
notificació de l’adjudicació i no s’hagi interposat recurs especial de contractació que 
impliqui la suspensió de la formalització o s’hagués acordat l’aixecament de la 
suspensió. DESIGNAR com a responsable del contracte a la Sra. Eva Maria Mur Cavero. 
DONAR COMPTE d’aquest acord a la Comissió d’Ecologia, Urbanisme, Infraestructures i
Mobilitat.
57. – (20190033 A1N) ALLIBERAR la quantitat de 223.160,67 euros (IVA inclòs), en concepte 
de baixa en la licitació, del contracte 19001075 que té per objecte Serveis de suport als 
serveis d’inspecció en tasques d’anàlisi, localització i elaboració d'informes sobre 
activitats subjectes a llicència o habilitació municipal anunciades a pàgines web o 
detectades per altres mitjans (2020-2022) amb mesures de contractació pública 
sostenible, el qual ha estat adjudicat a l’empresa SM, SISTEMAS MEDIOAMBIENTALES, 
SL, amb NIF B61461810, i retornar-lo a les partides i als pressupostos amb el 
desglossament següent: un import (IVA inclòs) de 14.722,41 euros a l’exercici 
pressupostari de l’any 2022 i a l’aplicació pressupostària D/22719/43211 0503; un 
import (IVA inclòs) de 111.580,34 euros a l’exercici pressupostari de l'any 2021 i a 
l’aplicació pressupostària D/22719/43211 0503; un import (IVA inclòs) de 96.857,92 
euros a l’exercici pressupostari de l’any 2020 i a l’aplicació pressupostària 
D/22719/43211 0503. DONAR COMPTE d’aquest acord a la Comissió d’Ecologia, 
Urbanisme Infraestructures i Mobilitat.
Acords de la Comissió de Govern de 26 de novembre de 2020
58. – (20180237M) MODIFICAR, a l’empara dels articles 204 i 205 de la LCSP, el contracte 
18002061-001 que té per objecte els Serveis de manteniment del mobiliari urbà de la 
ciutat de Barcelona (2018-2022), amb mesures de contractació pública sostenible, 
adjudicat a l’empresa Constraula Enginyeria i Obres, SAU, amb NIF A58142639, per un 
import màxim de 399.752,48 euros (IVA inclòs), d’acord amb els informes i 
documentació que consta en l’expedient. AMPLIAR l’autorització i disposició de la 
despesa de l’esmentat contracte per un import de 399.752,48 euros, IVA inclòs, amb 
càrrec a l'exercici 2020 i amb càrrec a la partida i pressupost amb el desglos sament 
següent: un import (IVA inclòs) de 399.752,48 euros a l’aplicació pressupostària 
D/22712/15331 0504. FIXAR en 16.518,70 euros l'import del reajustament de la garantia 
definitiva. REQUERIR l’adjudicatari per tal que comparegui a les dependències 
d’Administració d’Ecologia Urbana per a la seva formalització en el termini de 15 dies 
hàbils, a comptar des de la recepció de la notificació. DONAR COMPTE d ’aquest acord a 
la Comissió d’Ecologia, Urbanisme, Infraestructures i Mobilitat.
59. – (20XC0268) APROVAR el conveni de col·laboració a subscriure entre l’Ajuntament de 
Barcelona, l’Ajuntament de Sant Adrià del Besòs i el Consorci del Besòs, per la gestió i 
manteniment de l'Espai Fòrum, de conformitat amb la Normativa reguladora dels 
expedients d’autorització de l’atorgament de convenis administratius amb altres 
administracions públiques i institucions, aprovada per decret d’alcaldia el 27 d’abril de 
2011; AUTORITZAR i DISPOSAR la despesa plurianual per un import total de 804.000,00 
euros, a raó de 201.000,00 euros anuals, amb càrrec a l’aplicació pressupostària 
D/46722/92011 del pressupost de la Gerència d'Ecologia Urbana dels exercicis 2021 a 
2024, ambdós inclosos. La consignació queda subordinada al crèdit que per cada exercici 
autoritzin els respectius pressupostos, d’acord amb l’art. 174 del RDL 2/2004, de 5 de 
març, regulador de les Hisendes Locals; i, DONAR COMPTE d’aquest acord a la Comissió 
d’Ecologia, Urbanisme, Infraestructures i Mobilitat.
60. – (19PL16759) DECLARAR LA CADUCITAT, de conformitat amb l’article 95.1 de la llei 
39/2015, d’1 d’octubre, del procediment administratiu comú de les administracions 
públiques, de la tramitació del Pla de Millora Urbana per a la remunta de dues plantes 
als edificis situats al carrer Sepúlveda núm. 187 i a la Ronda de Sant Antoni núm. 55; 
atesa l’existència de motius determinants per a la declaració de caducitat, fonamentats 
a l’informe de la Direcció de Serveis de Planejament; que consta a l’expedient i, a 
efectes de motivació, s’incorpora a aquest acord; NOTIFICAR aquest acord als promotors 
del Pla i PROCEDIR a l’arxiu de les actuacions.
61. – (20SD0113 PU) APROVAR inicialment, de conformitat amb l’article 16.b de la Carta 
Municipal de Barcelona, la modificació del Projecte d’Urbanització del Polígon 
d’Actuació del Pla de Millora Urbana per a la modificació del Pla Especial d’Ordenació de 
l’àmbit delimitat pels carrers Salvador Mundí, Via Augusta i Hort de la Vila, al Districte 
de Sarrià–Sant Gervasi, el qual fou aprovat definitivament per acord de la Co missió de 
Govern municipal en sessió de 18 de  desembre  de  2013  i,  que  es  troba inclòs en 
l’àmbit de planejament abans referit (aprovat pel Plenari del Consell Municipal en sessió 
ordinària de 30 de novembre de 2007, publicat al BOPB el 26 de desembr e de 2007), 
d’acord amb l’Informe Tècnic del Projecte (amb classificació B) de 22 d’octubre de 2020, 
que figura a l’expedient administratiu i que a aquests efectes es dona per reproduït, 
promogut per la Junta de Compensació de l’àmbit, amb un pressupost de 630.107,60 
euros el 21% de l’impost del valor Afegit (IVA) inclòs, d’acord amb el que estableixen els 
articles 89.6 i 119.2 del Decret Legislatiu 1/2010, de 3 d’agost, pel qu al s’aprova el Text 
Refós de la Llei d’Urbanisme. SOTMETRE’L al tràmit d'informació pública durant el 
termini d’un mes durant el qual es podrà examinar i formular-hi les al·legacions 
pertinents, mitjançant la inserció de l’acord al Butlletí Oficial de la Província de 
Barcelona (BOPB), i en un dels diaris de més circulació de Catalunya. NOTIFICAR el 
present acord a les parts interessades. DONAR- NE compte a la Comissió d’Ecologia, 
Urbanisme i Mobilitat.
62. – (19PL16744) APROVAR inicialment, de conformitat amb l’article 68.1 a) de la Carta 
Municipal de Barcelona, el Pla de Millora Urbana per a l’ordenació de la parcel·la carrer 
Brusi 94-100 per a la implantació d’habitatges de lloguer social; promogut per  la
Comunitat Evangèlica de parla Alemanya; EXPOSAR-LO al públic pel termini d’un
mes; SOTMETRE’L al Consell Municipal per a la seva aprovació definitiva i DONAR-NE
compte a la Comissió d’Ecologia, Urbanisme, Infraestructures i Mobilitat.
63. – (20SD00083PU) APROVAR definitivament, de conformitat amb l’article 16.b de la Carta 
Municipal de Barcelona, el Projecte executiu d’urbanització de la Baixada de Can Mateu, 
entre els carrers de Llobregós i de Granollers, dins l’àmbit de la Modificació puntual del 
Pla General Metropolità en l’àmbit Llobregós-Can Mateu (aprovada per acord de la 
Subcomissió d’Urbanisme de Barcelona de data 30 de juliol de 2020) promogut per 
Tuemon Consulting, SL d’acord amb l’Informe Tècnic del Projecte (amb classificació B) 
de 3 de setembre de 2020 que figura a l’expedient administratiu i que a aquests efectes 
es dona per reproduït, amb un pressupost d’1.012.769,69 euros, el 21% de l’impost del 
valor Afegit (IVA) inclòs, de conformitat amb allò establert als articles 89.6 i 119.2 del 
Decret Legislatiu 1/2010, de 3 d’agost, pel qual s’aprova el Text Refós de la Llei 
d’Urbanisme. PUBLICAR el present acord en el Butlletí Oficial de la Província de 
Barcelona (BOPB) i en un dels diaris de més circulació de la província. NOTIFICAR -LO a 
les parts interessades en aquest procediment. DONAR-NE compte a la Comissió 
d’Ecologia, Urbanisme, Infraestructures i Mobilitat.
64. – (20PL16761) APROVAR inicialment, de conformitat amb l’article 68.1 a) de la Carta 
Municipal de Barcelona, el Pla de Millora Urbana per a l’ordenació del sector 08 
“Manxa-Santuari”; promogut per Global Service 2005 SL; EXPOSAR-LO al públic pel 
termini d’un mes; SOTMETRE’L al Consell Municipal per a la seva aprovació definitiva i 
DONAR-NE compte a la Comissió d’Ecologia, Urbanisme, Infraestructures i Mobilitat.
65. – (20SD00115PU) APROVAR inicialment, de conformitat amb l’article 16.b de la Carta 
Municipal de Barcelona, la modificació del Projecte d’Urbanització de l’àmbit qualificat 
com a 6b (Parcs i jardins urbans de nova creació) entre els carrers Cristòbal de Moura, 
Treball, Marroc i Agricultura (Districte d’activitats 22@bcn) que fou aprovat per acord 
de la Comissió de Govern municipal en sessió de 5 d’octubre de 2011 i que es troba 
inclòs en el Pla de Millora Urbana de les illes delimitades pels carrers abans referits, 
aprovat definitivament per acord del Plenari del Consell Municipal en sessió d ’1 de 
febrer de 2008 (publicat a efectes de la seva executivitat al BOPB de data 25/02/2008 i a 
La Vanguardia de 22/02/2008), d’acord amb l’Informe Tècnic del Projecte (amb 
classificació B) de 2 de novembre de 2020 que figura a l’expedient administratiu i que a 
aquests efectes es dona per reproduït, promogut per la Junta de Compensació de 
l’àmbit, amb un pressupost de 674.797,68 euros, el 21% de l’impost del valor Afegit 
(IVA) inclòs, d’acord amb el que estableixen els articles 89.6 i 119.2 del Decret Legislatiu 
1/2010, de 3 d’agost, pel qual s’aprova el Text Refós de la Llei d’Urbanisme. SOTMETRE’L 
al tràmit d’informació pública durant el termini d’un mes durant el qual es podrà 
examinar i formular-hi les al·legacions pertinents, mitjançant la inserció de l ’acord al 
Butlletí Oficial de la Província de Barcelona (BOPB), i en un dels diaris de més circulació 
de Catalunya. NOTIFICAR el present acord als interessants. DONAR-NE compte a la 
Comissió d’Ecologia, Urbanisme i Mobilitat.
66. – (20PL16762) APROVAR inicialment, de conformitat amb l’article 68.1 a) de la Carta 
Municipal de Barcelona, el Pla Especial per a la delimitació d’una superfície de venda 
superior a 2.500 m2, al centre comercial Diagonal Mar; promogut per DIAGONAL MAR
PROPCO 1, SL; EXPOSAR-LO al públic pel termini d’un mes; SOTMETRE’L al Consell 
Municipal per a la seva aprovació definitiva i DONAR-NE compte a la Comissió 
d’Ecologia, Urbanisme, Infraestructures i Mobilitat.
Acords de la Comissió de Govern de 3 de desembre de 2020
67. – (20002572D) EXCLOURE de la licitació del contracte núm. 20002572 que té per objecte 
serveis d’auxiliars i coordinadors per controlar els accessos per talls de trànsit de 
vehicles durant els dies assenyalats en el si de la campanya "Obrim els Carrers" a la 
ciutat de Barcelona, durant els mesos de novembre i desembre del 2020 i gener i febrer 
de 2021, a la UTE formada per les empreses WAKEFUL SERVICES, SL - WAKEFUL 
SEGURETAT, SL., per no haver acreditat la solvència econòmica i tècnica tal i com 
s’estableix el PCAP i d’acord amb l’informe tècnic negatiu al respecte que hi consta a 
l’expedient. ADJUDICAR l’esmentat contracte a l’empresa ALIANZAS Y SUBCONTRATAS, 
SL amb NIF A08175994 de conformitat amb la proposta de valoració i classificació 
continguda en l’expedient i d’acord amb la proposició que ha presentat en ser 
considerada l’oferta més avantatjosa, amb una baixa del 47,50% sobre els  preus 
unitaris, pel preu d’1.526.342,84 euros IVA inclòs, dels quals 1.261.440,36 euros 
corresponen al preu net i 264.902,48 euros a l’IVA. DISPOSAR a favor de l'empresa 
adjudicatària l’esmentada quantitat amb el desglossament següent: un import (IVA 
inclòs) de 50.000,00 euros a l’exercici pressupostari de l’any 2020 i a l’aplicació 
pressupostària D/22610/15141/0505 i un import (IVA inclòs) d’1.476.342,84 euros a 
l’exercici pressupostari de l’any 2021 i a l’aplicació pressupostària D/22610/15141/0505. 
CONDICIONAR la seva realització a l'existència de crèdit adequat i suficient en el/s 
pressupost/os posterior/s a l’actual. FIXAR l’import de la garantia definitiva en 63.072,02 
euros i RETENIR la garantia definitiva del preu del contracte. FORMALITZAR el contracte 
en el termini màxim de 5 dies naturals a comptar del següent al de la recepció per part 
de l’empresa adjudicatària del requeriment per a la formalització, sempre i quan hagin 
transcorregut 15 dies hàbils des de la tramesa de la notificació de l’adjudicació i no 
s’hagi interposat recurs especial de contractació que impliqui la suspensió de la 
formalització o s’hagués acordat l’aixecament de la suspensió. DESIGNAR com a 
responsable del contracte a la Sra. Ariadna Miquel. DONAR COMPTE d ’aquest acord a la 
Comissió d’Ecologia, Urbanisme, Infraestructures i Mobilitat.
68. – (20180001M) MODIFICAR, a l’empara dels articles 219, 105 i 106 del TRLCSP, el 
contracte 16003724-006 que té per objecte la Implantació, manteniment i gestió del 
servei Bicing 2.0, 2018-2028, adjudicat a la UTE PEDALEM BARCELONA (CESPA, 
COMPAÑÍA ESPAÑOLA DE SERVICIOS PÚBLICOS AUXILIARES, S.A. i PBSC URBAN 
SOLUTIONS INC), amb CIF U87953758, per un import màxim de 769.951,87 euros (IVA 
inclòs), d’acord amb els informes i documentació que consta en l’expedient. ALLIBERAR 
la disposició de la despesa de l’esmentat contracte per un import de 769.951,87 euros, 
IVA inclòs, amb càrrec a les partides i als pressupostos amb el desglossament següent: 
un import (IVA inclòs) de 769.951,87 euros a l’exercici pressupostari de l'any 2020 i a 
l’aplicació pressupostària D/22719/44121 0504. REQUERIR a l’adjudicatari per tal que 
comparegui a les dependències d’Administració d’Ecologia Urbana per a la seva
formalització en el termini de 15 dies hàbils, a comptar
des de la recepció de la notificació. DONAR COMPTE d’aquest acord a la Comissió 
d’Ecologia, Urbanisme, Infraestructures i Mobilitat.
69. – (20200383) APROVAR el Conveni de col·laboració interadministrativa entre ADIF Alta 
Velocidad, l’Ajuntament de Barcelona i la societat Barcelona Sagrera Alta Velocitat, SA 
que té per objecte la redacció dels projecte constructius d’Arquitectura, instal·lacions i 
urbanització de l’Estació Intermodal de La Sagrera de conformitat amb l’Acord marc 
regulador de les relacions entre la societat Barcelona Sagrera Alta Velocitat, SA i 
l’Ajuntament de Barcelona, aprovat per acord de la Comissió de Govern de 30 de juny 
de 2016, pel desenvolupament de les actuacions d'execució de les obres d’urbanització i 
les obres ordinàries d’infraestructures corresponents a les actuacions derivades de 
l’Acord de col·laboració celebrat el 12 de juny de 2002 entre el Ministeri de Foment, la 
Generalitat de Catalunya i l’Ajuntament de Barcelona; AUTORITZAR I DISPOSAR la 
despesa per un import de 227.351,85 euros amb càrrec a la partida D/74486/15331 
(Actuació P.09.7011.01) del pressupost de la Gerència de Mobilitat i Infraestructures de 
l’any 2020, a favor de Barcelona Sagrera Alta Velocitat SA, amb NIF A63198451, per fer 
front a les despeses derivades del conveni; NOTIFICAR el present acord als interessats; 
FACULTAR la Segona Tinenta d’Alcaldia, Ima. Sra. Janet Sanz Cid, per a la signatura del 
present conveni i dels actes que se’n derivin; i DONAR-NE COMPTE a la Comissió 
d’Ecologia, Urbanisme, Infraestructures i Mobilitat.
70. – (16gu34) RESOLDRE les al·legacions formulades en el tràmit d’informació pública i 
audiència als interessats del Projecte de reparcel·lació, en la modalitat de cooperació, 
del PAU discontinu de la Modificació puntual del Pla General Metropolità a l’àmbit del 
Mas de Can Clos i el seu entorn, en el sentit que justificadament i raonada, figura en 
l’informe de la Direcció de Serveis de Gestió Urbanística de l’Institut Municipal 
d’Urbanisme de 17 de novembre de 2020, que consta en l’expedient i que es dona per 
reproduït. APROVAR definitivament, a l’empara de l’article 119.2.a) del Decret Legislatiu 
1/2010, de 3 d’agost, pel qual s’aprova el Text refós de la Llei d’urbanisme, el Projecte 
de reparcel·lació, en la modalitat de cooperació, del PAU discontinu de la Modificació 
puntual del Pla General Metropolità a l’àmbit del Mas de Can Clos i el seu entorn, 
formulat per propietaris de finques la superfície de les quals representa més del 50% de 
la superfície total reparcel·lable, que incorpora les modificacions derivades de l’acord 
d’aprovació inicial. DETERMINAR, de conformitat amb l’article 153 del Reglament de la 
Llei d’urbanisme, que la fermesa en via administrativa de l’acord d’aprovació definitiva 
del Projecte de reparcel·lació, produirà essencialment els efectes econòmics i jurídics 
continguts a l’article 127 del Text refós de la Llei d’urbanisme, i per tant, entre d’altr es, 
l’extinció dels drets i càrregues que es relacionen en l’esmentat projecte de 
reparcel·lació, per incompatibilitat amb el planejament. SUPEDITAR l’executivitat 
d’aquest acord d’aprovació definitiva del Projecte de reparcel·lació, i en conseqüència la 
seva publicació i notificació personal als interessats, a l’aprovació definitiva del projecte 
d’urbanització, de conformitat amb l’article 125.5 del Reglament de la Llei d’urbanisme. 
PUBLICAR aquest acord en el Butlletí Oficial de la Província de Barcelona i en un diari 
dels de més circulació de la província, i NOTIFICAR-LO individualment a tots els 
propietaris i altres interessats afectats. DONAR-NE compte a la Comissió d’Ecologia, 
Urbanisme, Infraestructures i Mobilitat.
71. – (20g126) APROVAR definitivament, a l’empara de l’article 164.2 del Decret 305/2006, de 
18 de juliol, pel qual s’aprova el Reglament de la Llei d’Urbanisme, el Projecte de 
reparcel·lació voluntària, en la modalitat de compensació bàsica, del Polígon d ’Actuació 
Urbanística núm. 1 de la Modificació Puntual del Pla General Metropolità en l’àmbit 
Llobregós-Can Mateu, presentat per la societat mercantil TUEMON CONSULTING  SL  i  
els  Srs.  César   Nistal   Rubio   i   Montserrat   Borràs   Doñate,   que represent en la 
totalitat de propietaris de les finques aportades que tenen dret al repartiment de 
beneficis i càrregues de la superfície de l’àmbit, formulat mitjançant escriptura pública 
atorgada davant del Notari de Barcelona Sr. Carlos Mateo Martínez de Bartolom é en 
data 28 de febrer de 2020, amb número de protocol 497. DETERMINAR, de conformitat 
amb l’article 153 del Reglament de la Llei d’Urbanisme, que la fermesa en via 
administrativa de l’acord d'aprovació definitiva del Projecte de reparcel·lació voluntària 
produirà essencialment els efectes econòmics i jurídics continguts a l'article 127 del Text 
refós de la Llei d'urbanisme i, per tant, entre altres, la cessió en ple domini i lliure de 
càrregues a l’Administració actuant dels terrenys de cessió obligatòria per a la seva 
afectació als usos previstos en el planejament. PUBLICAR aquest acord en el Butlletí 
Oficial de la Província de Barcelona, en el Tauler d’Edictes de la Corporació, a la Gaseta 
Municipal i en un dels diaris de més difusió de la província. NOTI FICAR-LO 
individualment a tots els propietaris i altres interessats afectats. DONAR-NE compte a la 
Comissió d’Ecologia, Urbanisme, Infraestructures i Mobilitat.
Acords de la Comissió de Govern de 10 de desembre de 2020
72. – (20160024C) ACORDAR la continuïtat del contracte 15005162-002 que té per 
objecte Serveis de manteniment, reparació i modificació equips i sistemes de regulació 
de trànsit de les Rondes de Dalt i Litoral, i el foment de l’ocupació de persones amb 
dificultats particulars d’inserció al mercat laboral per un període comprès des del 
15.12.2020 fins el 03.06.2021 o fins que entri en vigor el nou contracte de Serveis de 
Manteniment de les instal·lacions de regulació i control del Trànsit a les Rondes de 
Barcelona, amb mesures de contractació pública sostenible (Exp. 20210006 – Contracte 
20001709), en fase de presentació d’ofertes des del 9.11.2020 fins al 14.12.2020, 
adjudicat a l’empresa GESTIÓ DE TRÀNSIT RONDES INDRA SISTEMES, SA- GLOBALEC 
MANT. V, amb NIF U66805763, per un import total de 145.200,00 euros amb el 
desglossament següent: un import net de 120.000,00 euros i import IVA de 25.200,00 
euros amb tipus impositiu 21%, d’acord amb els informes i documentació que consta en 
l’expedient. AUTORITZAR i DISPOSAR la despesa de l’esmentat contracte per un import 
de 127.914,29 euros, IVA inclòs, amb càrrec a l’exercici 2021 i amb càrrec a l’aplicació 
pressupostària i pressupost amb el desglossament següent: un import net de 105.714,29 
euros i import IVA de 22.200,00 amb tipus impositiu 21% a l’aplicació pressupostària 
D/22724/13413 0504, condicionat a l’existència de crèdit adequat i suficient del 
pressupost 2021. AUTORITZAR i DISPOSAR la despesa de l’esmentat contracte per un 
import de 17.285,71 euros, IVA inclòs, amb càrrec a l’exercici 2020 i amb càrrec a 
l’aplicació pressupostària i pressupost amb el desglossament següent: un import net de 
14.285,71 euros i import IVA de 3.000,00 amb tipus impositiu 21% a l’aplicació
pressupostària D/22724/13413 0504. REQUERIR a l’adjudicatari per tal que comparegui 
a les dependències de l’Administració d’Ecologia Urbana per a la seva formalització en el 
termini de 15 dies hàbils, a comptar des de la recepció de la notificació. DONAR COMPTE 
d’aquest acord a la Comissió d’Ecologia, Urbanisme, Mobilitat i Infraestructures.
73. – (20140500M2) MODIFICAR a l’empara dels articles 219, 105 i 106 del TRLCSP, el 
contracte 14003093-007 que té per objecte el manteniment del clavegueram de 
Barcelona (2010-2022), adjudicat a l’empresa FCC Medio Ambiente, SA, amb NIF 
A28541639, per una minoració d’import màxim d’1.472.064,88 euros (IVA inclòs) amb el 
desglossament següent: un import net d’1.338.240,80 euros i import IVA de 133.824,08 
euros amb tipus impositiu 10%, d’acord amb els informes i documentació que consta en 
l’expedient. ALLIBERAR l’autorització i disposició de la despesa de l’esmentat contracte 
per un import d’1.472.064,88 euros, IVA inclòs, amb càrrec a l’exercici 2020 i amb càrrec 
a la partida i pressupost amb el desglossament següent: un import (IVA inclòs) 
d'1.472.064,88 euros, a l’aplicació pressupostària D/22714/16011 0502. DONAR 
COMPTE d’aquesta resolució a la Comissió d’Ecologia, Urbanisme, Infraestructures i
Mobilitat.
74. – (2016005A LOT 1) MODIFICAR, a l’empara dels articles 219, 105 i 106 del TRLCSP, el 
contracte 16002516-005 que té per objecte la conservació de les instal·lacions 
d’enllumenat públic de Barcelona (2016-2019) Lot 1, i el foment de l’ocupació de 
persones amb dificultats particulars d’inserció al mercat laboral, adjudicat a l’empresa 
Citelum Iberica, SA, amb NIF A 59087361, per un import màxim de 553.398,66 euros 
(IVA inclòs), d’acord amb els informes i documentació que consta en l’expedient. 
AMPLIAR l’autorització i disposició de la despesa de l’esmentat contracte per un import 
de 553.398,66 euros, IVA inclòs, amb càrrec a l’exercici 2020 i amb càrrec a la partida i 
pressupost amb el desglossament següent: un import (IVA inclòs) de 553.398,66 euros a 
l’aplicació pressupostària D/22716/16511 0502. FIXAR en 22.867,71 euros l’import del 
reajustament de la garantia definitiva. REQUERIR l’adjudicatari per tal que comparegui a 
les dependències d’Administració d’Ecologia Urbana per a la seva formalització en el 
termini de 15 dies hàbils, a comptar des de la recepció de la notificació. DONAR COMPTE 
d’aquest acord a la Comissió d’Ecologia, Urbanisme, Infraestructures i Mobilitat.
75. – (2016005A LOT 2) MODIFICAR, a l’empara dels articles 219, 105 i 106 del TRLCSP, el 
contracte 16002517-005 que té per objecte la conservació de les instal ·lacions 
d’enllumenat públic de Barcelona (2016-2019) Lot 2, i el foment de l’ocupació de 
persones amb dificultats particulars d’inserció al mercat laboral, adjudicat a la UTE 
Rubatec-Urbalux Enllumenat BCN, amb NIF U66791211, per un import màxim de 
502.294,35 euros (IVA inclòs), d’acord amb els informes i documentació que consta en 
l’expedient. AMPLIAR l’autorització i disposició de la despesa de l’esmentat contracte 
per un import de 502.294,35 euros, IVA inclòs, amb càrrec a l’exercici 2020 i amb càrrec 
a la partida i pressupost amb el desglossament següent: un import (IVA inclòs) de 
502.294,35 euros a l’aplicació pressupostària D/22716/16511 0502. FIXAR en 20.755,97 
euros l’import del reajustament de la garantia definitiva. REQUERIR l’adjudicatari per tal
que comparegui a les dependències d’Administració d’Ecologia Urbana per a la seva
formalització en el termini de 15 dies hàbils, a comptar des de la recepció de la 
notificació. DONAR COMPTE d’aquest acord a la Comissió d’Ecologia, Urbanisme, 
Infraestructures i Mobilitat.
76. – (2016005A LOT 3) MODIFICAR, a l’empara dels articles 219, 105 i 106 del TRLCSP, el 
contracte 16002518-005 que té per objecte la Conservació de les instal·lacions 
d’enllumenat públic de Barcelona (2016-2019) Lot 3, i el foment de l’ocupació de 
persones amb dificultats particulars d’inserció al mercat laboral, adjudicat a l’empresa 
Imesapi, SA, amb NIF A 28010478, per un import màxim de 251.232,56 euros (IVA 
inclòs), d’acord amb els informes i documentació que consta en l’expedient. AMPLIAR 
l’autorització i disposició de la despesa de l’esmentat contracte per un import de 
251.232,56 euros, IVA inclòs, amb càrrec a l’exercici 2020 i amb càrrec a la partida i 
pressupost amb el desglossament següent: un import (IVA inclòs) de 251.232,56 euros a 
l’aplicació pressupostària D/22716/16511 0502. FIXAR en 10.381,51 euros l’import del 
reajustament de la garantia definitiva. REQUERIR l’adjudicatari per tal que comparegui a 
les dependències d’Administració d’Ecologia Urbana per a la seva formalització en el 
termini de 15 dies hàbils, a comptar des de la recepció de la notificació. DONAR COMPTE 
d’aquest acord a la Comissió d’Ecologia, Urbanisme, Infraestructures i Mobilitat.
77. – (19g434) APROVAR definitivament, a l’empara de l’article 119 del Decret Legislatiu 
1/2010, de 3 d’agost, pel qual s’aprova el Text Refós de la Llei d’urbanisme i l’article 162 
del Decret 305/2006, de 18 de juliol, pel qual s’aprova el Reglament de la Llei 
d’urbanisme, el compte de liquidació definitiva del Projecte de Reparcel·lació, a 
executar per cooperació, de la Unitat d’Actuació delimitada per les finques localitzades 
en els números 76B, 78, 80, 82, 84 i 86 del carrer Virgili, i 86B, 88, 90, 92 i 94 del carrer 
Ramon Batlle. El Compte de Liquidació Provisional contingut en el Projecte de 
Reparcel·lació quantificava les despeses d’urbanització en un import total de 309.957,22 
euros (IVA exclòs). El Compte de Liquidació Definitiva que s’aprova fixa l’import total de 
les despeses d’urbanització en l’import de 379.964,82 euros (IVA exclòs), amb un import 
final requerit de 391.512,15 euros (IVA exclòs), raó per la qual existeix un saldo a favor 
del propietari únic, Souca, SA, per valor d’11.547,33 euros (abans d’IVA). LLIURAR al 
propietari únic l’import de l´esmentat saldo al seu favor. PUBLICAR aquest acord en el 
Butlletí Oficial de la Província de Barcelona i en un dels diaris de major circulació de la 
província de Barcelona; NOTIFICAR-LO personalment als interessats, i DONAR-NE 
compte a la Comissió d’Ecologia, Urbanisme, Infraestructures i Mobilitat.
78. – (20SD00089 PU) APROVAR definitivament, de conformitat amb l’article 16.b de la Carta 
Municipal de Barcelona, el Projecte executiu d’Urbanització de l’àmbit qualificat com a 
6b (Parcs i jardins urbans de nova creació) inclòs del Subsector 8-9 del Pla de Millora 
Urbana per a l’ordenació del sector de Llull-Pujades-Ponent que fou aprovat 
definitivament per acord del Plenari del Consell Municipal en sessió de 20 de febrer de 
2004 (publicat a efectes de la seva executivitat al BOPB de 10/03/2004 i a La Vanguardia 
de 10/03/2004) d’acord amb l’Informe Tècnic del Projecte (amb classificació B) de 8 de 
setembre de 2020 que figura a l’expedient administratiu i que a aquests efectes es dona 
per reproduït, promogut per la Compañía de Jesús Provincia Canónica de España amb un
pressupost de 557.683,46 euros, el 21% de l’impost del valor afegit (IVA) inclòs, d’acord 
amb el que estableixen els articles 89.6 i 119.2 del Decret Legislatiu 1/2010, de 3 
d’agost, pel qual s’aprova el Text Refós de la Llei d’Urbanisme. PUBLICAR el present 
acord en el Butlletí Oficial de la Província de Barcelona (BOPB) i en un diari dels de més 
circulació de la província. NOTIFICAR-LO a les parts interessades en aquest procediment. 
DONAR-NE compte a la Comissió d’Ecologia, Urbanisme, Infraestructures i Mobilitat.
79. – (20SD00123PU) APROVAR inicialment, de conformitat amb l’article 16.b de la Carta 
Municipal de Barcelona, el Projecte d’Urbanització dels espais lliures del Pla de Millora 
Urbana 22 @ de l’illa delimitada pels carrers Cristóbal de Moura, Veneçuela, Maresme i 
Puigcerdà, inclòs dins l’àmbit de la Modificació del Pla General Metropolità per a la 
renovació de les zones industrials del Poblenou–Districte d’activitats 22@bcn aprovada 
definitivament per acord de la Subcomissió d’Urbanisme de Barcelona en sessió de 27 
de juliol de 2000 (publicat als efectes de la seva executivitat al BOPB de 7 d’octubre de 
2000) promogut per la Junta de Compensació de l’àmbit de planejament abans referit 
d’acord amb l’Informe Tècnic del Projecte (amb classificació B) de 10 de novembre de 
2020 que figura a l’expedient administratiu i que a aquests efectes es dona per 
reproduït, amb un pressupost de 543.401,39 euros, el 21% de l’impost del valor afegit 
(IVA) inclòs, de conformitat amb allò establert als articles 89.6 i 119.2 del Decret 
Legislatiu 1/2010, de 3 d’agost, pel qual s’aprova el Text Refós de la Llei d’Urbanisme. 
SOTMETRE’L al tràmit d’informació pública durant el termini d’un mes durant el qual es 
podrà examinar i formular-hi les al·legacions pertinents, mitjançant la inserció de l’acord 
al Butlletí Oficial de la Província de Barcelona (BOPB), i en un diari dels de més circulació 
de la província. NOTIFICAR el present acord a les parts interessades. DONAR-NE compte 
a la Comissió d’Ecologia, Urbanisme, Infraestructures i Mobilitat.
80. – (20g255) APROVAR definitivament, a l’empara de l'article 164.2 del Decret 305/2006, de 
18 de juliol, pel qual s’aprova el Reglament de la Llei d’Urbanisme, el Projecte de 
reparcel·lació voluntària, en la modalitat de compensació bàsica, del Subsector 9 del Pla 
de Millora Urbana per a la reforma interior del Sector Llull-Pujades Ponent de Barcelona, 
presentat per la Compañía de Jesús Provincia Canónica de España, que va ser formulat 
mitjançant escriptura pública atorgada davant del Notari de Barcelona Sr. Álvaro 
Marqueño Ellacuría el 30 de juliol de 2020, amb número de protocol 1090. 
DETERMINAR, de conformitat amb l'article 153 del Reglament de la Llei d ’Urbanisme, 
que la fermesa en via administrativa de l’acord d’aprovació definitiva del Projecte de 
reparcel·lació voluntària produirà essencialment els efectes econòmics i jurídics 
continguts a l’article 127 del Text refós de la Llei d’Urbanisme i, per tant, entre altres, la 
cessió en ple domini i lliure de càrregues a l’Administració actuant dels terrenys de 
cessió obligatòria per a la seva afectació als usos previstos en el planejament. PUBLICAR 
aquest acord en el Butlletí Oficial de la Província de Barcelona, en el Tauler d’Edictes de 
la Corporació, a la Gaseta Municipal i en un dels diaris de més difusió de la província. 
NOTIFICAR-LO individualment a tots els propietaris i altres interessats afectats. DONAR-
NE compte a la Comissió d’Ecologia, Urbanisme, Infraestructures i Mobilitat.
b) Mesures de govern
c) Informes
d) Compareixences Govern municipal
III) Propostes a dictaminar
a) Ratificacions
b) Propostes d’acord
1. – (20200190-001) APROVAR l’Addenda al Conveni de finançament del sistema de 
transport públic per a l’any 2020 subscrit el 26 de maig de 2020 entre l’Ajuntament de 
Barcelona i l’Autoritat del Transport Metropolità de l’àrea de Barcelona (ATM) en 
execució del Pla Marc 2014-2031; APROVAR la transferència addicional a favor de 
l’Autoritat del Transport Metropolità (ATM), per un import de 9.198.697,18 euros, en 
compliment de les prescripcions establertes al pacte segon del Conveni de finançament 
mencionat anteriorment; AMPLIAR L’AUTORITZACIÓ i DISPOSICIÓ de la despesa a favor 
de l’Autoritat del Transport Metropolità - Consorci per a la coordinació del sistema 
metropolità de transport públic de l’àrea de Barcelona, amb NIF P5890049I, prevista 
nominativament en el Pressupost de l’Ajuntament de Barcelona per a l’any 2020 per un 
import total de 13.416.092,17 euros amb càrrec a l’/les aplicació/ns pressupostària/es 
D/46701/44111 del pressupost de l’any 2020, amb el següent desglossament: la 
quantitat de 4.217.394,99 euros en concepte d’aportació extraordinària de l’Addenda al 
conveni i 9.198.697,18 euros en concepte de la transferència addicional establerta al 
pacte segon del conveni; i PUBLICAR aquest acord i l’addenda aprovada de conformitat 
amb el previst per la Llei 26/2010, de 3 d’agost, de procediment administratiu de 
Catalunya i la Llei 19/2014, del 29 de desembre, de transparència, accés a la informació 
pública i bon govern.
La Sra. ALARCÓN explica que l’Ajuntament de Barcelona incrementarà el pressupost 
compromès amb l’ATM, de 9.198.697 euros, amb una aportació extraordinària de més 
de 4.200.000 euros, per tal de contribuir a la liquiditat del sistema. Assenyala que això 
és possible gràcies al fons COVID i l’existència de crèdit suficient a l’Ajuntament.
El Sr. ZAÑARTU pregunta si l’esforç que fa l’Ajuntament per incrementar el pressupost 
de l’ATM el fan també les altres administracions, sobretot l’Estat, atesa la seva
desinversió en l’ATM. Manifesta que des del Grup Municipal d’ERC votaran 
favorablement la proposta, conscients de la dificultat de la situació i, alhora, amb un 
cert optimisme respecte als diferents projectes de transport públic que es van reactivant 
a la ciutat, alguns d’ells dependents de l’ATM i d’altres no.
La Sra. VILA afirma que des del Grup Municipal de JxCat votaran a favor de la proposta, 
atès que hi ha hagut una davallada important d’usuaris, mentre que s’ha mantingut el 
personal i el funcionament dels mitjans de transport. Manifesta, però, que exigiran al 
Govern de l’Estat un esforç semblant al que fa l’Ajuntament perquè el sistema de 
transport públic a la ciutat sigui més sòlid i al que ha fet la Generalitat, tot i els 
problemes que té de finançament, per continuar sent present a l’ATM. Assenyala que el 
Govern central sap que hi ha un dèficit històric que fa que el model de transport públic
que tots defensen aferrissadament sigui feble. Remarca que aquesta fragilitat del 
sistema no es deu a la manca de model ni de voluntat, sinó al fet de no tenir el 
finançament que mereix per part del Govern de l’Estat.
El Sr. CORBACHO explica que des del Grup Municipal de Cs s’abstindran perquè 
desconeixen si les altres administracions estan complint amb les obligacions que tenen
envers l’ATM o és només l’Ajuntament qui fa aquests esforços. En relació amb això, 
recorda que fa alguns mesos l’Ajuntament ja va habilitar un crèdit extraordinari per 
ajustar el pressupost de l’ATM. 
El Sr. RAMÍREZ manifesta que des del Grup Municipal del PP s’abstindran. Explica que, si 
bé es calculava un dèficit d’uns 342 milions d’euros a finals de setembre i es preveu que 
arribi a superar els 455 milions d’euros a finals d’any per la caiguda d’usuaris i del 
passatge, volen saber si les altres administracions consorciades, tant l’Estat com la 
Generalitat de Catalunya, han fet el mateix esforç que l’Ajuntament de Barcelona per
aportar més al sistema de transport. Afirma que en els pressupostos generals de l’Estat 
no es compleixen aquestes expectatives i que els agradaria saber com queda finalment 
el sistema de finançament del transport públic.
El Sr. VALLS manifesta que des del Grup Municipal de BxCanvi s’abstindran per les raons 
que els altres grups municipals han exposat.
La Sra. ALARCÓN afirma que 200 milions del fons extraordinari COVID de l’Estat per al 
fons autonòmic han passat de la Generalitat a l’ATM. Explica que, a més, es destinen
100 milions al sistema ferroviari de tot Catalunya, una part dels quals aniran a l’ATM, i 
que l’ATM rebrà també 77 milions d’euros del fons local de rescat COVID que ha aprovat 
l’Estat. Indica que està donant números rodons perquè en aquest moment no disposa
de les xifres exactes, però que l’aportació de l’Estat per al fons COVID del 2020 és d’uns
400 milions d’euros.
El Sr. ZAÑARTU opina que, tenint en compte que tots els grups municipals han expressat 
la mateixa inquietud, potser caldria tractar aquest tema amb més profunditat.
Es dictamina amb el posicionament favorable de Barcelona en Comú, Partit dels 
Socialistes de Catalunya, Esquerra Republicana i Junts per Catalunya, i l’abstenció de 
Ciutadans, Partit Popular i Barcelona pel Canvi.
2. – (08000527-006) RECONÈIXER i APROVAR la indemnització final per la quantitat 
d’1.895.072,22 euros, de conformitat amb l’informe tècnic emès pel responsable del 
contracte 08000527/2009, que té per objecte l’adjudicació del Servei de neteja dels 
espais públics i recollida de residus municipals de la zona Nord de la ciutat de Barcelona 
i la sol·licitud de l’empresa, a favor de Corporación CLD Servicios Urbanos, amb NIF 
U64993256, per la suspensió parcial de les prestacions del contracte de referència per al 
període comprès entre el 14 de març i el 24 de maig de 2020. AUTORITZAR, DISPOSAR i 
RECONÈIXER l’obligació per l’import indicat, a càrrec de de la partida D/22611/15011 -
0502 de l’exercici 2020. NOTIFICAR la present resolució al contractista.
El Sr. CORONAS indica que aquest punt es tractarà juntament amb els punts 3, 4 i 5, tots 
ells relatius a les indemnitzacions per als serveis de neteja d’espais públics i recollida de 
residus municipals a les diferents zones de la ciutat.
La Sra. SANZ dona la paraula al gerent de Medi Ambient i Serveis Urbans.
El Sr. XIMENO assenyala que aquests punts responen al que es va plantejar en el Decret 
d’Alcaldia per al temps de confinament, quan es van reduir els serveis, per tal
d’assegurar els sous i reajustar les altres despeses no practicades. Explica que, 
complementàriament a la reducció de cost del servei, hi ha aquest paquet 
d’indemnitzacions, com en tots els altres contractes municipals, a fi de compensar la 
pèrdua d’activitat.
El Sr. CORONAS afirma que és de justícia indemnitzar els contractistes pels danys i 
perjudicis que han sofert amb el període de suspensió de l’activitat durant l’estat 
d’alarma, però que desconeixen la justificació exacta dels imports. Explica que només 
tenen les justificacions de les afectacions econòmiques dels contractistes i 
subcontractistes, però que els faltaria conèixer detalls com si, per exemple, aquestes 
empreses es van poder estalviar despeses per l’aturada de la prestació de serveis o 
quins són els conceptes de despeses que s’han hagut d’assumir.
El Sr. RAMÍREZ indica que aquestes indemnitzacions es fan amb motiu d’un reequilibri
econòmic financer derivat de la suspensió de l’activitat durant el confinament , i d’acord 
amb el que s’estableix a les clàusules contractuals dels diferents contractistes. 
Es dictamina amb el posicionament favorable de Barcelona en Comú, Partit dels 
Socialistes de Catalunya, Esquerra Republicana i Partit Popular, l’abstenció de 
Ciutadans i la reserva de Junts per Catalunya i Barcelona pel Canvi.
3. – (08000528-009) RECONÈIXER i APROVAR la indemnització final per la quantitat de 
6.155.912,62 euros, de conformitat amb l’informe tècnic emès pel responsable del 
contracte 08000528/2009, que té per objecte l’adjudicació del Servei de neteja dels 
espais públics i recollida de residus municipals de la zona Centre de la ciutat de 
Barcelona i la sol·licitud de l’empresa, a favor de FCC Medio Ambiente, SA, amb NIF 
A28541639, per la suspensió parcial de les prestacions del contracte de referència per al 
període comprès entre el 14 de març i el 31 de maig de 2020. AUTORITZAR, DISPOSAR i 
RECONÈIXER l’obligació per l’import indicat, a càrrec de de la partida D/22611/15011 -
0502 de l’exercici 2020. NOTIFICAR la present resolució al contractista.
Es dictamina amb el posicionament favorable de Barcelona en Comú, Partit dels 
Socialistes de Catalunya, Esquerra Republicana i Partit Popular, l ’abstenció de 
Ciutadans i la reserva de Junts per Catalunya i Barcelona pel Canvi.
4. – (08000529-006) RECONÈIXER i APROVAR la indemnització final per la quantitat de 
2.657.030,05 euros, de conformitat amb l’informe tècnic emès pel responsable del 
contracte 08000529/2009, que té per objecte l'adjudicació del Servei de neteja dels 
espais públics i recollida de residus municipals de la zona Est de la ciutat de Barcelona i 
la sol·licitud de l’empresa, a favor d’Urbaser, SA, amb NIF A79524054, per la suspensió 
parcial de les prestacions del contracte de referència per al període comprès entre el 14 
de març i el 24 de maig de 2020. AUTORITZAR, DISPOSAR i RECONÈIXER l’obligació per 
l’import indicat, a càrrec de de la partida D/22611/15011 - 0502 de l’exercici 2020. 
NOTIFICAR la present resolució al contractista.
Es dictamina amb el posicionament favorable de Barcelona en Comú, Partit dels 
Socialistes de Catalunya, Esquerra Republicana i Partit Popular, l ’abstenció de 
Ciutadans i la reserva de Junts per Catalunya i Barcelona pel Canvi.
5. – (08000530-006) RECONÈIXER i APROVAR la indemnització final per la quantitat de 
3.538.813,09 euros, de conformitat amb l’informe tècnic emès pel responsable del 
contracte 08000530/2009, que té per objecte l’adjudicació del Servei de neteja dels 
espais públics i recollida de residus municipals de la zona Oest de la ciutat de Barcelona i 
la sol·licitud de l’empresa, a favor de Cespa, SA, amb NIF A82741067, per la suspensió 
parcial de les prestacions del contracte de referència per al període  comprès entre el 14 
de març i el 24 de maig de 2020. AUTORITZAR, DISPOSAR i RECO NÈIXER l’obligació per 
l’import indicat, a càrrec de de la partida D/22611/15011 - 0502 de l’exercici 2020. 
NOTIFICAR la present resolució al contractista.
Es dictamina amb el posicionament favorable de Barcelona en Comú, Partit dels 
Socialistes de Catalunya, Esquerra Republicana i Partit Popular, l’abstenció de 
Ciutadans i la reserva de Junts per Catalunya i Barcelona pel Canvi.
6. – (20200187) APROVAR les Bases i els seus documents annexos que regeixen la 
candidatura de la ciutat de Barcelona per a l ’organització del Congrés Mundial 
d’Arquitectes de la Unió Internacional d’Arquitectes (UIA) i Assemblea General, així com 
a la Capital Mundial de l’Arquitectura iniciativa de la UNESCO; AUTORITZAR i DISPOSAR 
la despesa plurianual per un import total de 150.000,00 euros amb càrrec a l’/les 
aplicació/ns pressupostària/es D/48875/15011 del pressupost de la Gerència de 
l’Arquitecte en Cap dels exercicis 2020 al 2025, a favor de la Unió Internacional 
d’Arquitectes (Union Internationale des Architecte), amb NIF 784263717, per fer front a 
les despeses derivades d’aquesta convocatòria i amb el desglossament següent: la 
quantitat de 15.000,00 euros a càrrec de cadascun dels exercicis 2020 i 2021 i la 
quantitat de 30.000,00 euros a càrrec de cadascun dels exercicis 2022, 2023, 2024 i 
2025. La consignació queda subordinada al crèdit que per a cada exercici autoritzin els 
respectius pressupostos, d’acord amb l’art. 174 del RDL 2/2004, de 5 de març, Text refós 
de la Llei reguladora de les Hisendes Locals; i FACULTAR l’Arquitecte en Cap de 
l’Ajuntament de Barcelona per a la signatura de tots aquells documents que es derivin 
d’aquesta convocatòria.
La Sra. SANZ recorda que ja van tractar aquest punt quan l’Ajuntament va presentar la 
candidatura per acollir a la ciutat la Unió Internacional d’Arquitectes, l’organització que 
representa més de 3 milions d’arquitectes d’arreu del món, d’acord amb el que es va
decidir en el Ple municipal de gener de 2019. Explica que, atès que la deliberació sobre
aquesta qüestió, prevista per a mitjan 2020, es va retardar per la COVID, tornen a 
presentar la candidatura per a la celebració d’aquest congrés el 2026.
El Sr. CORONAS expressa el vot favorable del Grup Municipal d’ERC. Recorda que la Unió 
Internacional d’Arquitectes organitza aquest congrés internacional en una seu diferent 
cada any i que el 1996 es va fer a Barcelona. Afirma que creuen que el 2026, trenta anys 
després, és una data molt adient per tornar a acollir aquest congrés.
El Sr. MARTÍ manifesta que des del Grup Municipal de JxCat votaran a favor d’aquesta
proposta. Destaca que a la ciutat li interessa tenir el màxim de projecció internacional i
competir per acollir seus o congressos mundials de gran transcendència internacional, i 
més d’arquitectura. Afirma que, per tant, desitgen que aquesta candidatura tiri 
endavant i que es compti amb la màxima col·laboració dels col·legis d’arquitectes, del 
Govern de la Generalitat i de totes les entitats i institucions del món de l’urba nisme i 
l’arquitectura, que sens dubte enriquiran el procés per presentar aquesta candidatura,
que volen que sigui molt competitiva.
El Sr. CORBACHO expressa el vot favorable del Grup Municipal de Cs. Manifesta que tots 
els esdeveniments que es puguin fer de caràcter internacional i de matèries tan 
interessants i importants com l’arquitectura sempre seran positius per a la ciutat. D’altra 
banda, explica que suposa que la reserva de partides fins al 2025 deu formar part de les 
obligacions per presentar la candidatura.
El Sr. RAMÍREZ manifesta que des del Grup Municipal del PP votaran a favor de la 
proposta. Destaca que el Congrés Mundial d’Arquitectes de la Unió Internacional 
d’Arquitectes és un esdeveniment clau en el sector i agrupa milers de participants de tot 
el món. Assenyala que cada congrés se centra en una temàtica diferent i que poden 
tenir com a referent el proper congrés que es farà a Copenhaguen el 2023, que preveu 
l’assistència de més de 15.000 professionals.
El Sr. VALLS expressa el vot favorable del Grup Municipal de BxCanvi.
Es dictamina amb el posicionament favorable de Barcelona en Comú, Partit dels 
Socialistes de Catalunya, Esquerra Republicana, Junts per Catalunya, Ciutadans, Partit 
Popular i Barcelona pel Canvi.
7. – (20XC0287) APROVAR el Conveni de col·laboració entre l’Autoritat del Transport 
Metropolità i l’Ajuntament de Barcelona per a l’execució de les obres i posterior
explotació de la xarxa tramviària unificada de les dues xarxes actuals del tramvia 
(Trambaix i Trambesòs) pel qual l’Ajuntament de Barcelona es compromet a finançar els 
següents projectes de les actuacions de les fases 1 (2021-2024) i 2 (2024-2028). A la fase 
1 el projecte de reurbanització de l’avinguda Diagonal entre els carrers de Castillejos i el 
passeig Sant Joan per un import de 34.847.179,80 euros; el projecte d’urbanització 
"Canòpia - Àmbit Tramvia" per un import de 21.445.070,35 euros; l’ampliació del 
col·lector de l’avinguda Diagonal, 1a fase. Tram: passeig Sant Joan - carrer Girona, per 
un import de 7.692.570,71 euros. A la fase 2 els projectes de reurbanització de 
l’avinguda Diagonal entre el passeig de Sant Joan i el passeig de Gràcia i de la 
reurbanització de l’avinguda Diagonal entre el passeig de Gràcia i la plaça Francesc 
Macià per un import de 37.238.698,16 euros; l’ampliació del col·lector de l’avinguda 
Diagonal, 2a Fase, tram carrer Girona - plaça Francesc Macià, per un import de 
30.000.000,00 euros; i altres projectes addicionals vinculats a la mobilitat a la ciutat de 
Barcelona per un import de 18.000.000,00 euros. FACULTAR la Segona Tinenta 
d’Alcaldia, Ima. Sra. Janet Sanz Cid, per a la signatura de l’esmentat Conveni, així com la 
de tots aquells documents que se’n derivin.
El Sr. CORONAS assenyala que debatran els punts 7 i 18 conjuntament, i que els temps 
d’intervenció acordats són 6 minuts per al Govern i 3 minuts per a cada grup.
La Sra. SANZ manifesta que avui porten l’aprovació i l’impuls de la connexió del tramvia 
per la Diagonal, una proposta d’infraestructura llargament debatuda a la CEUIM. Precisa 
que el que es votarà en concret a la CEUIM i en el Ple de l’Ajuntament és, d’una banda, 
el conveni entre l’Ajuntament de Barcelona i l’Autoritat del Transport Metropolità
(ATM) per a l’execució de les obres ferroviàries i la posterior explotació de tota la xarxa 
unificada, i, de l’altra, el projecte executiu de la urbanització de la Diagonal en la fase 1 
d’aquesta ampliació del tramvia, que comprèn el tram des de Glòries fins a Verdaguer. 
Afirma que aquests dos acords signifiquen que Barcelona diu sí al tramvia per la 
Diagonal i a un tramvia 100% públic. Destaca que això suposa que, en un context de crisi 
climàtica i de lluita contra la contaminació, la ciutat de Barcelona aposta pel transport 
sostenible i per l’opció més econòmica, triant el mitjà més accessible i més ben valorat 
pels usuaris. Manifesta que, a més a més, això els permetrà reforçar l’entorn de tot 
aquest espai en el marc de la Diagonal i complementar amb altres mitjans el transport 
de la resta de parts de la ciutat.
Destaca l’aposta per un model de gestió totalment públic que garanteix que la inversió 
pública no reverteixi en beneficis privats. Explica que aquesta condició surt reflectida en 
el conveni i determina com s’han de desenvolupar les negociacions de cara a la proposta 
final de gestió. Manifesta que, fruit de la feina i de l’acord tant amb l’ATM com amb el 
Grup Municipal d’ERC, es preveu que el 2032 tota la gestió del tramvia serà pública, 
igual que la del metro i la dels autobusos, ja que creuen en el transport públic gestionat 
des de l’àmbit públic. D’altra banda, remarca que la proposta significa arribar de Glòries 
a Verdaguer en 7 minuts, enllaçant d’aquesta manera el centre de la ciutat amb el 
Barcelonès nord sense cap tipus de transbordament, un fet essencial per facilitar la vida 
a la ciutadania.
Agraeix la tasca dels veïns i veïnes, de la plataforma Unim els Tramvies, de l’Associació 
per a la Promoció del Transport Públic (PTP) i de totes les entitats que fa temps que 
treballen per fer possible aquest projecte. Expressa, també, el seu agraïment a ERC per 
abordar tots aquells aspectes que calia acabar de concretar per assolir un acord entre el
Govern de la Generalitat i l’Ajuntament de Barcelona, i també amb relació a la feina del 
mateix Ajuntament. Afirma que aquest acord permet tirar endavant el conveni de 
col·laboració i els dos projectes d’urbanització, el tram de Glòries a Verdaguer i tot 
l’àmbit de la Canòpia, i iniciar els treballs i la redacció dels projectes per a la segona fase
per tal que el tramvia arribi fins a la plaça Francesc Macià. 
Explica que el projecte d’urbanització té un abast d’1,8 quilòmetres, amb tres noves 
parades (Verdaguer, Sicília i Monumental) i la remodelació de Glòries; permet la 
connexió de metro amb Verdaguer, i genera una demanda esperada de 19.000 viatgers 
al dia. Assenyala que aquesta proposta es podria desenvolupar en 22 mesos 
aproximadament. Destaca que, a més a més, suposarà transformar la Diagonal d’acord 
amb el model de ciutat que estan desenvolupant, amb un augment d’uns 8.500 m²
d’espai per a vianants, espai ciclable i noves zones d’àrees verdes. Afirma que això 
permetrà també reactivar una part de la Diagonal que avui està en desús en l’àmbit 
econòmic. Opina que és una proposta positiva per a tothom, així com un exemple de 
pacte i de cooperació entre administracions en un moment en què és més necessari que 
mai apostar pel transport públic i per la ciutat.
El Sr. CORONAS destaca que avui culmina una feina de quatre anys difícils per la 
polarització que aquest tema implica i perquè de vegades no s’ha entès bé quina era la 
posició del Grup Municipal d’ERC. Remarca que sempre han dit que estaven a favor del 
tramvia, però que votaven en contra d’aquelles propostes que no abordaven un aspecte 
que van ser els primers a posar damunt la taula: els beneficis desproporcionats de la 
concessionària que s’encarrega de la gestió del tramvia. Recorda que, de fet, l’any 
passat aquesta empresa es va endeutar extraordinàriament per repartir-se 90 milions 
d’euros en beneficis, de manera que ha quadruplicat en beneficis la inversió que va fer. 
Destaca que el conveni que ara es presenta els dona la raó en aquest aspecte i reconeix 
tres coses: que estan a favor de la unió del tramvia per la Diagonal; que la 
concessionària no guanyarà un sol euro més dels que ha guanyat fins ara, i que el 2032 
la gestió passarà a ser totalment pública. 
Afirma, però, que no tot és perfecte. Explica que, tal com va comentar dissabte en la 
roda de premsa que van fer, no els ha agradat la lentitud amb què s’ha avançat durant 
aquests quatre anys, ja que a hores d’ara el conveni encara no fixa aquestes condicions, 
sinó que condiciona l’execució al fet que aquestes condicions siguin una realitat. 
Remarca que ara queda el més feixuc, que és negociar amb la concessionària els 
contractes. A més, opina que s’ha produït una certa precipitació a l’hora de portar
aquest conveni, perquè ja ha passat altres vegades que s’han hagut de refer i tornar a 
votar en més d’una ocasió, com en el cas del Port Olímpic i dels convenis de les presons. 
Manifesta que esperen que aquesta vegada no passi el mateix, però que això els obliga a 
posar un parèntesi en la data d’inici de les obres per tal de fer-ho bé. 
Afirma que des del Grup Municipal d’ERC volien ser la garantia que el tramvia per la 
Diagonal tirés endavant, que es fes tenint en compte que la inversió pública ha de 
revertir indispensablement en benefici públic i no privat, i que una aposta per la 
mobilitat sostenible ha d’anar acompanyada necessàriament de la defensa del sistema 
de finançament del transport públic.
La Sra. VILA recorda que, atès que el projecte d’aquesta infraestructura ferroviària és de 
molta envergadura i té un gran impacte a la ciutat, durant el mandat anterior el Sr. 
Joaquim Forn i ella mateixa van impulsar una comissió d’estudi per tal de tenir prou 
informació des del punt de vista tècnic per sospesar realment la inversió respecte al seu 
retorn social i decidir, lliures de dogmes o d’ideologia, la idoneïtat del projecte. 
Assenyala que es tractava de veure si en aquests moments, tenint en compte la 
demanda i el sistema de transport públic, calia hipotecar-se amb una inversió tan 
important i hipotecar l’espai públic.
D’altra banda, explica que aquests dies ha rebut molts missatges de gent que
s’estranyava que es tornés a plantejar el tramvia per la Diagonal, quan la ciutadania ja 
havia votat en contra del projecte durant el mandat d’Hereu. Manifesta que, a banda 
d’això, des del Grup Municipal de JxCat van intentar fer un debat honest per analitzar 
aquesta infraestructura, en el qual van parlar sobre la demanda, sobre l’impacte global a
la ciutat en termes de fluïdesa i congestió, sobre la fractura que es pot produir en l’espai 
urbà pel fet de posar una estructura tan rígida a l’espai públic, sobre l’impacte 
mediambiental i la contaminació produïda per les obres, sobre el trencament amb el 
model Cerdà des del punt de vista de la mobilitat i la distribució del trànsit, així com des 
del punt de vista del patrimoni i del valor que té l’avinguda Diagonal com un gran carrer 
de la ciutat amb molta història. Assenyala que, fins i tot, van parlar sobre l’impacte que 
podria tenir aquesta infraestructura en els números de TMB, ja que el tramvia prendrà 
demanda de les línies d’autobús de TMB i les farà desaparèixer, de manera que
minvaran els seus ingressos. 
Manifesta que els sorprèn que es posi tant en valor el conveni que es presenta, quan és 
una declaració de principis polítics però no pas una realitat. Afirma que tant el Sr. 
Coronas com la Sra. Sanz saben que encara falta molt per al 2032 i que tot el que 
plantegen de moment no és realitzable. Remarca que el que sí que passarà és que TMB,
l’empresa pública que actualment opera a la ciutat, deixarà de tenir ingressos. 
Explica, però, que avui no es posicionaran en contra de la proposta per tot el que ha
exposat, sinó perquè es pregunten si en moments com l’actual, en què s’han de 
reprogramar i replantejar les inversions a la ciutat, és necessari fer aquesta primera fase 
del projecte, que suposa 100 milions d’euros de l’erari públic, i si no es podria haver 
optat per posar en marxa, per exemple, la línia de bus elèctric articulada amb 
preferència de pas, que hauria suposat una alternativa. Afirma que, atès que no han 
obtingut una resposta a aquestes qüestions, votaran en contra dels dos punts.
El Sr. CORBACHO manifesta que des del Grup Municipal de Cs faran reserva de vot 
respecte al punt 7. Afirma que, en un moment de crisi pandèmica, les administracions 
han de marcar quines són les prioritats polítiques, les prioritats pressupostàries i les 
prioritats de gestió. Remarca que la primera prioritat que hi ha actualment, i que 
continuarà havent-hi en els propers anys, és com superar la crisi econòmica que es 
deriva de la crisi sanitària. A més, assenyala que arribarà un dia en què segurament els 
ERTE esdevindran ERE i aquest serà el principal problema. Opina que, per tant, la 
primera preocupació haurà de ser com rescatar, no la gran economia, sinó l’economia 
del comerç i de la petita empresa, greument afectada per la crisi pandèmica. Assenyala 
que, d’una crisi pandèmica i d’una crisi econòmica, se’n deriva també una crisi social, de 
manera que el Govern ha de prioritzar també com rescatar les persones que tindran 
greus problemes per sobreviure amb dignitat. Opina que, per tant, ara no és el moment 
d’obres faraòniques, sinó de destinar els recursos disponibles a donar resposta a la crisi 
econòmica i la crisi social i a comprometre’s amb la salut, que també s’està veient 
fortament afectada per la COVID-19. Afirma que l’obra que es planteja no és una 
necessitat, sinó més aviat un caprici, fruit també d’una tossuderia, i que per això votaran 
en contra del punt 18. 
El Sr. RAMÍREZ assenyala que el Govern municipal ja va intentar tirar endavant la 
connexió del tramvia per la Diagonal en el mandat anterior i no ho va aconseguir, però
ara ha trobat en el Grup Municipal d’ERC el soci necessari per fer-ho possible en el que 
qualifica de «nova edició del tripartit municipal». 
Manifesta que des del Grup Municipal del PP lamenten haver-se trobat un projecte tan
important en l’ordre del dia sense haver-ne estat informats en la reunió prèvia de la 
CEUIM. Afirma que ja fa mesos que veuen com l’Ajuntament utilitza l’urbanisme tàctic 
per reduir i asfixiar el vehicle privat sense oferir alternatives, i que aquesta proposta és
un projecte més per expulsar el vehicle privat del centre de la ciutat. Recorda que fa 
unes setmanes el Govern municipal va anunciar una revisió del Pla Cerdà mitjançant la 
creació d’una gran superilla a tot l’Eixample, i opina que la unió del tramvia que avui es 
presenta suposarà la «liquidació» de la Diagonal i el cop de gràcia per enterrar el Pla 
Cerdà. 
Explica que, de fet, en la sessió anterior de la CEUIM van proposar fer una consulta 
ciutadana perquè tots els barcelonins poguessin expressar-se i decidir sobre els canvis
de mobilitat que va presentant «per fascicles» la Sra. Colau, però que es va rebutjar. 
Remarca que el Govern hauria d’aprendre alguna cosa del passat i recordar la consulta 
ciutadana de fa deu anys en què el 80% dels barcelonins es van oposar a la unió del 
tramvia proposada pel Sr. Jordi Hereu, fet que va acabar costant-li l’alcaldia. Afirma que 
potser el Govern té por de fer aquesta consulta per no acabar com el Sr. Hereu, o per no 
poder controlar els participants en una consulta, tal com acostuma a passar en els 
processos participatius que organitza. Assenyala que el Govern municipal, que s’ha erigit 
com el defensor de les multiconsultes, vol preguntar sobre coses com canviar el nom 
d’una plaça, però, en canvi, s’oposa al fet que els ciutadans s’expressin sobre qüestions 
de tanta envergadura com la fi del Pla Cerdà i la imposició d’un nou pla de mobilitat. 
D’altra banda, opina que el moment actual no és el més oportú per afrontar una inversió 
d’aquesta magnitud. Explica que consideren que fer una obra de més de 100 milions
d’euros en un projecte a tan llarg termini no ha de ser una prioritat per a l’Ajuntament, i 
més tenint en compte l’exemple de la línia 9 del metro, que acumula endarreriments i
sobrecostos milionaris. Afirma que no és casual que els mateixos que proposen la unió 
dels tramvies per la Diagonal siguin els que van deixar la línia 9 paralitzada durant molts 
anys. D’altra banda, opina que serà difícil assolir acords amb la concessionària del 
tramvia, tenint en compte el percentatge de participació que hi té l’Ajuntament. 
Remarca que, en tot cas, hi ha alternatives com la línia D30, amb autobusos elèctrics 
articulats i de gran capacitat. Conclou que, per tot plegat, votaran en contra dels dos 
punts.
El Sr. VALLS assenyala que, a través d’un nou cop d’efecte mediàtic del Govern, aquest 
cap de setmana s’han assabentat del pacte sobre un assumpte tan rellevant com la 
connexió del tramvia per la Diagonal. Explica que des del Grup Municipal de BxCanvi ja 
van dir durant la campanya electoral que aquest projecte no era prioritari per a 
Barcelona, i que ara ho és encara menys, tal com ha apuntat el Sr. Corbacho. Manifesta 
que, amb aquest anunci, el Govern torna a sostreure el debat i la participació dels grups 
municipals sobre aquest projecte, un projecte que, a més, no és de tots ni d’una gran 
majoria. 
Afirma que votaran en contra d’aquest projecte per diverses raons. Explica que, en 
primer lloc, els ciutadans de Barcelona ja van votar a favor de la configuració actual de la 
Diagonal, rebutjant el tramvia en el tram de Francesc Macià a Glòries. Manifesta que, en 
segon lloc, qüestionen que calgui fer una obra permanent amb un cost econòmic tan 
important quan s’està a les portes d’un canvi tecnològic profund, amb innovacions com 
el 5G, l’internet de les coses o els cotxes autònoms que ho transformaran tot, sobretot 
la mobilitat. Finalment, explica que no comparteixen que la unió del tramvia per la 
Diagonal tindrà un impacte positiu sobre el comerç del centre i sobre l’urbanisme, tal 
com ha afirmat el tinent d’alcalde Jaume Collboni. Assenyala que l’arquitecte Oscar 
Tusquets ha dit recentment que aquest projecte a la Diagonal representarà un mur en 
plena ciutat i que el projecte sobre l’Eixample és molt perillós perquè amenaça la 
pervivència del Pla Cerdà. Afirma que, a totes aquestes raons per rebutjar la proposta 
del Govern, s’hi afegeixen la crisi econòmica actual i la falta de debat sobre els grans 
projectes de futur.
La Sra. SANZ remarca que una de les coses que deia Cerdà és que a l’Eixample havia 
d’haver-hi tramvies, i no pas cotxes, i que des del Govern treballen per recuperar el 
projecte real que necessita Barcelona i que es basa justament en Cerdà. 
Explica que ha parlat molt amb la Sra. Vila d’aquest projecte i que sempre li ha dit que
només des del dogmatisme es pot sostenir el seu posicionament contrari al tramvia. A 
més a més, remarca que aquest posicionament és molt particular del Grup Municipal de 
JxCat de la ciutat de Barcelona, ja que han arribat a un pacte amb el Govern de la
Generalitat i els consellers i els presidents de JxCat són els qui més han fet per tirar 
endavant la proposta de connexió del tramvia. 
Pel que fa a la consulta de la Diagonal, subratlla que la ciutadania va votar en contra de 
les dues propostes de reforma de la Diagonal, com a rambla o bulevard, i que després el 
Sr. Trias la va executar. 
Destaca que amb aquest projecte donen resposta a la crisi ambiental, social i econòmica 
que pateix la ciutat apostant pel transport públic i per tots els treballadors que agafen 
cada dia el transport públic a Barcelona.
El Sr. CORONAS manifesta que suposa que els diferents grups municipals deuen estar
parlant del pressupost amb el Govern municipal i demanant inversions de diferents 
tipus, i no pas que s’aturi tot. Assenyala que ja han passat per èpoques d’austeritat i 
saben que la paralització econòmica per manca d’inversió pública no funciona. Afirma 
que, per tant, en moments de crisi cal prioritzar la inversió pública, però que ha de ser
inversió pública amb retorn social, com és el cas del tramvia. D’altra banda, assenyala 
que si aquest projecte no tira endavant, potser l’empresa Alstom començarà a tenir 
problemes i els ERE actuals es convertiran en ERTO.
Indica que la resta de grups han exhaurit els temps d’intervenció. 
Es dictamina amb el posicionament favorable de Barcelona en Comú, Partit dels 
Socialistes de Catalunya i Esquerra Republicana, contrari de Junts per Catalunya, Partit 
Popular i Barcelona pel Canvi, i la reserva de Ciutadans.
Districte de Ciutat Vella
8. – (20PL16764) APROVAR provisionalment, de conformitat amb l’article 66.3 de la Carta 
Municipal de Barcelona, la Modificació del PGM per a l’ordenació de l’ampliació del 
Museu d’Art Contemporani de Barcelona (MACBA), al Raval; d’iniciativa municipal; amb 
les modificacions respecte al document aprovat inicialment, a què fa referència 
l’informe de la Direcció de Serveis de Planejament; RESOLDRE les al·legacions 
presentades en el tràmit d’informació pública de l’aprovació inicial, de conformitat amb 
l’informe de la Direcció de Serveis de Planejament, de valoració de les al·legacions, 
informes que consten a l’expedient i a efectes de motivació s’incorporen a aquest acord; 
i TRAMETRE l’expedient a la Subcomissió d’Urbanisme del municipi de Barcelona per a la 
seva aprovació definitiva.
La Sra. SANZ indica que porten a aprovació provisional la modificació del PGM per a 
l’ordenació de l’ampliació del Museu d’Art Contemporani de Barcelona (MACBA) per tal 
de permetre la futura ampliació del MACBA a la plaça dels Àngels. Assenyala que 
l’ampliació ocuparà la part més deprimida de la cota de superfície de la plaça, l’espai 
lliure públic situat entre l’absis de la capella del Convent dels Àngels i la façana nord del 
mateix edifici. Explica que la proposta adequa les qualificacions urbanístiques de 
sistemes viaris, espais lliures i equipament, defineix l’equipament com a cultural i/o 
docent i recull que es destinarà a la conservació i l’exhibició de béns culturals i artístics. 
Precisa que es tracta d’un nou edifici amb una alçada màxima de planta baixa més 2 que 
generarà una nova façana activa i potenciarà el caràcter d’espai urbà i ciutadà de la 
plaça. Destaca que amb aquesta proposta resolen el CAP del Raval i la reubicació de les
propostes d’ampliació i d’ordenació del MACBA, i que, a més a més, milloren tot un
espai que ara està en desús.
El Sr. CORONAS manifesta que des del Grup Municipal d’ERC votaran a favor de la 
proposta, ja que consideren que és positiu anar desfent el «nus» que es va crear en el 
seu moment respecte als equipaments del Raval. Explica que, en aquesta aprovació 
provisional, volen fer èmfasi en la zona de contacte entre l’ampliació i la capella del 
Convent dels Àngels, per tal que la solució arquitectònica que s’adopti faci que el nou 
edifici sigui respectuós amb la capella. D’altra banda, recorda que la mateixa plaça dels 
Àngels necessita una reforma per esdevenir un espai destinat als veïns i veïnes. Afirma 
que també cal transformar els seus entorns per tal de resoldre la relació entre l’entrada 
de l’aparcament i l’escola bressol Canigó.
El Sr. MARTÍ manifesta que des del Grup Municipal de JxCat votaran favorablement 
l’aprovació provisional d’aquesta modificació del PGM, que creuen que és una bona 
solució. Recorda que ja es va tirar endavant la solució per desencallar el CAP del Raval i 
que la segona peça que faltava era l’ampliació del MACBA en els termes previstos. 
Assenyala, però, que quedarà per veure com es transforma la plaça dels Àngels perquè 
esdevingui un espai de convivència. 
Afirma que, tenint en compte que en el seu moment hi va haver qui va confrontar els 
interessos del sector cultural i del sector sanitari com si fossin interessos contraposats ,
celebren que l’aprovació d’aquesta modificació del PGM demostri que es pot anar a 
favor de la cultura i, alhora, a favor de la sanitat i de les reclamacions dels professionals 
sanitaris i dels veïns del Raval.
El Sr. CORBACHO expressa el vot favorable del Grup Municipal de Cs i demana que, tal 
com s’ha apuntat, no s’oblidi la necessitat d’afrontar la reforma integral de la plaça dels 
Àngels perquè sigui un espai amable que permeti l’ús veïnal. 
El Sr. RAMÍREZ recorda que el Grup Municipal del PP es va abstenir en l’aprovació inicial 
per veure com es desenvoluparia tot el planejament, però que, un cop resolta la nova 
ubicació del CAP del Raval Nord, votaran a favor del projecte, que és molt positiu per a 
la ciutat i per al barri del Raval. D’altra banda, demana que s’aconsegueixi que la plaça 
esdevingui un espai de convivència per al barri.
El Sr. VALLS afirma que aquesta obra és necessària per permetre la futura ampliació del 
MACBA a la plaça dels Àngels i per ajudar a adequar el planejament als requeriments 
funcionals del museu, així com per determinar els usos i la intensitat de les activitats 
dins el sòl destinat a equipament. Assenyala que la proposta és una etapa més per fer 
possible aquest equipament cultural i per gaudir d’aquest nou espai ampliat.
La Sra. SANZ agraeix els posicionaments dels grups.
Es dictamina amb el posicionament favorable de Barcelona en Comú, Partit dels 
Socialistes de Catalunya, Esquerra Republicana, Junts per Catalunya, Ciutadans, Partit 
Popular i Barcelona pel Canvi.
Districte de les Corts
9. – (C102-2020-00010) APROVAR l’acord de terminació convencional entre l’Ajuntament de 
Barcelona i la mercantil PG Servei d’Oci, SL, amb NIF núm. B66520263, titular de 
l’establiment situat al núm. 17 del carrer Dr. Marañón, per a l’execució de mutu acord 
de la Sentència núm. 2745/2020, de 26 de juny de 2020, dictada per la Secció Tercera de 
la Sala Contenciós Administratiu del Tribunal Superior de Justícia de Catalunya. 
FACULTAR l’lm. Sr. Joan R. Riera Alemany, regidor del Districte de les Corts, per a la 
signatura de l’esmentat acord de terminació convencional, així com la de tots aquells 
documents que se’n derivin.
La Sra. SANZ cedeix la paraula a la gerent de l’Àrea d’Ecologia, Urbanisme, 
Infraestructures i Mobilitat.
La Sra. ARAU indica que aquest punt es refereix a l’acord de terminació convencional 
entre l’Ajuntament i el titular de la discoteca Up&Down, situada a l’avinguda del Doctor 
Marañón. Explica que es van imposar quatre sancions a aquest local, dues de tancament 
de 181 dies i dues de tancament de 90 dies, i que van ser recorregudes. Afirma que la 
sentència ferma de la primera de les sancions anul·la la sanció imposada per 
l’Ajuntament per un defecte de forma i que des del Districte s’ha estat treballant amb el 
titular de l’establiment per arribar a un acord convencional d’execució d’aquesta 
sentència. Explica que, segons aquest acord, s’accepta que la sanció de 181 dies que 
resta per complir quedi compensada per la que ha quedat anul·lada pel tribunal. 
Manifesta que, atès que, a més a més, el local està tancat a causa de la pandèmia, 
s’acorda compensar les sancions de tancament per la imposició d’una sanció econòmica, 
alhora que el titular retira tots els contenciosos acceptant les infraccions comeses i 
desestima la presentació de qualsevol reclamació patrimonial contra l ’Ajuntament de 
Barcelona per als dies que va restar tancat en compliment de la sanció que ara la 
sentència ha anul·lat.
El Sr. CORONAS explica que des del Grup Municipal d’ERC s’abstindran, tot i ser 
conscients que en l’àmbit de la justícia sempre es diu que és millor un bon acord que un 
mal plet. 
El Sr. MARTÍ manifesta que des del Grup Municipal de JxCat no entraran a valorar 
l’abast de la resolució judicial, però que és evident que un acord equilibrat és 
segurament molt millor per a les dues parts. Afirma que, per tant, hi votaran a favor.
El Sr. CORBACHO, el Sr. RAMÍREZ i el Sr. VALLS expressen el vot favorable dels seus grups 
respectius.
La Sra. ARAU agraeix els posicionaments dels grups.
Es dictamina amb el posicionament favorable de Barcelona en Comú, Partit dels 
Socialistes de Catalunya, Junts per Catalunya, Ciutadans, Partit Popular i Barcelona pel 
Canvi, i l’abstenció d’Esquerra Republicana.
Districte de Gràcia
10. – (18PL16642) APROVAR definitivament, de conformitat amb l’article 68 de la Carta 
Municipal de Barcelona, el Pla Especial de Protecció del Patrimoni Historicoartístic dels 
barris tradicionals de la Vila de Gràcia; d’iniciativa municipal; amb les modificacions 
respecte al document aprovat inicialment, a què fa referència l’informe de la Direcció de 
Serveis de Planejament, i RESOLDRE les al·legacions presentades en el tràmit 
d’informació pública de l’aprovació inicial, de conformitat amb l’informe de la Direcció 
de Serveis de Planejament, de valoració de les al·legacions; informes que consten a 
l’expedient i a efectes de motivació s’incorporen a aquest acord.
La Sra. SANZ recorda que fa gairebé dos anys van constatar que el planejament vigent a 
la Vila de Gràcia no preservava suficientment el patrimoni existent i que, per això, en 
aquell moment van desenvolupar una suspensió de llicències i van plantejar una 
estratègia urbanística amb l’objectiu de protegir integralment els teixits urbans de 
Gràcia per mantenir-los, revitalitzar-los i rehabilitar-los, en lloc de substituir-los. 
Assenyala que l’estratègia es va plantejar en dues fases: en primer lloc, el 
desenvolupament d’un Pla especial de protecció del patrimoni historicoartístic, que és la 
revisió pròpiament del catàleg i el que ara aproven definitivament, i en segon lloc, una 
modificació del PGM per garantir una protecció integral dels barris de la Vila de Gràcia,
afegint-hi també el patrimoni natural, que es troba en procés de redacció.
Esmenta els principals elements que s’incorporen en el Pla especial de protecció del 
patrimoni historicoartístic: la protecció d’elements individuals, passant de 196 elements 
protegits a quasi 230 elements protegits; la creació d’un conjunt de protecció de la Vila 
de Gràcia que abasta 134 hectàrees i concentra la major part del teixit històric del nucli, 
amb les edificacions d’interès que formaran part d’aquest conjunt, i l’establiment d’un 
perímetre de protecció, en el qual, per exemple, es vincula l’enderroc a la tramitació 
d’una llicència d’obra nova i a l’aportació de documentació gràfica i escrita. 
Explica que s’han presentat un total de vuit al·legacions al planejament i que, fruit 
d’això, han modificat alguns aspectes del document aprovat inicialment. Assenyala que, 
per exemple, el conjunt de la Vila de Gràcia ha passat de 390 a 398 parcel·les.
Destaca que aquesta proposta és un pas essencial per protegir el patrimoni de la ciutat, 
tal com alguns grups han reclamat sovint a la CEUIM. Afirma que comencen a fer-ho a 
Gràcia, però amb la voluntat d’estendre-ho a la resta de la ciutat.
El Sr. ZAÑARTU manifesta que votaran a favor de la proposta, ja que el Grup Municipal 
d’ERC sempre defensa tot allò que signifiqui protegir el patrimoni de la ciutat i dels 
barris. Explica que creuen que avui Gràcia avança en la bona direcció, però que les coses 
es podrien haver fet d’una altra manera. Recorda que fa dos anys es van trobar amb el
problema de l’alzina bicentenària i que el seu grup ja havia demanat abans que s’iniciés 
la revisió del catàleg per no fer-ho a correcuita. En aquest sentit, opina que ha faltat un 
procés de reflexió que es podria haver fet abans. 
D’altra banda, explica que saben que en el camí de la tramitació d’aquest pla especial 
s’han descartat elements que l’equip redactor ha considerat que no calia protegir. Pel 
que fa a això, assenyala que Gràcia va més enllà del seu teixit específic i que hi ha 
creacions més tardanes que també cal protegir. Afirma que hauran d’estar atents a la 
modificació del PGM que s’està treballant per veure si s’ha fet per resoldre els conflictes 
urbanístics relatius al patrimoni o els cronificarà. 
Finalment, manifesta que des del Grup Municipal d’ERC han fet moltes propostes en 
l’àmbit de patrimoni que esperen que algun dia es recullin, ja que la protecció ha de ser 
dinàmica i ha d’anar acompanyada d’una activació del patrimoni.
El Sr. MARTÍ manifesta que celebren que s’arribi al final del tràmit d’aprovació del Pla 
especial de protecció patrimoni historicoartístic dels barris de Gràcia, que actualitza 
diferents instruments de protecció patrimonial de l’Ajuntament que són vigents des de 
l’any 2000 i, fins i tot, des d’abans. Afirma que és evident que aquests instruments 
havien demostrat ser poc eficaços i calia actualitzar-los, encara que s’hagi fet a 
correcuita. Destaca que s’avança cap a una protecció més gran de finques i espais als 
barris de la Salut, Vallcarca, Camp d’en Grassot i Gràcia Nova, uns espais que van molt 
més enllà de l’estricte perímetre de la Vila de Gràcia i que també calia protegir.
Recorda que des del Grup Municipal de JxCat, tant durant el mandat municipal anterior 
com l’actual, han denunciat la manca de protecció patrimonial de molts elements 
arquitectònics i culturals de la ciutat, fet que ha comportat pèrdues patrimonials 
irreparables, i han demanat al Govern que accelerés els tràmits d’aquesta protecció.
Explica que els hauria agradat una solució diferent de la que es va donar en el seu 
moment a la modificació del PGM de la prolongació de la rambla del Prat pel que fa a la 
preservació íntegra del Taller Vallmitjana i dels entorns, però que, malgrat aquest 
desacord, han de votar a favor d’aquest pla especial, amb el qual es passa d’uns 500
elements protegits a 1.021. Afirma que, per tant, creuen que és un pas endavant i que 
ara cal executar el pla amb perícia i professionalitat. Manifesta que, de tota manera,
esperen que aquest nivell de preservació patrimonial no impedeixi que es puguin tirar 
endavant determinades obres de reforma integral, amb les llicències oportunes, quan 
sigui necessari. 
El Sr. CORBACHO explica que el sorprèn que el pla dupliqui el nombre de parcel·les 
catalogades perquè això vol dir que tots els governs anteriors han estat molt poc
sensibles al patrimoni historicoarquitectònic. D’altra banda, opina que la millor 
sensibilitat que ha de tenir un govern que aposta decididament pel seu patrimoni 
historicoarquitectònic és no deixar que es deteriori i, per tant, fer-hi les inversions 
necessàries perquè tingui una funció i la rehabilitació que es mereix. Recorda que, a la 
CEUIM, recentment han parlat de l’Hivernacle, de la Torre Garcini i de molts 
equipaments de titularitat pública que no estan tenint la funció que haurien de tenir. En 
aquest sentit, manifesta que no sap si el resultat final d’aquest catàleg serà una gran
conservació des del punt de vista normatiu, però sense l’atenció necessària perquè el 
patrimoni compleixi la funció adient. Manifesta que, des d’aquest punt de vista, el Grup 
Municipal de Cs s’abstindrà.
El Sr. RAMÍREZ afirma que des del Grup Municipal del PP sempre s’han manifestat a 
favor de mantenir i protegir els edificis característics dels barris més antics i tradicionals 
de la ciutat i que, en aquest sentit, comparteixen la necessitat d’actualitzar el catàleg del 
patrimoni. 
Remarca que aquest pla especial va néixer com a conseqüència de la reacció polèmica 
que es va generar entorn de les casetes i l’alzina del carrer Encarnació, on es va fer servir 
una vegada més la figura de la suspensió de llicències. Recorda que en aquell moment ja 
van expressar els seus dubtes sobre la intenció de fons per redactar el pla perquè es 
temien que el Govern aprofitaria per fer una lectura massa expansiva d’allò que calia 
protegir, incloent-hi edificacions amb un valor patrimonial mínim. Explica que sembla 
que aquest ha estat el cas, ja que s’hi han inclòs moltes edificacions catalogades amb el
nivell C, quan les mateixes fitxes consideren que es tracta de construccions molt simples 
però que tenen un petit detall, com ara una barana o una ornamentació, que fa que 
mereixin estar protegides. Observa que, a més, el pla inclou la catalogació de diversos 
edificis afectats pel PGM de 1976 en relació amb l’ampliació de vials com els del carrer
Torrent de l’Olla, el carrer Gran de Gràcia i la travessera de Gràcia, que ja tenen molts 
edificis endarrerits. Assenyala que aquestes ampliacions de vials, que es preveien 
destinar a la circulació de vehicles, avui encara podrien ser útils per ampliar les voreres, 
especialment en casos com el carrer Torrent de l’Olla o la travessera de Gràcia. Explica 
que, a banda d’això, consideren que en un moment en què hi ha en marxa el nou Pla 
Director Urbanístic (PDU), que substituirà el PGM, no és oportú canviar la situació 
urbanística de finques afectades fins que no s’aprovi aquest nou planejament. 
Conclou que, tot i que estan a favor de protegir el patrimoni històric i urbanístic, 
s’abstindran, ja que creuen que aquest pla té molts aspectes que són millorables.
El Sr. VALLS manifesta que des del Grup Municipal de BxCanvi votaran a favor de la 
proposta perquè creuen que és necessari fomentar el manteniment i la rehabilitació de 
les edificacions per a la preservació del teixit històric i tradicional de Gràcia , i que 
esperen que aquest pla sigui l’eina adient per fer-ho. Afirma que s’han de posar en 
marxa els mecanismes de protecció més adequats i que, de fet, els estranya que no 
s’hagi fet abans.
La Sra. SANZ agraeix els vots dels grups municipals i la majoria de les intervencions. 
Assenyala que moltes de les qüestions que apunten els grups s’abordaran i s’acabaran 
de concretar amb la modificació del PGM. Explica que la proposta que avui presenten és 
una primera eina fonamental per començar a obrir aquest debat i per incorporar 
diferents elements de patrimoni, ja que sovint costa que els tècnics i tècniques de 
l’àmbit de l’anàlisi del patrimoni incorporin elements que no tenen un valor històric 
específic però que tenen un valor social i cultural molt important. Manifesta que, en 
aquest sentit, està d’acord amb el Sr. Zañartu que cal preservar elements que formen 
part del patrimoni ordinari comú de la ciutadania i que defineixen també la identitat 
dels barris i de la ciutat. Conclou que amb aquesta aprovació obren tot aquest debat i 
que l’estendran a la resta de la ciutat.
Es dictamina amb el posicionament favorable de Barcelona en Comú, Partit dels 
Socialistes de Catalunya, Esquerra Republicana, Junts per Catalunya i Barcelona pel 
Canvi, i l’abstenció de Ciutadans i Partit Popular.
Districte d’Horta-Guinardó
11. – (20PL16782) APROVAR definitivament, de conformitat amb l’article 68 de la Carta 
Municipal de Barcelona, el Pla Especial Urbanístic i de Millora Urbana per a la regulació 
de l’equipament sanitari de “La Llosa de la Vall d’Hebron” situat al passeig de la Vall 
d’Hebron, 138-160; d’iniciativa municipal a proposta del Servei Català de la Salut 
(CATSALUT); amb les modificacions respecte al document aprovat inicialment, a què fa
referència l’informe de la Direcció de Serveis de Planejament, i RESOLDRE les
al·legacions presentades en el tràmit d'informació pública de l ’aprovació inicial, de 
conformitat amb l’informe de la Direcció de Serveis de Planejament, de valoració de les 
al·legacions; informes que consten a l’expedient i a efectes de motivació s’incorporen a 
aquest acord.
La Sra. SANZ indica que aquest punt es refereix també una aprovació definitiva que ja 
han treballat i tirat endavant anteriorment a la CEUIM. Recorda que es tracta de la 
construcció d’un nou edifici destinat a consultes externes de l’Hospital de la Vall 
d’Hebron, situat a l’altre costat del passeig de la Vall d’Hebron. Explica que, per assolir
l’objectiu que planteja el document de planejament, s’estableix l’ajust de les 
qualificacions de sòl de vial, zona verda i equipament dins de tot el pla , així com la 
titularitat pública dels mateixos equipaments, i es concreten els dos subàmbits de 
planejament: el primer és la definició del tipus d’equipament com a sanitari i l’ordenació 
segons la volumetria específica, i el segon s’haurà de precisar en un planejament derivat 
posterior. 
Assenyala que la proposta és fruit d’un acord amb el CatSalut. D’altra banda, manifesta
que han acceptat l’al·legació del Grup Municipal d’ERC, que demanava la reducció del 
gàlib de planta baixa més 13 en la mesura del possible. Manifesta que, per tant, 
plantegen una ordenació de planta baixa més 10 en el 100% de la planta. Afirma que,
d’aquesta manera, el teixit quedarà millor integrat en els barris de l’entorn.
El Sr. CORONAS expressa el vot favorable del Grup Municipal d’ERC. Explica que 
l’al·legació que van presentar recollia les demandes veïnals per rebaixar l’impacte visual 
d’aquest volum tan gran, i opina que el fet d’eliminar tres plantes millora molt el 
plantejament inicial.
La Sra. VILA afirma que des del Grup Municipal de JxCat votaran a favor d’aquest 
projecte, que és un projecte de ciutat i de país molt necessari. Destaca que s’ha
aconseguit rebaixar una mica l’alçada de l’edifici, que era una cosa que preocupava al 
veïnat de l’entorn. D’altra banda, manifesta que, atès que els veïns no s’han acabat de 
sentir prou acompanyats en l’impuls d’aquest projecte, els han fet arribar algunes 
preguntes que vol plantejar. Explica que els pregunten si els 300.000 m² del nou edifici 
es destinaran íntegrament a consultes externes de l’hospital, o si bé es pretén
incorporar algun altre tipus de servei de l’ICS que no preveu l’atenció directa de 
pacients; què passarà amb l’estacionament públic i els espais existents a la Llosa, i si 
s’encarregarà al Departament de Salut la cobertura de la ronda de Dalt entre els carrers 
Coll i Alentorn i Granja Vella.
La Sra. SANZ respon a la Sra. Vila que el nou edifici es destinarà a consultes externes, i 
que tant de bo el Govern de la Generalitat els ajudés a tirar endavant la cobertura de la 
ronda, que és un dels projectes de futur en l’àmbit de ciutat i que requereix molta 
col·laboració entre totes les administracions. 
Manifesta que estan a disposició dels grups si tenen més preguntes o dubtes concrets. 
Destaca que aquest projecte és molt important per cobrir una necessitat que té 
l’hospital i, també, per resoldre tot aquest espai que queda pendent d’urbanització. 
Afirma que, per tant, hauran de venir molts més acords sobre la transformació d’aquest 
espai.
Es dictamina amb el posicionament favorable de Barcelona en Comú, Partit dels 
Socialistes de Catalunya, Esquerra Republicana, Junts per Catalunya, Ciutadans, Partit 
Popular i Barcelona pel Canvi.
IV) Part decisòria / Executiva
a) Ratificacions
b) Propostes d’acord
12. – (20200401D) ADJUDICAR el contracte núm. 20000953, que té per objecte el Servei de 
neteja de pintades i taques de pintura, eliminació de cartells retirada de pancartes i 
altres elements similars de la via pública a la ciutat de Barcelona (2020 -2023), amb 
mesures de contractació pública sostenible, a "FCC Medio Ambiente S.A.", amb NIF 
A28541639, amb una baixa sobre els preus unitaris del 4,03%, de conformitat amb la 
proposta de valoració i classificació continguda en l’expedient i d’acord amb la 
proposició que ha presentat en ser considerada l’oferta més avantatjosa, per un import 
màxim de 13.751.686,18 euros IVA inclòs, i d’acord amb els preus unitaris ofertats, dels 
quals 12.501.532,89 euros corresponen al preu net i 1.250.153,29 euros a l’IVA. 
DISPOSAR a favor de l’empresa adjudicatària l’esmentada quantitat amb el 
desglossament següent: un import (IVA inclòs) de 4.610.189,75 euros a l’exercici 
pressupostari de l'any 2023 i a l’aplicació pressupostària D/22732/16311 0502; un 
import (IVA inclòs) de 4.555.832,90 euros a l’exercici pressupostari de l’any 2022 i a 
l’aplicació pressupostària D/22732/16311 0502; un import (IVA inclòs) de 4.585.663,53 
euros a l’exercici pressupostari de l’any 2021 i a l’aplicació pressupostària 
D/22732/16311 0502. CONDICIONAR la seva realització a l’existència de crèdit adequat i 
suficient en el/s pressupost/os posterior/s a l’actual. FIXAR  l’import de la garantia 
definitiva en 625.076,64 euros. FORMALITZAR el contracte en el termini màxim de 5 dies 
naturals a comptar del següent al de la recepció per part de l’empresa adjudicatària del 
requeriment per a la formalització, sempre i quan hagin transcorregut 15 dies hàbils des 
de la tramesa de la notificació de l’adjudicació i no s’hagi interposat recurs especial de 
contractació que impliqui la suspensió de la formalització o s’hagués acordat 
l’aixecament de la suspensió.
La Sra. SANZ cedeix la paraula al gerent de Medi Ambient i Serveis Urbans.
El Sr. XIMENO assenyala que el plec de condicions ja va passar per la CEUIM i ara porten
l’adjudicació definitiva després del concurs. Explica que, tal com ja es va comentar, 
s’incrementa el cost d’aquest contracte per l’actualització dels costos del conveni en 
relació amb els treballadors, però també per nous serveis en àmbits com el Port Olímpic 
i per noves possibilitats d’horaris i de treballs especials. Assenyala que hi ha un canvi de 
contractista i que s’incrementa el personal a subrogar que hi havia des de 2017 de 72 a 
92 persones.
Votació favorable de Barcelona en Comú, Partit dels Socialistes de Catalunya, Junts 
per Catalunya i Barcelona pel Canvi, i abstenció d’Esquerra Republicana, Ciutadans i 
Partit Popular. APROVADA
13. – (20210001LO1D) DECLARAR excloses de la licitació que té per objecte els serveis de 
manteniment de la pavimentació de la ciutat de Barcelona (2021-2024) amb mesures de 
contractació pública sostenible, Lot 1 Zona Oest (Districtes Municipals de Ciutat Vella, 
Eixample, Sants-Montjuïc, Les Corts i Sarrià-Sant Gervasi), contracte núm. 20000680L01,
les ofertes presentades per les empreses: José Antonio Romero Polo, SAU, M i J Gruas, 
SA i Papsa Infraestructuras, SA, per estimar que les mateixes no poden ser complides 
com a conseqüència de la inclusió de valors anormals o desproporcionats, de 
conformitat amb l’article 149 de la LCSP. ADJUDICAR l’esmentat contracte a Firtec, SA, 
amb NIF A60493582, amb una baixa sobre els preus unitaris del 22,22%, de conformitat 
amb la proposta de la Mesa de Contractació i d’acord amb la proposició que ha 
presentat en ser considerada l’oferta més avantatjosa, per un import màxim de 
14.018.532,48 euros IVA inclòs i d’acord amb els preus unitaris ofertats, dels quals 
11.585.564,03 euros corresponen al preu net i 2.432.968,45 euros a l’IVA. DISPOSAR a 
favor de l’empresa adjudicatària l’esmentada quantitat amb el desglossament següent: 
un import (IVA inclòs) de 3.504.633,12 euros a l’exercici pressupostari de l’any 2024 i a 
l’aplicació pressupostària D/22712/15321 0504, un import (IVA inclòs) de 3.504.633,12 
euros a l’exercici pressupostari de l’any 2023 i a l’aplicació pressupostària 
D/22712/15321 0504, un import (IVA inclòs) de 3.504.633,12 euros a l’exercici 
pressupostari de l’any 2022 i a l’aplicació pressupostària D/22712/15321 0504; un 
import (IVA inclòs) de 3.504.633,12 euros a l’exercici pressupostari de l'any 2021 i a 
l’aplicació pressupostària D/22712/15321 0504. CONDICIONAR la seva realització a 
l’existència de crèdit adequat i suficient en el/s pressupost/os posterior/s a l’actual. 
FIXAR l’import de la garantia definitiva en 579.278,20 euros. FORMALITZAR el contracte 
en el termini màxim de 5 dies naturals a comptar del següent al de la recepció per part 
de l’adjudicatari del requeriment per a la formalització, sempre i quan hagin 
transcorregut 15 dies hàbils des de la tramesa de la notificació de l’adjudicació i no 
s’hagi interposat recurs especial de contractació que impliqui la suspensió de la 
formalització o s’hagués acordat l’aixecament de la suspensió. DESIGNAR com a 
responsable del contracte al Sr. Albert Moreno Álvarez, cap del Servei de Pavimentació.
El Sr. CORONAS indica que els punts 13 i 14 versen sobre l’exclusió de diverses empreses
de la licitació dels serveis de manteniment de la pavimentació i l’adjudicació d’aquests 
serveis a Firtec, SA en el cas del Lot 1 i a la UTE Elsan en el cas del Lot 2.
La Sra. SANZ precisa que, de les nou empreses que s’han presentat a la licitació,
exclouen les ofertes de tres empreses per baixes temeràries, fet que s’ha justificat
adequadament. 
Votació favorable de Barcelona en Comú, Partit dels Socialistes de Catalunya, Esquerra 
Republicana i Barcelona pel Canvi, i abstenció de Junts per Catalunya, Ciutadans i 
Partit Popular. APROVADA
14. – (20210001LO2D) DECLARAR excloses de la licitació que té per objecte els serveis de 
manteniment de la pavimentació de la ciutat de Barcelona (2021-2024) amb mesures de 
contractació pública sostenible, Lot 2 Zona Est (Districtes Municipals de Gràcia, Horta-
Guinardó, Nou Barris, Sant Andreu i Sant Martí), contracte núm. 20000680L02, les 
ofertes presentades per les empreses: José Antonio Romero Polo, SAU, M i J Gruas, SA i 
Papsa Infraestructuras, SA, per estimar que les mateixes no poden ser complides com a 
conseqüència de la inclusió de valors anormals o desproporcionats, de conformitat amb 
l’article 149 de la LCSP. ADJUDICAR l’esmentat contracte a la Ute Elsan-Amsa Paviments, 
amb NIF U02879237, amb una baixa sobre els preus unitaris del 19,70%, de conformitat 
amb la proposta de la Mesa de Contractació i d’acord amb la proposició que ha 
presentat en ser considerada l’oferta més avantatjosa, per un import màxim 
d’11.296.003,48 euros IVA inclòs i d’acord amb els preus unitaris ofertats, dels quals 
9.335.540,07 euros corresponen al preu net i 1.960.463,41 euros a l’IVA. DISPOSAR a 
favor de l’empresa adjudicatària l’esmentada quantitat amb el desglossament següent: 
un import (IVA inclòs) de 2.824.000,87 euros a l’exercici pressupostari de l’any 2024 i a 
l’aplicació pressupostària D/22712/15321 0504; un import (IVA inclòs) de 2.824.000,87 
euros a l’exercici pressupostari de l’any 2023 i a l’aplicació pressupostària 
D/22712/15321 0504; un import (IVA inclòs) de 2.824.000,87 euros a l’exercici 
pressupostari de l’any 2022 i a l’aplicació pressupostària D/22712/15321 0504; un 
import (IVA inclòs) de 2.824.000,87 euros a l’exercici pressupostari de l’any 2021 i a 
l’aplicació pressupostària D/22712/15321 0504. CONDICIONAR la seva realització a 
l’existència de crèdit adequat i suficient en el/s pressupost/os posterior/s a l'actual. 
FIXAR l’import de la garantia definitiva en 466.777,00 euros. FORMALITZAR el contracte 
en el termini màxim de 5 dies naturals a comptar del següent al de la recepció per part 
de l’adjudicatari del requeriment per a la formalització, sempre i quan hagin 
transcorregut 15 dies hàbils des de la tramesa de la notificació de l’adjudicació i no 
s’hagi interposat recurs especial de contractació que impliqui la suspensió de la 
formalització o s’hagués acordat l’aixecament de la suspensió. DESIGNAR com a 
responsable del contracte al Sr. Albert Moreno Álvarez, cap del Servei de Pavimentació.
Votació favorable de Barcelona en Comú, Partit dels Socialistes de Catalunya, Esquerra 
Republicana i Barcelona pel Canvi, i abstenció de Junts per Catalunya, Ciutadans i 
Partit Popular. APROVADA
15. – (20SD0124) APROVAR inicialment, a l’empara de l’article 9 de la Llei 9/2003, de 13 de 
juny, de la mobilitat, el Pla de Mobilitat Urbana de Barcelona 2024 i SOTMETRE ’L al 
tràmit d’informació pública durant un termini de 30 dies hàbils, a comptar des del dia 
següent al de la seva publicació al Butlletí Oficial de la Província de Barcelona i a la Seu 
Electrònica de l’Ajuntament de Barcelona, termini durant el qual es podrà examinar i 
formular-hi les al·legacions pertinents.
La Sra. ALARCÓN assenyala que els grups ja coneixen el Pla de Mobilitat Urbana (PMU)
2024, atès que l’han debatut àmpliament amb cada grup de forma individual i han anat 
rebent les seves esmenes i aportacions. Explica que han volgut fer «una cocció lenta»
del PMU tant amb els grups municipals com amb tots els membres del Pacte per la 
Mobilitat de Barcelona, amb els quals han mantingut un total de més de 70 hores de 
reunió. Remarca que han volgut arribar a la CEUIM amb un PMU molt ben travat, 
dialogat i explicat, ja que creuen fermament que només des del diàleg i el consens es 
pot abordar un tema tan complex i polièdric com és actualment la mobilitat urbana i 
metropolitana. 
Assenyala que, més enllà d’aquest document administratiu de més de 400 pàgines que 
està a la disposició dels grups, avui vol posar en valor què hi ha al darrere. Explica que 
aquest PMU ofereix una visió de quin model de mobilitat volen per a la ciutat en 
l’horitzó 2030, amb una revisió dels objectius, si cal, el 2021 per l’impacte que la COVID 
pugui tenir sobre la demanda de mobilitat. Destaca que, a més de contribuir a superar la 
triple crisi ambiental, sanitària i econòmica actual, el model que hi ha al darrere 
d’aquest PMU posa al centre els ciutadans i les ciutadanes de Barcelona i les seves 
necessitats quotidianes de moure’s sempre que sigui possible a peu, en transport públic 
i en formes actives i no contaminants, com la bicicleta. 
Afirma que aquest PMU parteix de la intermodalitat, fugint de les «tribus» –els del 
cotxe, els de la moto, els de la bici, els vianants– i dels límits administratius, entenent la 
mobilitat com un dret de ciutadania i com un sistema complex metropolità i 
necessàriament entroncat amb l’urbanisme i els usos de l’espai públic. Manifesta que es 
tracta d’un model de mobilitat sostenible, saludable, segur, equitatiu i intel·ligent que té 
com a objectius clau afavorir els desplaçaments en mode sostenible, reduir els 
desplaçaments ineficients o contaminants, i regular i millorar l’eficiència de la mobilitat 
essencial. Destaca que aquest és el PMU del transport públic, i recorda que la setmana
passada es va fer un acord per reactivar la connexió intermetropolitana en transport 
públic.
El Sr. ZAÑARTU agraeix a la Sra. Alarcón el temps que ha invertit en reunions amb el 
Grup Municipal d’ERC per mirar de consensuar el PMU, i assenyala que ja han avançat 
que s’abstindran perquè pugui seguir el curs polític corresponent. Afirma que estan a 
favor de «cuinar a foc lent» el PMU i que de moment n’estan satisfets, però que ara han
de veure com s’acaba de concretar. Manifesta que el que els agradaria és centrar el 
debat de mobilitat de la ciutat en la confecció del PMU, ja que creuen que és important 
debatre sobre els aspectes globals de la mobilitat i no fixar-se en si una línia està pintada 
de color lila, groc o blau. Explica que pensen que cal plantejar alguns punts que de 
moment no estan inclosos, com què passa amb la zona de baixes emissions i amb el 
peatge. Assenyala que troben molt positiu que hi hagi un punt sobre logística i 
distribució urbana, però que creuen que cal anar una mica més enllà. Manifesta que 
també necessiten saber si es renuncia definitivament o no al projecte constructiu 2 de la 
xarxa de carril bici i a l’estratègia per a la bicicleta que es va plantejar en el darrer 
mandat. Així mateix, es refereix a la necessitat que tenen els grups municipals i els 
regidors del consistori de poder fer el seguiment dels grans projectes duts a terme entre 
la Generalitat, l’Ajuntament i l’Estat per poder-los fiscalitzar millor. 
Conclou que s’abstenen per donar recorregut a aquesta proposta de PMU i veure quines 
aportacions hi poden fer i quins consensos poden assolir amb el Govern.
La Sra. VILA agraeix els esforços que ha fet la Sra. Alarcón i el seu equip per arribar a un 
acord i per recollir algunes de les apreciacions del Grup Municipal de JxCat sobre el 
document. Afirma, però, que aquest PMU neix en un moment en què les accions del 
Govern en l’àmbit de l’espai públic i la mobilitat dificulten l’acord, ja que s’han
implementat mesures que afecten la mobilitat sense el consens necessari. Remarca que, 
a més a més, aquestes mesures van en contra del teixit productiu, especialment del 
teixit comercial de la ciutat, cosa que no es poden permetre en aquests moments. 
Manifesta que, en el fons, no veuen una voluntat de diàleg i de teixir complicitats amb la 
societat civil i altres grups polítics per acordar un model de ciutat entre tots, tal com 
s’havia fet sempre a la ciutat. 
Afirma que alguns aspectes del document podrien ser assumibles, però que votar a 
favor d’aquest document o abstenir-se significaria gairebé un acte de fe, perquè no 
acaben de veure l’esperit que pretén impregnar el PMU quan surten als carrers i a les 
places de la ciutat. Manifesta que, per tant, hi votaran en contra, amb l’esperança que el 
document reculli les al·legacions del seu grup i les de moltes entitats i associacions que 
formen part del Pacte per la Mobilitat i que han estat molt crítiques amb la 
implementació d’un conjunt de mesures per part del Govern, de manera que sigui un
document de la majoria i tingui el consens necessari per construir conjuntament un 
model de mobilitat de cara al futur.
El Sr. CORBACHO afirma que, tenint en compte que només s’ha executat el 50% del 
PMU 2013-2018, és difícil creure que enmig d’una pandèmia s’executarà un PMU més
ampli que l’anterior des d’ara fins al 2024. Explica que no posa en dubte la voluntat de la 
Sra. Alarcón de fer moltes coses, però que tots dos saben que moltes de les mesures
que conté aquest PMU són «paper mullat», tot i que es vulgui camuflar això dient que 
l’horitzó és fins al 2030. Remarca que els plans de mobilitat tenen una vigència de sis 
anys, i que un pla que parla de les línies generals de la mobilitat amb un horitzó a llarg 
termini és un pla director o un pla estratègic, però no pas un pla executiu, i menys quan
s’estableixen 60 línies d’actuació i 400 mesures i es mobilitzen 7.000 milions d’euros. 
Explica que, en l’exposició pública del document, farà propostes d’esmena concretes 
que aniran en la línia que la Sra. Alarcón es comprometi a executar algunes de les 400 
mesures fins al 2024. Manifesta que s’abstindrà fins a l’aprovació definitiva del 
document, amb la confiança que el Govern el concretarà més i deixarà de ser un
«brindis al sol».
El Sr. RAMÍREZ agraeix a la Sra. Alarcón la presentació del PMU i que tant ella com tot 
l’equip de Mobilitat hagin estat des del primer moment a la disposició del seu grup per 
treballar-lo conjuntament. Manifesta que des del Grup Municipal del PP estan a favor de 
tots els objectius que recull el pla, però que creuen que, dins dels objectius estratègics, 
es fa sovint una lectura errònia de la realitat aplicant uns percentatges als diferents 
modes de desplaçament que fan que tot el PMU es basi en dades que difícilment es 
podran complir. Explica que es preveu un descens de l’ús del vehicle privat del 26% al 
18%, un augment del transport públic del 37% al 42% i un increment de la bicicleta del 
2% al 5%, dades que al seu parer són poc reals tenint en compte l’evolució dels darrers 
anys i la situació actual. D’altra banda, afirma que hi ha altres aspectes que valoren
negativament, com la intenció que pràcticament la totalitat de les places d’aparcament 
a la ciutat siguin regulades i el desenvolupament exagerat de la xarxa de carrils bici, amb
la finalitat d’expulsar el vehicle privat de la ciutat. 
Opina que la presentació d’aquest PMU en un moment de pandèmia és molt arriscat, ja 
que tots els vectors i dades de mobilitat estan completament distorsionats per la 
situació. Manifesta que, en qualsevol cas, presentaran propostes i al·legacions per
millorar el redactat del document, i ofereix mà estesa al Govern. Afirma que votaran en 
contra de la proposta esperant poder revertir algunes coses, com l’urbanisme tàctic i les 
«andròmines» que el Govern ha instal·lat per tota la ciutat.
El Sr. VALLS manifesta que, tot i agrair els esforços de la regidora de Mobilitat i el seu 
equip, s’oposaran a aquesta proposta pels mateixos motius pels quals abans han votat 
en contra del projecte de la connexió del tramvia. Explica que, en primer lloc, aquest 
PMU s’articula entorn del projecte del tramvia, del qual és una part fonamental. A més, 
afirma que els dos projectes, més enllà de potenciar el transport públic, cosa que 
comparteixen, ofeguen la mobilitat privada. Opina que novament no es dona opcions als 
ciutadans, als quals se’ls empeny, sense respectar la seva llibertat, cap a un model 
d’imposició del transport públic. Manifesta que tots estan a favor d’una mobilitat 
sostenible, segura i saludable, però sense eliminar la llibertat del ciutadà d’escollir el 
mode que més li convingui. Remarca que, en aquest PMU, no es troba ni es preveu 
aquest equilibri, sinó que s’imposa una visió de ciutat i una visió de la mobilitat. Afirma 
que es parla molt de garantir el dret a la mobilitat, però que el ciutadà ha poder escollir 
com exerceix aquest dret. A més, opina que caldrà una estratègia i un pla metropolità 
ambiciós per resoldre els problemes de connexió entre tots els modes (xarxa local,
Ferrocarrils de la Generalitat, busos interurbans, Rodalies), així com pàrquings 
dissuasius, dels quals es parla molt però se’n fan pocs. 
La Sra. ALARCÓN manifesta que, després de totes les reunions i tot el treball que han fet
amb els grups municipals, l’ha sorprès el posicionament de vot d’alguns grups, fet que 
atribueix a la proximitat de les eleccions catalanes.
Diu al Sr. Valls que en aquests moments els ciutadans de Barcelona i especialment els de 
fora de Barcelona no tenen dret a escollir si volen venir en transport públic a la ciutat, i 
que el PMU justament persegueix millorar les connexions metropolitanes en transport 
públic. Destaca que la setmana passada hi va haver tres gran avenços en aquest sentit: 
l’aportació de molts milions per part del Govern espanyol per a les inversions en 
Rodalies, la represa de les obres de la línia 9 del metro i l’acord sobre el tramvia. 
Votació favorable de Barcelona en Comú i Partit dels Socialistes de Catalunya, 
desfavorable de Junts per Catalunya, Partit Popular i Barcelona pel Canvi, i abstenció 
d’Esquerra Republicana i Ciutadans. APROVADA
16. – (07-2019LL10067) ACORDAR la declaració d’especial interès i utilitat municipal de les 
obres consistents en la construcció d’equipament sanitari, consistent en l’Institut de 
Recerca de la Vall d’Hebron (VHIR), dins el campus hospitalari de la Vall d’Hebron a 
l’emplaçament situat al passeig Vall d’Hebron, número 119-129, de conformitat amb 
l’Ordenança fiscal 2.1 vigent per a l’any 2019; CONCEDIR a VHIR una bonificació del 65% 
sobre la quota de l’impost de construccions, instal·lacions i obres generada per la 
concessió de la llicència de 22 de juliol de 2020 (expedient 07 -2019LL10067), per a la 
construcció d’equipament sanitari, consistent en l’Institut de Recerca de la Vall 
d’Hebron (VHIR), dins el campus hospitalari de la Vall d’Hebron, de PB+2 i 1 planta 
soterrani, en terreny de fort pendent, amb un sostre total materialitzat sobre rasant de 
11.310,00 m2; donat que s’ajusta a allò establert en l’article 7è de l’Ordenança fiscal 2.1. 
de l’any 2019, en tant que es tracta d’obres consistents en un equipament sanitari; i 
DONAR TRASLLAT a l’Institut Municipal d’Hisenda als efectes pertinents.
Votació favorable de Barcelona en Comú, Partit dels Socialistes de Catalunya, Esquerra 
Republicana, Junts per Catalunya, Ciutadans, Partit Popular i Barcelona pel Canvi. 
APROVADA
17. – (10-2020LL29334) DECLARAR d’especial interès o utilitat municipal les obres consistents 
en la instal·lació d’un ascensor a l’escola Bogatell ubicada al Carrer Ramon Turró 58 -76 
que han estat autoritzades amb llicència d’obres majors tramitada amb número 
d’expedient 10-2020LL29334; CONCEDIR al Consorci d’Educació de Barcelona la 
bonificació del 70% sobre la quota de l’impost de construccions, instal·lacions i obres 
donat que resulta procedent d’acord amb allò que estableix l’article 7è de l’Ordenança 
fiscal 2.1 en tant que les obres es realitzen per una entitat de caràcter públic en s òl 
qualificat d’equipaments (7a) i en un equipament docent dels inclosos a l’article 212 de 
les NUPG: DONAR TRASLLAT a l’Institut Municipal d’Hisenda als  efectes pertinents.
Votació favorable de Barcelona en Comú, Partit dels Socialistes de Catalunya, Esquerra 
Republicana, Junts per Catalunya, Ciutadans, Partit Popular i Barcelona pel Canvi. 
APROVADA
Districte de l’Eixample
18. – (2BC 2018/011) APROVAR inicialment el Projecte executiu d’urbanització Av. Diagonal 
FASE1 (Girona-Castillejos). Connexió del Trambaix i Trambesòs. Implantació d’una xarxa 
tramviària unificada d’iniciativa municipal, d’acord amb l’Informe Tècnic del Projecte, 
que figura a l’expedient administratiu i que a aquests efectes es dona per reproduït, per 
un import de 34.847.179,80euros, el 21% de l’impost del valor afegit (IVA) inclòs, a 
l’empara de l'article 235.2 del Decret legislatiu 2/2003, de 28 d’abril, pel qual s’aprova el 
Text Refós de la Llei Municipal i de règim local de Catalunya (TRLMRLC); i SOTMETRE’L a 
informació pública durant un termini de 30 dies hàbils, a comptar a partir del dia 
següent al de la seva publicació al Butlletí Oficial de la Província de Barcelona (BOPB) i 
en un dels diaris de més circulació de Catalunya, termini durant el qual es podrà 
examinar i formular-hi les al·legacions pertinents.
Votació favorable de Barcelona en Comú, Partit dels Socialistes de Catalunya i 
Esquerra Republicana, i desfavorable de Junts per Catalunya, Ciutadans, Partit Popular 
i Barcelona pel Canvi. APROVADA
c) Proposicions
V) Part d’impuls i control
a) Proposicions / Declaracions de Grup
Del Grup Municipal Esquerra Republicana:
19. – (M1923/1503) La Comissió d’Ecologia, Urbanisme, Infraestructures i Mobilitat acorda 
que l’Ajuntament de Barcelona presenti un projecte de lideratge i impuls públic 
juntament amb les Universitats, col·legis professionals i amb confluència amb el  sector 
privat de la construcció, disseny i innovació per tal que la ciutat de Barcelona 
aconsegueixi ser una de la seus de la nova Bauhaus Europea, i que es tingui en compte 
l’edifici de la Gustavo Gili com a possible seu.
El Sr. CORONAS recorda que l’any 1919, durant la República de Weimar, l’arquitecte 
Walter Gropius va fundar la Bauhaus, una escola que venia a transformar la societat 
revolucionant el món de l’arquitectura, de les arts i del disseny. Explica que, 14 anys més 
tard, la posició crítica i clarament d’esquerres de la Bauhaus va provocar la clausura de 
l’escola per part del Partit Nazi i l’exili de molts professors i alumnes. Assenyala que la 
Bauhaus va néixer amb els objectius de recuperar els mètodes artesanals en la 
construcció, de posar l’artesania al mateix nivell que les belles arts i de produir 
industrialment productes per tal de fer-los assequibles al gran públic. Destaca que va 
comptar amb professors de l’altura de Ludwig Mies van der Rohe, pioner de 
l’arquitectura moderna, i va donar lloc a la teoria que la forma segueix la funció i a
productes com la tipografia Futura de Paul Renner, les cadires Wassily i Cesca de Marcel 
Breuer, i la cadira MR10 i el Pavelló alemany a Barcelona de Mies van der Rohe. 
Recorda que, a Catalunya, el 1929 es va crear el GATCPAC, un moviment arquitectònic 
que, seguint bona part dels preceptes racionalistes de la Bauhaus, volia modernitzar 
l’arquitectura del país. Explica que, igual que la Bauhaus alemanya, el GATCPAC tenia 
idees progressistes i aspirava a una transformació social a través de l’arquitectura, cosa 
que va fer que estigués fortament vinculat a la Generalitat republicana. Afirma que, amb 
l’arribada del franquisme, el GATCPAC es va dissoldre i bona part dels seus membres van 
haver d’emigrar. Destaca que aquest moviment va realitzar diversos projectes per a la 
Generalitat republicana, com el Pla Macià, i la Casa Bloc de Sant Andreu, el seu edifici 
més emblemàtic. 
Explica que el passat mes de setembre la presidenta de la Comissió Europea, Ursula von 
der Leyen, va anunciar la proposta de creació d’una nova Bauhaus europea i que, un 
mes després, va concretar en un article que en els pròxims dos anys es crearien els cinc 
primers projectes Bauhaus europeus en diferents països de la Unió. Afirma que aquesta 
proposta de recuperar l’aspecte innovador, transformador i alhora transgressor de 
l’antiga escola de Weimar s’emmarca en la voluntat de donar un impuls creatiu a un 
European Green Deal que ha de permetre transformar la vella Europa per tal que el 
2050 sigui el primer continent climàticament neutre. Destaca que la Bauhaus va 
aconseguir com ningú combinar la bellesa del disseny amb una funcionalitat perfecta i 
fer-ho d’una manera assequible per al gran públic, i que ara caldrà treballar per 
combinar el bon disseny, l’estètica, la funcionalitat, l’economia i, sobretot, la 
sostenibilitat de manera interdisciplinària. 
Remarca que Barcelona va veure néixer el GATCPAC, que va continuar la tradició de la 
Bauhaus; té el Pavelló Mies van der Rohe i la seva fundació, i, sobretot, compta amb el 
potencial humà i creatiu que necessita aquest nou projecte europeu. Afirma que ara 
només cal creure en aquest projecte i reclamar-lo conjuntament des de la ciutat i des 
del país, des de les diferents administracions, des dels col·legis professionals i des de les 
universitats, entre altres sectors. Explica que també pensen que cal una seu amb 
capacitat d’albergar un projecte d’aquesta envergadura, que respiri l’esperit Bauhaus i
on el bon disseny, l’arquitectura i la funcionalitat vagin units, una seu emblemàtica en 
un espai de transformació. Manifesta que des del Grup Municipal d’ERC proposen com a 
seu l’edifici de l’Editorial Gustavo Gili, construït entre 1953 i 1961 per Francesc Bassó i 
Joaquim Gili, que es van emmirallar en les obres de la Bauhaus en projectar -lo. Afirma 
que només entrar en aquest espai ja s’hi respira un aire de modernitat perenne lligada a 
una funcionalitat rigorosa. Recorda que la seu de l’Editorial Gustavo Gili ja va ser focus i 
precursora de la divulgació del bon disseny i de la bona arquitectura a Catalunya, i que 
està situada al cor de l’Eixample, una trama urbana consolidada referent de l’urbanisme 
modern que s’haurà de transformar per afrontar els reptes futurs. A més, subratlla que
actualment l’antiga seu de l’Editorial Gustavo Gili és buida.
El Sr. MARTÍ manifesta que des del Grup Municipal de JxCat donaran suport a aquesta 
proposició perquè consideren que Barcelona ha tingut, té i ha de continuar tenint 
capacitat i potencialitat per assumir projectes europeus pioners. Afirma que la ciutat 
també té una gran tradició en els camps de l’arquitectura, el disseny i la innovació per
ser una de les seus de la nova Bauhaus europea. Assenyala que, tal com sempre han dit, 
l’èxit d’aquest tipus de candidatures rau en la col·laboració entre els governs i la societat 
civil. En aquest sentit, destaca el paper que hi han de tenir els col·legis professionals 
d’arquitectura, les universitats, les escoles de disseny i altres corporacions privades del 
món de la construcció i de la promoció d’edificis. Afirma que la unió fa la força i és 
cabdal en els projectes de candidatures internacionals de seus o congressos, i que, per 
tant, si s’aprova la proposició, hauran d’instar el Govern a tirar endavant la candidatura 
tenint en compte totes les entitats del sector, siguin públiques o privades. Assenyala que 
en aquest tipus de candidatures també és molt important el suport i el compromís dels 
estats. Manifesta que, lamentablement, en els darrers anys Barcelona ha perdut seus 
internacionals lligades a l’àmbit de la farmàcia i els medicaments, fet que significa 
pèrdues d’oportunitats per a Barcelona i per a Catalunya. Afirma que lamenten aquestes 
pèrdues però que han de mirar endavant. 
Opina que en els darrers temps Barcelona ha deixat de ser un referent del bon 
urbanisme, i no només per culpa de la COVID. Remarca que cada dia són més evidents 
les crítiques a l’urbanisme tàctic del Govern municipal, fet que els allunya cada vegada 
més de la lliga d’honor europea de ciutats punteres en urbanisme i arquitectura . 
Manifesta que, per tant, aprofiten aquesta ocasió per reiterar la seva crítica a la política 
urbanística del Govern municipal. Assenyala que només cal llegir l’article recent de 
l’arquitecte Oscar Tusquets a La Vanguardia titulat «Traint Cerdà», al qual s’ha referit 
abans el portaveu d’un altre grup municipal, en el qual es desqualifica la política 
urbanística del Govern, i en concret el seu projecte de superilla de l’Eixample, per veure 
fins a quin punt la ciutat s’està tirant pedres a la pròpia teulada, si es vol que sigui
reconeguda internacionalment per la seva excel·lència en el disseny, l’arquitectura i 
l’urbanisme. 
El Sr. CORBACHO opina que a l’Administració en general, i a la local en particular, li 
sobra grassa i li falta musculatura, i que els projectes de futur han d’anar sobretot en la 
direcció d’enfortir aquells serveis que contribueixen d’una manera decidida a la millora 
de la qualitat de vida de la gent, sigui en el terreny social, el sanitari o l’educatiu, entre 
d’altres. Precisa, però, que no contraposa això a la necessitat que una ciutat tingui seus 
importants. Manifesta que, des d’aquest punt de vista, la proposició pot tenir un interès 
positiu de procurar que Barcelona tingui una seu de referència europea i internacional, 
però que el preocupa que un projecte d’aquesta naturalesa acabi sent exclusivament 
públic, de manera que tot el pes de la seva despesa recaigui en l’Administració. Afirma 
que, per tant, hauran de veure com evoluciona la proposta i els costos futurs que tindrà, 
i si es convida sectors privats, universitats i altres socis però l’Ajuntament n’assumeix les 
despeses o, per contra, es fa un projecte de futur compartit no només pel que fa a
l’objectiu del seu èxit sinó també pel que fa a les despeses. Conclou que, per tant, des 
del Grup Municipal de Cs s’abstindran.
El Sr. RAMÍREZ manifesta que des del Grup Municipal del PP votaran a favor de la 
proposta, ja que consideren que Barcelona ha de participar en el projecte cultural i 
estratègic de la nova Bauhaus, que serà molt beneficiós per a la ciutat. Assenyala que 
aquest projecte forma part del pla de recuperació del fons europeu de la COVID-19, 
Next Generation, que pretén impulsar una onada de renovació europea i no es vol
limitar només a un projecte ambiental o econòmic, sinó que busca també ser un 
projecte cultural i que redefineixi Europa i el seu futur. Explica que, tal com va dir la 
presidenta de la Comissió Europea a la presentació del pla de la nova Bauhaus, aquesta 
ha de simbolitzar un pont entre els mons de la ciència, la tecnologia, la xarxa i la cultura, 
amb un pla que pretén renovar en els propers deu anys prop de 35 milions d’edificis, 
que són els responsables del 40% de les emissions de CO 2, i arribar així a la neutralitat 
climàtica l’any 2050. 
Destaca que, tal com diu la proposició, Barcelona ha estat un referent en l’àmbit del 
disseny i l’arquitectura durant molts anys i ha aportat innovacions i noms de 
personatges il·lustres, com Gaudí, Domènech i Montaner, Puig i Cadafalch o Bofill, així 
com el Pla Cerdà, que va ser una innovació en l’urbanisme i en l’ordenació de la ciutat, 
tot i que la Sra. Ada Colau el vulgui defenestrar. Afirma que des del Grup Municipal del 
PP volen que Barcelona continuï sent un referent mundial i recuperi també el lideratge 
internacional en el món de l’urbanisme i de l’arquitectura. Manifesta que aquest 
projecte és un espai més on la ciutat de Barcelona ha d’estar present per continuar al 
capdavant d’Europa, i que entenen que s’ha de reivindicar aquesta Barcelona referent 
en la política urbanística arreu d’Europa. Lamenta que, tal com s’ha dit abans, les 
polítiques públiques en l’àmbit de l’urbanisme que du a terme el Govern municipal vagin 
en sentit contrari, i es refereix també a l’article d’Oscar Tusquets sobre les noves 
polítiques del Govern municipal en relació amb el Pla Cerdà. 
Manifesta que estan totalment alineats amb aquesta proposició i que pensen que l’antic 
edifici de l’Editorial Gustavo Gili és un espai adient per a aquest projecte. Recorda que 
és un edifici construït als anys seixanta d’un estil arquitectònic semblant a l’Escola de la 
Bauhaus i que va guanyar el Premi FAD de l’any 1961.
El Sr. VALLS explica que des del Grup Municipal de BxCanvi votaran a favor de la 
proposició perquè són europeistes i perquè estan a favor de promoure i apostar per la 
innovació i la creativitat a la ciutat. A més, subratlla que l’arquitectura, el disseny 
industrial, tèxtil o gràfic i les arts són elements destacats de Barcelona. 
Assenyala que la filosofia Bauhaus s’inspira en la racionalitat, en la funcionalitat i en una 
màxima que diu que allò que és necessari també pot ser bonic, una filosofia que sovint
no es veu reflectida en les accions del Govern municipal actual. Manifesta que esperen 
que l’establiment d’aquest centre a la ciutat, si esdevé una de les seus del projecte, els 
ajudi a recordar i practicar aquesta màxima de més racionalitat, més funcionalitat i més 
bellesa, que ha estat la marca de l’arquitectura de Barcelona. Indica que aquesta tarda
s’ha recordat molt l’arquitecte Oscar Tusquets, però que hi ha molts altres referents. 
D’altra banda, opina que la filosofia Bauhaus, passant per Berlín, per Tel-Aviv, on molts 
alemanys van marxar als anys trenta, o per Barcelona té tot el sentit. 
Finalment, indica que vol fer constar que la família Gustau Gili està emparentada amb la 
família Valls per evitar cap crítica en aquest sentit, tot i no ser el proponent de la 
iniciativa.
La Sra. SANZ manifesta que s’agraeixen aquest tipus de propostes perquè els permeten 
aixecar una mica la mirada i plantejar debats de futur a la ciutat. Explica que des del 
Govern municipal veuen com una oportunitat el projecte d’impuls de la nova Bauhaus, 
que en aquest moment es troba en una primera fase de creació , a través d’un comitè 
d’experts, per dissenyar el conjunt de nous principis. A més, remarca que l’oficina de 
representació a Barcelona de la Unió Europea ja ha convidat la Fundació Mies van der 
Rohe a formar part d’aquest comitè, de manera que la Fundació tindrà un paper clau 
per aconseguir que, en la nova fase del projecte que s’iniciarà el 2022, Barcelona sigui 
una de les cinc seus de la nova Bauhaus. 
Afirma que el que saben de moment és que la nova Bauhaus europea es farà en tres 
fases: disseny, execució i difusió. Explica que fins a l’estiu del 2021 la Comissió durà a 
terme un ampli procés de cocreació participativa per desenvolupar-ne el disseny i que 
l’execució començarà a la segona meitat del 2021, amb l’objectiu de difondre una xarxa 
de noves Bauhaus amb diferents característiques, tenint sempre present la 
transformació cap a la convivència sostenible. Remarca que es tracta d’una gran 
oportunitat perquè el model de les ciutats europees també camina cap a la convivència 
sostenible. Manifesta que l’objectiu és que el 2025 s’hagin triat les cinc primeres 
Bauhaus a diferents països de la Unió Europea i que hi hagi un projecte codirigit per un 
consell assessor d’experts externs amb perfils multidisciplinaris. 
Assenyala que la proposició del Grup Municipal d’ERC va en la línia d’aconseguir que 
Barcelona torni a ser una ciutat referent en matèria d’arquitectura i de disseny. Destaca 
que el Govern municipal dedica molts esforços a aquest objectiu, en col·laboració amb 
col·legis professionals com el COAC, i que, per tant, és un bon moment per recuperar la 
millor tradició de l’arquitectura de la ciutat amb el canvi de model que també estan 
impulsant. 
Afirma que el Sr. Martí aprofita qualsevol oportunitat per criticar l’urbanisme que es fa a 
la ciutat, quan és un urbanisme reconegut arreu. Explica que moltes ciutats els estan 
demanant els projectes i els plans que estan tirant endavant i que, fins i tot, qui va ser 
l’arquitecte en cap de l’alcalde Trias agraeix que el Govern actual estigui impulsant un 
projecte com el de les superilles. D’altra banda, assenyala que el Sr. Oscar Tusquets és
un gran arquitecte, però que també ha proposat projectes com el de Santa Maria de 
Gallecs, que plantejava destruir un espai ambiental de primer ordre del territori català 
per donar cabuda a més de 40.000 veïns i veïnes. Indica que ho diu per posar-ho tot 
sobre la taula i per assenyalar que hi ha opinions i gustos de tots colors. Afirma, però, 
que han de buscar consensos i que, en aquest sentit, li agradaria que persones com el 
Sr. Oscar Tusquets, el Sr. Vicente Guallart i molts d’altres aportessin el millor del seu 
coneixement a tot el procés de transformació de la ciutat que estan fent, per tal que 
Barcelona sigui referent en transformació urbana en un moment de crisi climàtica com 
l’actual.
El Sr. CORONAS agraeix els vots favorables de la majoria dels grups i demana al Sr. 
Corbacho que reconsideri canviar el vot del seu grup, ja que està absolutament d’acord 
amb tot el que ha dit. En aquest sentit, subratlla que el fet que la proposició parli de 
lideratge públic no vol dir que tot hagi de ser 100% públic i que tot es faci des de les 
administracions, sinó que aquest projecte s’ha d’ajustar al que s’anomena la quàdruple 
hèlix: administracions públiques, empreses, universitats i ciutadania. A més, assenyala 
que a partir de l’article que ha escrit recentment el seu company Josep Maria Boronat ja 
hi ha hagut reaccions i, fruit d’això, ells mateixos han anat a visitar la seu de l’editorial. 
Manifesta que són conscients que hi ha diverses persones de l’àmbit privat que ja estan 
pensant en projectes per fer una Bauhaus a Barcelona, però que es tracta que no se’n 
presentin molts, sinó un de sol que es faci comptant amb tothom. Afirma que, per tant, 
a partir d’avui el Govern haurà d’obrir portes perquè el projecte de la Bauhaus de 
Barcelona desperta molt d’interès. Demana que s’escolti tothom i s’intenti que el 
projecte que presenti Barcelona sigui un projecte per garantir que una de les seus de la 
Bauhaus es trobarà a la capital del país.
Indica que el Grup Municipal de JxCat ha exhaurit el temps d’intervenció.
El Sr. CORBACHO manifesta que el Sr. Coronas l’ha convençut i que no vol que la 
proposició perdi força per l’abstenció del seu grup, de manera que hi votarà a favor.
El Sr. CORONAS agraeix el canvi de vot del Grup Municipal de Cs.
El Sr. RAMÍREZ renuncia a tornar a fer ús de la paraula.
El Sr. VALLS opina que la reacció d’un gran arquitecte com Oscar Tusquets davant un pla 
d’urbanisme de la ciutat no és equiparable a la crítica de la Sra. Sanz sobre el projecte 
d’un arquitecte, i demana respecte pels arquitectes i urbanistes. 
La Sra. SANZ manifesta que obriran totes les portes, tal com ha demanat el Sr. Coronas, i
que la Fundació Mies van der Rohe serà pròpiament qui s’ocuparà de recollir tota la 
informació i de totes les connexions amb els col·legis de professionals, persones i
entitats que vulguin promoure aquesta candidatura. Manifesta que està molt d’acord 
amb el Sr. Coronas que es tracta de no diversificar, sinó de construir entre totes i tots 
una candidatura molt bona per tal d’obtenir una de les cinc seus de la nova Bauhaus.
Votació favorable de Barcelona en Comú, Partit dels Socialistes de Catalunya, Esquerra 
Republicana, Junts per Catalunya, Ciutadans, Partit Popular i Barcelona pel Canvi.
APROVADA
Del Grup Municipal Junts per Catalunya:
20. – (M1923/1494) La Comissió d’Ecologia, Urbanisme, Infraestructures i Mobilitat acorda: 
Instar el govern a: 1. Aprovar un pla d’actuació específic que vagi a càrrec de Foment de 
Ciutat. 2. A prendre les mesures oportunes per resoldre la situació del Pla Parcial del 
barri de les Planes que des de fa anys afecta una gran quantitat de veïns del barri. 3. 
Incorporar els pressupostos suficients al Pressupost 2021 per fer front a les inversions 
urgents als barris de la muntanya, amb especial èmfasi a les actuacions urbanístiques i 
d’accessibilitat pendents. 4. Potenciar l’Oficina de Collserola amb més recursos humans i 
materials, especialment pel que fa a les actuacions en l’àmbit de l’Ecologia Urbana.
El Sr. MARTÍ recorda que sovint diuen que hi ha moltes Barcelones i molta riquesa que 
conviu en els 100 km² de la ciutat. Afirma que els barris de muntanya, i en concret els 
del districte de Sarrià-Sant Gervasi, són una d’aquestes Barcelones de la ciutat
multicèntrica i irregular que és Barcelona. Remarca, però, que els barris de muntanya de 
Sarrià-Sant Gervasi, que són els protagonistes d’aquesta iniciativa, són un territori 
doblement discriminat, ja que són territoris perifèrics i desafavorits des del punt de vista 
de la inversió municipal des d’anys enrere, així com territoris maltractats perquè formen 
part del districte amb menys inversions municipals de tota la ciutat.  
Explica que nuclis de muntanya com Vallvidrera, Tibidabo, les Planes, Mas Guimbau, Can 
Rectoret, Sanatori o Font del Mont, amb unes característiques orogràfiques que se 
sumen al fet de formar part del Parc de Collserola en gran mesura, tenen unes
necessitats urbanístiques i de serveis que no estan prou ben ateses. A tall d’exemple 
d’aquesta desatenció i de la manca d’inversions, esmenta la nul·la resposta del Govern 
després de les esllavissades de l’abril passat, que van provocar l’esfondrament d’un 
tram del carrer Major del Rectoret, denunciat per la mateixa Associació de Veïns de Can 
Rectoret des de fa mesos. Remarca que, després de vuit mesos, el carrer continua tallat, 
i que el pitjor és la resposta per escrit que els ha donat el Govern dient que fins al 2022 
no podrà entomar aquesta inversió. 
A més, recorda que el Pla de futur 2010-2020 té un pobre balanç d’aplicació i que 
aquests barris haurien de formar part del Pla de Barris de ciutat, tal com s’hi va 
comprometre la mateixa alcaldessa el 2015. Afirma que, després d’aquest compromís
públic, van ser exclosos del Pla de Barris, igual com també ho han estat del nou Pla de 
Barris 2022-2026. Explica que són barris de muntanya que necessiten inversions 
conjunturals però també estructurals en equipaments, accessos, serveis i treballs de 
prevenció d’incendis i de tractament reparador d’allaus, tempestes i aiguats. Assenyala 
que tots coneixen aquestes problemàtiques, que són compartides amb la resta de barris 
de muntanya d’altres districtes de la ciutat. 
Afirma que, a tot això, cal afegir-hi la sensació de desànim que es viu des del territori.
Explica que el Districte de Sarrià-Sant Gervasi, per manca de recursos o per manca de 
capacitat política i d’influència davant del Govern de la ciutat, és incapaç de donar 
resposta a les demandes. Lamenta que no es disposi de 700.000 euros per reparar les 
destrosses de les esllavissades del carrer Major del Rectoret, però que, en canvi, hi hagi
4 milions d’euros per expropiar l’antic Hotel Buenos Aires de Vallvidrera perquè va ser 
ocupat i la plataforma corresponent ho reclama. Afirma que la gent no entén que no es 
doni resposta a mancances cròniques, mentre que s’atenen ràpidament urgències amb 
un vernís polític amb 4 milions d’euros o més. 
Manifesta que demanen l’aprovació d’un pla d’actuació especial a càrrec de Foment de 
Ciutat, que ja ho està treballant i ja ho ha discutit en el marc del Consell d’Administració; 
la inclusió de partides inversores per millorar estructuralment els barris de muntanya en 
el pressupost expansiu que sembla que hi haurà de cara al 2021; l’aprovació del Pla 
parcial de les Planes, que fa decennis que està pendent de tramitació i aprovació i que
és imprescindible perquè hi ha moltes desenes d’afectats urbanístics, i la potenciació de 
l’Oficina de Collserola, que disposa de molts pocs recursos personals, materials i 
econòmics per donar resposta al que demanen els habitants d’aquests barris.
Remarca que, per exemple, si comparen les Planes de Sant Cugat amb les Planes de 
Barcelona, les diferències són abismals. Afirma que hi ha coses inajornables i que no es 
poden mantenir aquests greuges durant més temps. Manifesta que, en definitiva, volen
que s’atenguin i es prioritzin aquests barris a partir del pressupost 2021 i següents, ja 
que caldrà més d’un exercici pressupostari per resoldre tots els dèficits existents. 
Demana el suport de tots els grups municipals perquè el Govern municipal assumeixi el 
seu compromís i s’impliqui en la millora de les condicions de vida dels milers de 
persones que viuen en aquests barris.
El Sr. CORONAS assenyala que la Sra. Laura Cayuela, presidenta de l’Associació de Veïns i 
Veïnes de Mas Guimbau, deia recentment el següent: «Barcelona no coneix els seus 
barris de muntanya, no fa una política per a la muntanya, només serveix com a espai 
recreatiu per als que venen de la ciutat. Però s’obliden que hi ha veïns que hi vivim i que 
ens l’estimem. Barcelona ha d’estimar la muntanya i entendre que hi ha veïns i veïnes 
que vivim en un parc natural.» 
Afirma que els barris de muntanya de tota la ciutat, i en concret els d e Sarrià-Sant 
Gervasi, pateixen una infrainversió crònica en matèria urbanística, en espai públic i en 
serveis urbans, i que les causes d’això són diverses. Explica que una primera causa és el 
desconeixement d’alguns d’aquests barris, i en aquest sentit assenyala que les Planes no 
és el mateix que Vallvidrera, atès que és un barri amb una problemàtica concreta pel 
tipus d’habitatge, sovint d’autoconstrucció, i més aïllat. Manifesta que altres causes són
l’elevada inversió que es necessita per habitant i la dificultat d’entomar el que marca el 
PGM del 1976 i el que comporta estar en una provisionalitat constant des de fa 40 anys. 
Opina que bàsicament es tracta d’un problema de finançament i de voluntat política. 
Afirma que és fàcil tenir la voluntat, però que cal pensar com millorar el finançament. 
Explica que amb els fons que té el Districte per a millores de l’espai públic només es pot
avançar al ritme de mig carrer arranjat per cada mandat i que, per tant, cal intervenir-hi
des del pressupost de ciutat. Remarca que el malestar del veïnat amb la gestió municipal 
és crònic, però que ara s’ha aguditzat arran del Glòria i les pluges d’abril, que van tenir 
unes conseqüències desastroses. A més, afirma que amb el xoc climàtic cada cop hi ha 
més pluges torrencials i més risc d’incendis.
Explica que des del Grup Municipal d’ERC han presentat diverses iniciatives, sobretot en 
el marc del Consell del Districte, i han parlat amb els veïns. Manifesta que, tot i ser
conscients que viure a la muntanya no és com viure a l’Eixample, hi ha uns mínims que 
cal garantir a totes les barcelonines i barcelonins, inclosos els que viuen a la muntanya. 
Afirma que cal un canvi de perspectiva i entendre que els barris de muntanya, 
especialment en el cas de les Planes, no són un problema de districte sinó una qüestió 
de ciutat. Conclou que, per tot això, votaran favorablement la proposició.
El Sr. CORBACHO expressa el vot a favor del Grup Municipal de Cs. Explica que no creu
que hi hagi una clara voluntat de discriminació d’uns barris respecte al conjunt de la 
ciutat, però que a vegades els ajuntaments tenen una certa tendència a oblidar-se dels
barris més perifèrics de les ciutats. Manifesta que això fa que els habitants d’aquestes 
zones tinguin la sensació, basada en una realitat, que mai toca arranjar els seus barris. 
Afirma que si a això s’afegeix que des del 2010 s’està discutint el Pla Director 
Metropolità, que també hauria d’ajudar a resoldre alguns dels problemes en aquesta 
zona fronterera, es dona la situació que tant el Sr. Martí com el Sr. Coronas han descrit 
perfectament. Demana, per tant, que el Govern prengui consciència que ha arribat el 
moment que aquests barris tinguin el mateix tracte que qualsevol centre de la ciutat.
El Sr. RAMÍREZ assenyala que el proponent i el Sr. Coronas han explicat molt bé quina és 
la situació dels diferents nuclis urbans que conformen Vallvidrera, Tibidabo i les Planes, 
com Mas Guimbau, Can Rectoret o el Sanatori, amb necessitats reivindicades des de fa 
molts anys i que no s’atenen mai. Afirma que, tal com s’ha dit, tant el districte de Sarrià-
Sant Gervasi com aquests barris es troben a la cua de la inversió de la ciutat de 
Barcelona i a vegades els seus habitants es pregunten si són ciutadans de segona. 
Recorda que tots els grups municipals van assumir en el seu dia el Pla de futur 2010-
2020 per als barris de muntanya, en el qual s’establien una sèrie d’equipaments, serveis
i actuacions en relació amb l’espai públic, la mobilitat, l’urbanisme, l’habitatge, els 
accessos, la prevenció, la convivència i la seguretat. Indica que també s’ha fet referència 
a la situació de precarietat que es viu des de fa més de 40 anys per les afectacions 
derivades del Pla parcial de les Planes, pendent de resoldre. Assenyala que al final del 
mandat de l’alcalde Trias es va presentar un projecte en aquest sentit, però que no va 
convèncer els veïns afectats, i opina que s’hauria de reprendre la participació per mirar 
d’arribar a un consens amb els veïns afectats i amb la resta de forces polítiques per 
desencallar aquesta situació. 
Manifesta que des del Grup Municipal del PP estan totalment d’acord amb la proposició 
respecte al fet de potenciar l’Oficina de Collserola, ja que és el centre que està més a 
prop dels problemes dels barris de muntanya i al qual s’adrecen normalment els veïns 
per plantejar les seves necessitats. D’altra banda, remarca que, més enllà de ser una 
qüestió de ciutat en què l’Ajuntament de Barcelona ha d’intervenir, aquests nuclis 
també es troben en gran part dins del parc natural, motiu pel qual les altres 
administracions que formen part del Consorci del Parc Natural ─la Diputació de 
Barcelona i la Generalitat de Catalunya─ també s’haurien d’involucrar, juntament amb 
l’Oficina de Collserola, en aquestes actuacions i polítiques de proximitat. 
Conclou que donaran ple suport a aquesta proposició perquè consideren que és molt 
necessària i que s’ha de fer justícia amb aquests barris, que són a la cua de les inversions
municipals i que tenen necessitats específiques (per exemple, en matèria de 
soterrament de cables aeris, esllavissades, accessos i mobilitat) a les quals s’ha de donar 
resposta.
El Sr. VALLS expressa el vot favorable del Grup Municipal de BxCanvi. Assenyala que els 
barris de muntanya i les Planes són un dels millors exemples de barris de Barcelona que 
avui se senten abandonats. Afirma que són molts els anys de retard en les inversions 
necessàries en aquests barris, i que sense una inversió important en infraestructures 
urbanes es posa en perill no només la propietat material sinó també la integritat física 
dels seus veïns. 
Explica que, tal com ja s’ha dit, aquests barris han de fer front a pluges, nevades o
incendis i no tenen les facilitats, les vies de comunicació i els serveis d’altres barris, i 
que, més enllà de la distància física amb la plaça Sant Jaume, pateixen també una 
distància institucional. Recorda que els habitants tant d’aquests barris com de la resta 
del districte són els que tenen menys inversió per càpita a la ciutat. Assenyala que
justament ara, amb les mesures especials de la pandèmia, molts barcelonins gaudeixen 
de la natura i dels espais verds que ofereixen aquests barris de muntanya, i s’adonen 
també de com han estat d’abandonats. Afirma que l’Ajuntament no els pot ignorar més i 
que, per això, troben justa aquesta proposició, que demana cuidar aquests barris i els 
seus veïns.
La Sra. SANZ subratlla que hi ha diversos barris de muntanya a la ciutat, no només a 
Sarrià-Sant Gervasi, i moltes inversions, propostes i actuacions. Reconeix que cal 
dedicar-hi més inversió i més esforços i resoldre planejaments històrics empantanegats 
per moltes sentències que molts governs han tingut sobre la taula i no han pogut 
executar ni desencallar, però manifesta que li agradaria que, quan parlin de barris de 
muntanya, siguin una mica lleials a tot el territori de la ciutat. Recorda que, de fet, el 
projecte de les Portes de Collserola que va llançar el Govern municipal de CiU per
resoldre la relació entre la muntanya i la ciutat parlava de 16 barris. Assenyala que diu 
això perquè comparteixen la necessitat de tirar endavant un pla de futur que abordi les 
problemàtiques concretes dels barris de Sarrià-Sant Gervasi, però també les dels barris
d’Horta-Guinardó, Gràcia i Nou Barris. Explica que personalment, com a regidora de Nou 
Barris en el mandat anterior, va treballar molt els problemes de Torre Baró, Ciutat 
Meridiana o Vallbona, i que a Horta-Guinardó també hi ha moltes coses per resoldre a la 
Font del Gos o Cal Notari. Subratlla que han d’abordar i treballar totes aquestes 
qüestions amb una mirada conjunta, igual que ho fan respecte al litoral. 
Explica que ja han començat a treballar una diagnosi que reconeix les situacions 
diferents que hi ha a cada barri, ja que cadascun té el seu ritme. Afirma que, en el marc 
de Sarrià-Sant Gervasi, han plantejat desenvolupar un Pla de futur durant el 2021, i que 
ja s’està fent aquesta diagnosi, on es desenvoluparan les accions a realitzar. D’altra 
banda, manifesta que volen resoldre el planejament de les Planes, però que és un tema
complex, i que per això estan treballant per veure com modificar el planejament vigent,
que és una cosa que requereix temps, cura, pacte i consens. Remarca que si aquesta 
modificació fa tants anys que està pendent és per algun motiu. Afirma que, si no, està
segura que un regidor de Sarrià-Sant Gervasi com va ser el Sr. Joan Puigdollers l’hagués 
desencallat. 
Respecte a les inversions, anima el Sr. Martí a vincular l’aprovació dels pressupostos a 
propostes concretes per a aquests barris. A més, explica que ja tenen previst incorporar-
hi la resolució del problema de l’esllavissada provocada pels aiguats i el temporal Glòria 
de la primavera. Afirma que de cara al 2021 ja tindran un projecte executiu i que el 
podran començar a executar durant el 2022. D’altra banda, manifesta que volen
començar ja a treballar en una proposta d’inversions que permeti fer un calendari i una
dotació pressupostària.
Pel que fa a l’augment de recursos i materials de l’Oficina de Collserola, explica que
necessiten també prioritats, i que, per això, ho vinculen al Pla de futur i a les prioritats 
que aquest defineixi, que és una cosa que estan treballant amb el regidor del Districte i 
el seu equip de forma coordinada. 
Afirma que la proposició presenta un totum revolutum i demana ampliar l’enfocament 
per tenir una mirada conjunta. Conclou que de moment s’abstindran, tot i que ja hi ha 
coses que s’estan fent i d’altres que es posaran en marxa, no només a Sarrià-Sant 
Gervasi sinó també a la resta de barris de muntanya de la ciutat.
El Sr. MARTÍ agraeix el suport dels grups. Assenyala que tindran tota la resta de mandat 
per dedicar-se a la resta de barris, però que aquests són els més maltractats. 
El Sr. CORONAS manifesta, en relació amb l’afirmació de la Sra. Sanz que cada barri té el 
seu ritme, que el problema és que el ritme en general és molt lent i que aquests veïns i 
veïnes paguen l’IBI, la nova taxa de recollida de residus i tota la resta d’impostos. Afirma
que, per tant, tenen dret a unes condicions mínimes, i això implica segurament fer-hi
alguna inversió extraordinària.
El Sr. CORBACHO i el Sr. RAMÍREZ declinen tornar a intervenir.
El Sr. VALLS assenyala que aquesta proposta demostra que no hi ha barris de primera i 
de segona classe i que tots els barris necessiten ajuda i suport.
La Sra. SANZ renuncia a tornar a fer ús de la paraula.
Votació favorable d’Esquerra Republicana, Junts per Catalunya, Ciutadans, Partit 
Popular i Barcelona pel Canvi, i abstenció de Barcelona en Comú i Partit dels 
Socialistes de Catalunya.
APROVADA
Del Grup Municipal Ciutadans:
21. – (M1923/1502) La Comissió d’Ecologia, Urbanisme, Infraestructures i Mobilitat acorda: 
Instar el govern municipal a suspendre el projecte de construcció de dos blocs 
d’allotjament dotacional previstos al solar situat al barri de Vallcarca-Penitents, entre la 
carretera de Sant Cugat i la ronda de Dalt, a preservar el parc urbà situat en l ’esmentat 
solar mitjançant un canvi de qualificació urbanística, i a proposar per a aquests 
habitatges una nova ubicació dins del mateix barri.
El Sr. CORBACHO recorda que, quan han parlat abans de la protecció patrimonial, el 
Govern ha dit que a vegades cal tenir una mirada que vagi més enllà dels criteris tècnics 
i tenir en compte el valor que dona la gent a un determinat espai. Manifesta que vol
pensar que el Govern té una mirada sensible sobre allò que beneficia la ciutadania i que, 
alhora, té una mirada adaptativa als canvis i les circumstàncies. Explica que la proposició 
que presenten demana justament això, atès que, més enllà del planejament que es va 
establir en el seu dia, els ciutadans han fet de l’espai que és objecte de debat un espai 
per compartir i amb un ús de parc. Afirma que és legítim que ara l’Ajuntament pretengui 
fer-hi habitatges dotacionals, que són molt necessaris a la ciutat, però que és més fàcil 
trobar un solar per fer aquests habitatges als barris de muntanya que a un districte més 
cèntric com podria ser l’Eixample. Manifesta que, per tant, demanen que es reconsideri 
la proposta de construir habitatges en un espai que la gent s’ha fet seu com a parc i es
busqui un altre lloc al barri per fer aquests habitatges. Explica que espera la sensibilitat i
la mirada adaptativa del Govern perquè, si no, podria pensar que la seva mirada és 
diferent segons el barri de què es tracti.
La Sra. BARÓ manifesta que comprenen la polèmica relativa a la carretera de Sant Cugat 
número 26, ja que és quelcom molt recurrent a la ciutat que el veïnat es faci seus solars 
buits en desús, en aquest cas usant-los com a jardins o com a pista de petanca. 
Remarca, però, que el problema principal en aquest cas és que aquesta parcel·la és
municipal i està qualificada d’equipament per fer-hi habitatges dotacionals. Afirma que, 
per tant, independentment que s’hagi fet servir com a zona verda, urbanísticament no 
ho és. Explica que, a més, una dificultat afegida és que estan parlant de Gràcia, un 
districte on les reserves d’habitatges de protecció i dotacionals són especialment 
minses. Manifesta que, tenint en compte aquesta escassetat, esdevé pràcticament 
impossible, per responsabilitat pública, deixar de construir els 34 habitatges dotacionals 
per a gent gran que preveu aquesta promoció. 
Explica que des del Grup Municipal d’ERC tenen clar que calen més habitatges per 
poder-los destinar al parc de lloguer social de la ciutat , i que per això negocien partides
i intenten remoure cel i terra per fer-ho possible. En aquest sentit, opina que no tindria 
gaire sentit no construir en aquelles parcel·les que ja són municipals i on l’Administració 
pot fer-hi habitatges. 
Manifesta que són conscients que el veïnat té dubtes que realment els habitatges
dotacionals siguin per a gent gran, però que esperen que es mantingui aquesta intenció i 
que des del seu grup estaran molt pendents que sigui així. D’altra banda, explica que els
hauria agradat que el Govern municipal hagués tingut una mica més de tacte amb els 
veïns i veïnes afectades. Opina que els podria haver avisat abans, haver parlat més amb 
ells i haver tingut una mica més de predisposició a fer alguns ajustos per tal que tothom 
se sentís una mica més còmode. Afirma que, de tota manera, no poden donar suport a 
la proposició per les raons que ha exposat.
El Sr. MARTÍ manifesta que des del Grup Municipal de JxCat votaran favorablement la 
proposició. Assenyala que es tracta d’un suport instrumental a les reivindicacions d’un 
veïnat que s’ha sentit menystingut i que es queixa no només del destí final d’aquest 
espai com a habitatges dotacionals, sinó també del tracte rebut en aquests últims mesos 
per part del Govern del districte i de la ciutat. Afirma que, per tant, voten a favor de les 
reclamacions justes, equilibrades i gens sorolloses d’un veïnat que se sent agredit en 
aquest sentit. A més, explica que fa seu el títol que va fer servir la revista Carrer, de la 
Federació d’Associacions de Veïns de Barcelona (FAVB), el mes de març de 2020,
«Rèquiem per un jardí sense nom», i tot l’article sobre aquest conflicte. 
Indica que aquesta peça i d’altres que s’han anomenat com a sobrants de les rondes són 
unes peces petites, algunes d’elles malgirbades, que van quedar als vorals de la ronda 
quan es va obrir l’any 1992. Explica que tots saben que aquesta peça està qualificada
com a equipament i que s’hi pot fer habitatge dotacional, però que també és veritat que 
fa 30 anys que els veïns utilitzen aquest espai verd com a lloc de trobada, d’esbarjo, de 
petanca, de drecera per anar al metro i de gaudi ciutadà. Afirma que és evident que 
falta habitatge i habitatge dotacional al districte de Gràcia, com a la majoria de barris de 
la ciutat, però que el Govern municipal hauria pogut negociar i trobar una alternativa 
per a la necessària construcció d’habitatge dotacional a l’àmbit d’influència, 
especialment dins el districte, ja que és possible aconseguir tot el que realment es vol 
quan hi ha bona voluntat política, diàleg i capacitat de negociació. 
El Sr. RAMÍREZ manifesta que donaran suport a aquesta iniciativa bàsicament perquè 
proposa el mateix que des del Grup Municipal del PP defensen des que es va anunciar 
que en aquest solar i en altres de la resta de la ciutat es construirien habitatges 
dotacionals en detriment d’espais verds. Explica que la Federació d’Entitats de Vallcarca-
Penitents s’ha reunit amb els diferents grups municipals del consistori per expressar el 
seu malestar i el rebuig a aquesta iniciativa, atesa la manca d’espais verds al seu barri. 
Assenyala que, pel que els diuen, aquest espai no és el més adient per als 34 habitatges 
dotacionals que es preveu fer i suposarà uns costos de construcció molt elevats pel 
pendent del terreny i perquè és una parcel·la molt petita. Explica que des del seu grup 
defensen la creació de nous habitatges de protecció oficial i d’habitatges dotacionals, 
destinats tant a gent gran com a joves, per tal de cobrir les mancances d’habitatge que 
té la ciutat, però no en pastilles del voltant de les rondes. 
Recorda la mobilització de la plataforma Salvem el Parc de l’Oreneta respecte a la finca 
del carrer Montevideo, al districte de Sarrià-Sant Gervasi, en el seu dia i que la Sra. Sanz 
va reivindicar aleshores que no es construïssin habitatges en aquella pastilla. Assenyala
que en aquells moments hi havia un acord no escrit entre tots els grups municipals que 
s’evitaria construir per sobre de la ronda de Dalt per mantenir i respectar la configuració 
d’espais verds als barris de muntanya.
Manifesta que creuen que la construcció d’aquests habitatges s’hauria de traslladar a un 
altre solar proper i reitera que aquest solar té un fort pendent, cosa que encarirà els 
costos dels habitatges. Conclou que estan totalment alineats amb les pretensions dels 
veïns i les plataformes i entitats del barri, atesa la manca d’espais i d’equipaments al 
barri.
El Sr. VALLS expressa el vot favorable del Grup Municipal de BxCanvi. Manifesta que tots 
comparteixen que cal fer habitatge dotacional, però que hi ha molts solars a Barcelona
on es poden construir. Afirma que la mala gestió i les presses sobrevingudes que es 
tenen ara per aconseguir resultats immediats no poden justificar la construcció 
d’aquests habitatges sense l’anàlisi prèvia necessària, sense el consens amb els veïns i 
sense analitzar com afectarà el projecte aquest espai verd tan necessari per al barri. 
Explica que pensen que es poden fer millor les coses i que respectar els espais verds ha 
de ser compatible amb construir nous habitatges dotacionals. Remarca que hi ha moltes 
alternatives i només cal voluntat per fer-ho. Opina que és contradictori que el Govern 
municipal parli tant de consulta amb els veïns i d’espais verds, però que no respecti ni 
una cosa ni l’altra en aquest cas.
La Sra. SANZ recorda que estan parlant d’una modificació del PGM que es va aprovar el 
2017 a la CEUIM i en el Ple municipal per tal d’incorporar l’habitatge dotacional, sense 
cap vot en contra de cap dels grups que avui s’expressen en sentit contrari. Explica que, 
a més a més, posteriorment es va aprovar la cessió del sòls en el marc del Patronat
Municipal de l’Habitatge i tampoc hi va haver cap vot en contra dels grups municipals
presents en el Patronat. Remarca que aquest projecte que preveu 34 habitatges 
dotacionals de lloguer social per a col·lectius vulnerables, com pot ser la gent gran 
principalment, ja està en procés de licitació per part de l’Institut Municipal d’Habitatge i 
Rehabilitació (IMHAB) i es preveu l’inici de la construcció a l’abril. 
Afirma que el verd i l’espai lliure és compatible amb l’habitatge, tal com deia el Sr. Valls. 
Explica que, en aquesta peça, l’habitatge s’ubicarà a la part del parc on hi ha les pistes 
de petanca perquè és l’única que no té pendent i que aquestes pistes es poden situar en
un altre espai. Subratlla que, per tant, tot el parc del voltant es manté, tal com ha 
explicat el regidor del Districte de Gràcia en més de quatre reunions amb els veïns i 
veïnes. Afirma que ho explicaran tantes vegades com faci falta perquè és imprescindible 
tirar endavant l’habitatge i protegir alhora l’espai lliure i el verd. 
Diu al Sr. Corbacho que el Govern tracta igual tots els barris. Posa com a exemple l’Espai 
Germanetes de l’Eixample, on molts veïns els demanaven que no s’hi fes habitatge 
perquè era dels pocs espais verds del districte i on es van fer compatibles les dues coses. 
Afirma que sempre actuen de la mateixa manera, ja que no es poden permetre 
renunciar a cap oportunitat de fer habitatge, i que seguiran treballant en aquesta 
direcció. Explica que entén que molts veïns plantegin que preferirien que els habitatges 
es fessin en un altre entorn, però que necessiten aquesta parcel·la, que, tot i que és
petita, permet fer 34 habitatges dotacionals. Insisteix que, a més a més, mantenen bona 
part del parc excepte la part de les pistes de petanca, que es poden posar en un altre 
espai, perquè allà també hi ha prevista la cobertura de la ronda de Dalt, que els donarà 
oportunitats de creació de nou espai lliure. 
Remarca que qui està trencant el consens que es va produir el 2017 sobre aquest 
planejament són els grups que voten a favor de la proposició i que després els retreuen 
que no fan prou habitatge públic. En aquest sentit, agraeix al Grup Municipal d’ERC que 
sigui coherent amb la seva exigència que l’Ajuntament faci més habitatge. Opina que 
aquesta és l’exigència que avui la ciutat i els veïns i veïnes es mereixen perquè la ciutat 
té un greu problema d’habitatge. Explica que ella també ha estat regidora a l’oposició i 
ha rebut peticions de molts col·lectius veïnals, però que s’ha de saber destriar aquelles 
que estan per sobre dels béns que cal protegir a la ciutat. Manifesta que, per tant, 
votaran en contra de la proposició.
El Sr. CORBACHO subratlla que no parla en nom de cap veí i que, a més, ni tan sols té 
l’honor de conèixer-los perquè no s’ha reunit amb ells. Afirma que aquesta proposta és 
fruit del coneixement que té de la zona i, sobretot, de la convicció que els veïns tenen 
raó en allò que demanen. 
Remarca que l’urbanisme no és inamovible, i en aquest sentit recorda que la mateixa 
Sra. Sanz va canviar una qualificació urbanística a Gràcia per deixar de fer una escola
bressol allà on s’havia previst un any abans, pagant més de 3.000 euros el metre
quadrat per fer-hi ara una altra cosa. Afirma que, per tant, si ara apareix una situació ex 
novo i els veïns s’han fet seu un espai urbanitzat pel mateix Ajuntament el 1993, la Sra. 
Sanz ha de ser capaç de gestionar aquest conflicte fent els habitatges i, alhora, donant 
una resposta adequada als veïns, tot i que també està en el seu dret de mostrar que 
escolta els veïns de Gràcia i és sensible a les seves demandes, i que escolta menys els 
veïns d’aquesta zona. Demana a la Sra. Sanz que no faci demagògia i manifesta que, si 
ell estigués en el Govern, hauria resolt aquest conflicte en 48 hores i acabaria havent-hi 
la zona verda per als veïns i els habitatges dotacionals. Reitera que no pretén
representar els veïns perquè està convençut que tenen capacitat suficient per
representar-se a si mateixos.
La Sra. BARÓ recalca la importància que el Govern treballi molt bé el verd que quedi en 
aquesta peça per tal que tingui la major qualitat possible per als veïns. D’altra banda, 
assenyala que, per la proximitat amb la muntanya de Collserola, aquesta és potser la 
zona del districte més propera a zones verdes, però que volen deixar clar que cal 
dignificar els accessos per tal que sigui al més accessible possible per al veïnat, i molt 
especialment per a la gent gran i les persones amb mobilitat reduïda de la zona. 
Finalment, recorda que estan a l’espera d’un calendari real per al cobriment de la ronda 
de Dalt, una part de la qual es troba just davant d’aquest solar. Destaca que el 
cobriment de la ronda pot aportar molt més espai i molta més flexibilitat a l’hora de 
crear zones verdes i espais per al lleure veïnal, i afirma que estaran molt amatents i 
seran molt bel·ligerants pel que fa a aquesta qüestió.
El Sr. RAMÍREZ i el Sr. VALLS declinen tornar a fer ús de la paraula.
La Sra. SANZ diu al Sr. Corbacho que en 48 hores no es pot canviar un planejament 
urbanístic.
Insisteix que es tracta de fer compatibles totes les demandes i que l’urbanisme ho 
permet. Explica que a vegades s’han de modificar plans perquè els equipaments no 
caben o els números no acaben d’encaixar, però que cal parlar de casos comparables, 
com el de Germanetes, on hi havia un col·lectiu de veïns que demanava retirar 
l’habitatge públic i s’hi van negar perquè s’ha de preservar l’habitatge públic sempre 
que es pugui a la ciutat, i més quan està tan avançat. 
Conclou que des del Govern mantenen que cal tirar endavant aquesta proposta, però 
que faran tot el possible perquè el verd restant, que representa la major part del parc, 
quedi en un bon estat i per traslladar les pistes de petanca a un altre espai. Afirma que, 
fins i tot, aprofitaran l’avinentesa perquè un parc que té desnivells i és un espai una 
mica complex d’abordar sigui més amable per a tots els veïns i veïnes.
El Sr. CORBACHO precisa que no ha dit que en 48 hores canviaria un planejament, sinó 
que resoldria el problema de la incompatibilitat que sembla que hi ha entre els 
habitatges dotacionals i l’ús que els veïns volen donar a aquest espai, ja que buscaria un 
solar en aquest mateix barri per fer fins i tot més habitatges dotacionals dels previstos i 
diria als veïns que continuessin gaudint d’aquest espai lliure.
Votació favorable de Junts per Catalunya, Ciutadans, Partit Popular i Barcelona pel 
Canvi, i desfavorable de Barcelona en Comú, Partit dels Socialistes de Catalunya i 
Esquerra Republicana.
REBUTJADA
Del Grup Municipal Partit Popular:
22. – (M1923/1516) La Comissió d’Ecologia, Urbanisme, Mobilitat i Infraestructures acorda: 
Instar el Govern Municipal a crear una línia de subvencions amb la corresponent partida 
econòmica suficient per tal de subvencionar, en forma d’ajudes directes, part del preu 
d’adquisició de vehicles elèctrics de mobilitat personal (bicicletes amb sistema 
d’assistència al pedaleig, patinets elèctrics i motocicletes elèctriques).
Es presenta la modificació de redactat següent:
(M1923/1516) La Comissió d’Ecologia, Urbanisme, Mobilitat i Infraestructures 
acorda: Instar el Govern Municipal a crear una línia de subvencions amb la 
corresponent partida econòmica suficient per tal de subvencionar, en forma 
d’ajudes directes, part del preu d’adquisició de vehicles elèctrics de mobilitat 
personal (bicicletes amb sistema d’assistència al pedaleig i motocicletes 
elèctriques).
El Sr. RAMÍREZ indica que, fruit de la transacció amb el Grup Municipal de JxCat, han 
eliminat de la proposició la referència als patinets elèctrics. 
Manifesta que presenten aquesta iniciativa perquè entenen que la mobilitat i els modes 
de transport són un dels debats més repetits durant aquest mandat, també per part del 
mateix Govern municipal. Recorda que fa una estona han parlat de l’aprovació inicial del
nou Pla de Mobilitat Urbana 2020-2024, que és un tema conflictiu, que obre debats i 
que encara requereix molt diàleg entre els diferents grups municipals del consistori i
amb els diferents sectors afectats per millorar la mobilitat i els modes de desplaçament 
per la ciutat. 
Explica que, tal com ha dit abans, creuen que el futur de la mobilitat passa per una 
mobilitat més sostenible que avanci cap a l’electrificació de les diferents flotes de 
vehicles, incloent-hi les de transport públic, que eviti l’emissió dels gasos contaminants i
que redueixi la congestió i el soroll que provoca el trànsit. Assenyala que aquesta 
transició cap als vehicles elèctrics i una nova mobilitat s’ha de fer de forma esglaonada i
progressiva, i sense crear problemes a l’activitat comercial i econòmica ni als ciutadans 
en el seu dia a dia. Afirma que, en aquest sentit, des del Grup Municipal del PP creuen
que la persecució oberta contra el vehicle privat per l’actual Govern municipal, i que es 
manifesta sovint en totes les polítiques públiques que es posen en marxa a la ciutat 
─com les superilles, la creació d’eixos verds, l’eliminació de carrils de circulació o la
prohibició dels vehicles més contaminants sense haver creat abans la xarxa de transport 
públic necessària─, va en la línia contrària del que necessita Barcelona i que cal oferir 
alternatives als barcelonins per a la transició a vehicles menys contaminants. 
Manifesta que, atès que pensen que els canvis s’han de fer de forma esglaonada i 
donant alternatives i incentius als ciutadans per tal que s’adaptin a aquest nou sistema 
de transport modal, proposen la creació d’una línia de subvencions en forma d’ajudes 
directes per a la compra de vehicles de mobilitat personal de zero emissions, ja siguin 
bicicletes o motocicletes elèctriques, ja que aquests vehicles permeten reduir les 
emissions d’efecte hivernacle alhora que aconsegueixen una millora de la qualitat de 
l’aire de la ciutat i no contribueixen a augmentar la contaminació atmosfèrica. Assenyala 
que aquestes ajudes cobririen un percentatge del preu d’adquisició fins a un límit màxim 
a determinar segons la tipologia del vehicle adquirit pels usuaris, i que hi ha ciutats com 
Madrid que han posat en marxa un pla d’incentius per a l’adquisició de vehicles elèctrics 
en aquesta línia. Explica que també han presentat aquesta proposta en forma 
d’al·legació als pressupostos de la ciutat de Barcelona per al 2021 perquè entenen que 
és molt important que, quan s’està fent per part del Govern municipal una 
transformació en el canvi de la modalitat dels vehicles que s’han d’utilitzar per moure’s 
per la ciutat, s’incentivi i s’ajudi els usuaris a canviar de tipus de vehicle.
Assenyala que un argument habitual del Govern municipal és el foment de transports 
alternatius al vehicle privat i a l’ús de combustibles fòssils, així com la promoció de la 
mobilitat sostenible i dels vehicles elèctrics, com a clau per continuar avançant en els 
objectius de l’Agenda 2030. Manifesta que, per aquest motiu, pensen que la proposta 
hauria de ser acceptada. A més, remarca que és una proposta molt oberta en la qual no 
defineixen ni la partida econòmica ni la tipologia dels vehicles. 
El Sr. ZAÑARTU afirma que des del Grup Municipal d’ERC comparteixen el fons de la 
proposició, ja que estan d’acord que l’electromobilitat ha de ser un aliat indispensable 
en el canvi cap a un mode de mobilitat més sostenible i més segur. Remarca que, a més,
no és només un mode de desplaçament, sinó també un model d’emmagatzematge 
d’electricitat i un aliat estratègic industrial molt important. Afirma que, per tant, la 
ciutat no pot perdre aquest tren. Tanmateix, opina que plantejar més subvencions tant a 
motos com a bicicletes elèctriques no és potser la millor manera de fer-ho, atès que ja hi 
ha subvencions estatals a les motocicletes elèctriques i subvencions metropolitanes a 
les bicicletes elèctriques des de fa anys. Explica que, per tal de potenciar el sector de 
l’electromobilitat i participar en la revolució industrial que s’està produint, des del seu 
grup són més partidaris de subvencionar la instal·lació de punts de recàrrega en 
pàrquings privats ja que creuen que és veritablement l’esglaó que cal superar a l’hora de 
convertir l’electromobilitat en quelcom més generalitzat. 
Manifesta que s’abstindran, tot i entendre la voluntat de la proposició, i que batallaran
perquè el fons d’emergència de renovació energètica que el seu grup ha negociat pugui 
preveure també la instal·lació de punts de recàrrega.
La Sra. VILA afirma que és evident que qualsevol mesura de mobilitat referent a 
l’electrificació de flotes i a la promoció d’una transició cap a un model més sostenible ha 
d’anar acompanyada d’una xarxa de punts de recàrrega potent, tant a l’àmbit de la 
superfície, amb una recàrrega ràpida, com a l’àmbit dels pàrquings i de les places 
privades. Assenyala que el prec que presentaran després va justament en aquesta línia.
Explica que, si volen que es produeixi realment aquesta transició a la ciutat, també és 
rellevant abordar directament una flota tan important a Barcelona com la de les motos. 
Remarca que, si aconseguissin que les 400.000 motos de la ciutat fossin elèctriques,
també avançarien molt favorablement en els objectius de menys soroll i menys 
contaminació que s’han marcat.
Explica que des del Grup Municipal de JxCat votaran favorablement aquesta iniciativa 
perquè creuen que és positiva i perquè és també una crida al Govern perquè posi a 
l’agenda l’electrificació de les flotes i un altre tipus de mobilitat més sostenible des del 
punt de vista de les emissions i de la contaminació en general. A més, assenyala que 
segurament es pot trobar la manera perquè sigui complementària a altres ajudes que hi 
pugui haver. Finalment, agraeix al grup proponent que hagi acceptat la transacció del 
seu grup.
El Sr. CORBACHO afirma que està d’acord que s’ha d’avançar cap a l’electrificació del 
parc automobilístic i la mobilitat. Explica que és evident que en una ciutat amb tantes 
motos com Barcelona, on la gran majoria són de combustió, seria desitjable que s’anés 
caminant cap a una moto menys contaminant. Opina que, des d’aquest punt de vista,
totes les ajudes que es puguin conciliar amb les d’altres administracions seran positives. 
Afirma, però, que abans d’arribar aquí cal que l’electrificació en els aparcaments sigui
una realitat, perquè, per molts punts de recàrrega elèctrica que es puguin posar al 
carrer, avui per avui les bateries encara tenen unes condicions de temps per poder-se 
carregar que fan que molta gent continuï apostant per un vehicle de combustió en lloc 
d’un vehicle elèctric. Pel que fa a les bicicletes, recorda que Barcelona té un parc de 
bicicletes d’ús públic prou important perquè la gent que es vulgui moure amb aquest 
mitjà no hagi de recórrer necessàriament a la propietat. 
Explica que, en aquest sentit, li sobra una mica la visió tan àmplia que tenia inicialment 
la moció, que fins i tot incloïa els patinets. Assenyala que, tot i que finalment s’hagin 
descartat els patinets, el text continua parlant de les bicicletes i les motocicletes. Afirma 
que no és que hi estigui en total desacord, però que creu que hi ha altres prioritats, 
motiu pel qual el Grup Municipal de Cs s’abstindrà.
El Sr. VALLS expressa el vot favorable del Grup Municipal de BxCanvi. Explica que els 
sembla una proposta raonable que cal estudiar i dotar de pressupost, i que, a més, va en
la línia del seu posicionament respecte a la connexió del tramvia i el PMU. Destaca que 
aquesta proposta pot tenir grans beneficis per als ciutadans i per a la ciutat perquè 
afavoreix i dona llibertat a la mobilitat, ajuda a reduir de manera raonable el trànsit de 
cotxes perquè proposa una alternativa, pot ser més eficient i menys costosa que les 
grans infraestructures, ajuda les persones amb menys recursos a tenir una millor 
mobilitat, i fomenta la innovació i la tecnologia d’aquests modes de mobilitat , tot
contribuint al seu desenvolupament. En relació amb això, recorda que Barcelona és la 
seu de diverses empreses d’aquest sector. Opina que són aquests tipus de mesures el 
que vol la gent que busca alternatives de mobilitat raonables i realistes.
La Sra. ALARCÓN manifesta que tots estan d’acord en la necessitat de l’electrificació de 
la flota no només de motocicletes o de bicicletes, sinó també dels vehicles de 
mercaderies i del transport públic. Explica que, en aquest sentit, estan impulsant altres 
tipus d’innovació en llocs com el transport públic, com la construcció de la primera 
hidrogenera a tot Espanya que donarà servei al transport públic. Indica que d’aquí un 
any ja estarà en marxa i que la ciutat disposarà de vuit vehicles d’hidrogen verd 
destinats al transport públic. 
Afirma que, tot i així, cada administració té el seu camp d’actuació. Recorda que 
l’Administració de l’Estat va llançar el Pla MOVES, un pla que ajuda a l’adquisició de 
vehicles elèctrics, tant bicicletes i motocicletes com cotxes, i que el 2020 ni tan sols s’ha 
exhaurit, i que l’Àrea Metropolitana dona també uns ajuts, tal com ha assenyalat el Sr. 
Zañartu. Remarca que, per tant, no poden duplicar les formes de despesa amb els 
impostos que ja paguen com a ciutadans de Barcelona. Explica que el que ofereixen des 
de l’Ajuntament de Barcelona són incentius, com l’estacionament gratuït a l’espai 
públic, l’extensió del temps de càrrega i descàrrega, la circulació per carrils bus VAO en 
les connexions metropolitanes i la bonificació de l’impost de circulació. Conclou que 
votaran en contra de la proposició perquè, tot i estar d’acord amb el fons, no 
comparteixen la forma com es materialitza.
El Sr. RAMÍREZ agraeix els vots favorables i les abstencions, i lamenta que el Govern 
municipal torni a votar en contra d’impulsar l’electrificació de la flota de vehicles a la 
ciutat de Barcelona, concretament en el cas dels de dues rodes. Remarca que, en 
definitiva, el que proposen és incentivar la transició de tots aquells usuaris que van en 
vehicles de dues rodes motoritzats a vehicles de dues rodes elèctrics amb ajudes 
econòmiques, de manera que facin el salt a un vehicle molt més sostenible. Destaca 
que, a més, amb aquests incentius es pot reactivar també un sector econòmic i una 
indústria molt importants de l’economia verda. Manifesta que saben que hi ha diferents 
plans estatals i de l’Àrea Metropolitana en aquest sentit, però que tots ells són 
compatibles i complementaris. Afirma que, si realment aposten perquè Barcelona sigui 
una ciutat més sostenible des del punt de vista de la mobilitat i sigui referent quant a 
l’electrificació dels vehicles, potser haurien d’impulsar un pla propi per a la ciutat, que
passa per incentivar la compra i l’ús d’aquests vehicles. 
Manifesta que no els deixa de sorprendre que el Govern municipal no hagi apostat mai 
per la flota de vehicles elèctrics. Remarca que, de fet, i tal com ha dit també el 
representant del Grup Municipal d’ERC, un dels grans dèficits que té la ciutat són els 
punts de recàrrega, no només a l’espai públic, sinó també a les comunitats de veïns i 
propietaris, a les quals s’hauria d’ajudar a tenir aquests punts. Opina que, per tant, és 
una mesura totalment complementària a la que avui han presentat per posar en marxa 
la transició cap als vehicles elèctrics. Afirma que, en qualsevol cas, des del Grup 
Municipal del PP continuaran treballant per intentar incorporar aquest tipus de 
mesures, i més quan totes les motocicletes es veuran afectades per la zona de baixes 
emissions.
Votació favorable de Junts per Catalunya, Partit Popular i Barcelona pel Canvi, 
desfavorable de Barcelona en Comú i Partit dels Socialistes de Catalunya, i abstenció 
d’Esquerra Republicana i Ciutadans.
REBUTJADA
Del Grup Municipal Barcelona pel Canvi:
23. – (M1923/1518) La Comissió d’Ecologia, Urbanisme, Infraestructures i Mobilitat insta el 
govern municipal a incloure la perspectiva de l’urbanisme inclusiu en tots els projectes 
d’urbanisme i edificació, tant en la formació dels tècnics involucrats com en el control de 
qualitat de les obres; així com a incrementar la sensibilitat cap a les persones amb 
mobilitat reduïda.
El Sr. VALLS assenyala que l’increment de les actuacions urbanístiques i de mobilitat 
anomenades tàctiques en els darrers mesos ha suposat un trasbals per a la mobilitat de 
la ciutat. Explica que en massa ocasions s’han fet actuacions poc assenyades o sense la 
suficient reflexió, com ara el carril groc de Via Laietana, que ningú no sap encara per què 
o per a qui serveix. Afirma que massa sovint aquestes actuacions no s’han fet amb la 
necessària planificació sobre els seus efectes indirectes, particularment pel que fa a la 
mobilitat i en relació amb les persones amb mobilitat reduïda, ja sigui persones amb 
diferents graus de discapacitat o persones grans. Explica que aquestes mesures han 
dificultat la mobilitat de les persones amb mobilitat reduïda i han estat executades 
sense comptar ni dialogar convenientment amb els seus representants i associacions. 
Opina que molt sovint els projectes urbanístics no tenen en compte un factor tan 
important com l’anomenat urbanisme inclusiu i sí d’altres menys rellevants. Afirma que, 
més enllà del compliment estricte del Codi d’accessibilitat, manca sensibilitat i atenció 
pels detalls que són moltes vegades vitals per a les persones amb mobilitat reduïda. 
Remarca que Barcelona, com moltes ciutats del món, s’enfronta a una població cada cop 
més envellida i que per això proposen millorar i potenciar la sensibilitat, la formació i la 
preparació en relació amb l’urbanisme inclusiu, tal com reclamen les mateixes persones 
afectades. Destaca la importància que l’urbanisme integri les preocupacions que són 
fonamentals per a molta gent, i finalment explicita el contingut de la proposició. 
La Sra. BARÓ manifesta que celebren que el Grup de BxCanvi assumeixi unes 
reivindicacions que des del Grup Municipal d’ERC fa molts anys que posen a l’agenda 
política de la ciutat. Recorda que, per exemple, en el mandat anterior van presentar 
diverses iniciatives que havien consensuat amb la Plataforma Carrers per a Tothom, en 
les quals demanaven que es treballés amb ells per tal d’aconseguir un espai públic més 
inclusiu i on tothom se sentís segur, ja que sovint donen per idonis  determinats 
materials malgrat que les persones que els han d’usar els troben insuficients . Explica 
que els consta que en el mandat anterior es va treballar amb aquesta plataforma,
malgrat que els seus membres no estan del tot contents perquè consideren que alguns 
dels seus suggeriments i apreciacions no s’acaben de tenir en compte. 
Destaca que, pel que fa al mandat actual, tot just fa un any la regidora Montserrat 
Benedí, que treballa amb molta convicció i molt rigor aquests temes, va presentar un 
prec que demanava a l’Ajuntament de Barcelona que vetllés perquè en totes les seves 
àrees es pogués fer efectiva la perspectiva de la discapacitat i la diversitat funcional. Així 
mateix, afirma que van aconseguir incorporar alguns compromisos sobre aquesta 
qüestió en la negociació del pressupost del 2020. 
Manifesta que Barcelona vol ser una ciutat inclusiva i que, per a això, ha d’assegurar-se 
que és accessible a tota la ciutadania en grau d’igualtat. Assenyala que això implica 
garantir la plena accessibilitat i inclusió en tots els àmbits de la vida de la ciutat i fer -ho 
des de la màxima transversalitat, és a dir, incorporant el punt de vista de la mobilitat 
però també el de la comunicació, el de l’accés als equipaments i el de la participació en
qualsevol esdeveniment, acte i activitat que tingui lloc a la ciutat. 
Explica que, malgrat que posen en valor i reconeixen la gran tasca que fa l’Institut 
Municipal de Persones amb Discapacitat, encara queda molta feina per fer. Afirma que
massa sovint han detectat situacions en què el planejament teòric garantia una 
accessibilitat que després en l’execució s’ha mostrat insuficient, o a vegades topen amb 
professionals municipals que no estan prou preparats per donar resposta a algunes 
situacions i necessitats, de manera que es perden aquestes garanties. 
Conclou que els sembla fonamental que l’Ajuntament tingui aquesta mirada de respecte 
i de garantia envers la discapacitat i la diversitat funcional, tant des del moment de 
plantejar-se els projectes com en el seu desplegament i , molt especialment, a l’hora de 
fer-ne un seguiment quan aquests ja estan en ple funcionament. Afirma que, per totes 
aquestes raons, donaran suport a la proposició.
El Sr. MARTÍ indica que, en uns moments en què els toca discutir sovint amb el Govern 
municipal al voltant del concepte i de l’execució de l’urbanisme tàctic amb què els 
castiga reiteradament, no deixa de ser un plaer poder parlar de conceptes com el de 
l’urbanisme inclusiu. 
Afirma que Barcelona és una ciutat que ha treballat molt i força bé en les intervencions 
públiques per millorar l’accessibilitat física i funcional a l’espai públic i en part als espais 
privats, així com al transport públic, i cal reconèixer que ha estat pionera a Europa en
l’assoliment d’uns estàndards de qualitat en l’accessibilitat. Remarca, però, que 
l’urbanisme inclusiu va molt més enllà de les qüestions relacionades amb l’accessibilitat, 
tal com han dit el proponent i altres portaveus. Explica que parlen d’un conjunt de 
tècniques, coneixements i maneres de treballar, fer prospecció i fer projecció de futur 
respecte a totes les intervencions públiques, i també privades, pel que fa a facilitar la 
vida i igualar els drets de totes les persones que viuen a una ciutat, tinguin discapacitats
o disminucions de qualsevol tipus, o siguin dones, gent gran, menors o col·lectius que 
necessiten una atenció especial a l’hora de planificar les actuacions públiques, 
arquitectòniques i urbanístiques en general. Afirma que hi ha molta feina a fer des 
d’aquest punt de vista i han de ser especialment curosos i exigents perquè això sigui així. 
Es refereix, per exemple, a l’urbanisme de gènere, que intentar evitar els molts racons 
foscos que encara hi ha a la ciutat.
Conclou que creuen que l’urbanisme inclusiu ha d’amarar tots i cadascun dels plans i 
programes municipals a l’hora d’intervenir en projectes d’espai públic, en projectes 
urbanístics i en projectes d’arquitectura, i que, per tant, donen suport a la proposició. 
Manifesta que esperen que el Govern municipal, més enllà dels discursos i la
propaganda als quals els té acostumats, sigui especialment curós en el dia a dia de les 
necessitats d’aquestes persones i col·lectius.
El Sr. CORBACHO assenyala que cal reconèixer que Barcelona ha fet grans avanços pel 
que fa a construir una ciutat amb les mínimes barreres i ser una ciutat en alguns
moments molt pionera en l’aposta decidida per facilitar la mobilitat a una diversitat 
funcional molt àmplia. Afirma, però, que és evident que no es poden quedar amb 
aquesta mirada històrica, centrada en la superació de determinats obstacles, sinó que 
avui la ciutat necessita tenir una mirada molt més àmplia que atengui unes noves 
sensibilitats i una nova realitat. En aquest sentit, opina que la ciutat encara està molt 
lluny de ser una ciutat totalment inclusiva des del punt de vista de l’urbanisme i des de 
moltes altres disciplines, i de ser encara una ciutat totalment accessible. Explica que avui 
hi ha barris de muntanya on s’han posat escales mecàniques, però on, en canvi, no es 
resol el problema de l’accessibilitat quan hi ha una disfunció o una discapacitat de 
qualsevol naturalesa. Manifesta que, des d’aquest punt de vista, la proposició és una 
bona iniciativa i, per tant, des del Grup Municipal de Cs hi donaran suport.
El Sr. RAMÍREZ afirma que, tal com ja s’ha dit, cal reconèixer la bona tasca que s’ha fet 
durant molts anys a Barcelona en l’àmbit de l’urbanisme inclusiu i l’accessibilitat. 
Assenyala que, de fet, ja fa bastants anys que la legislació urbanística i els projectes tant 
de nova creació com de reforma i rehabilitació incorporen criteris d’accessibilitat per a 
totes les persones amb mobilitat reduïda i altres situacions. En aquest sentit, opina que 
Barcelona ha fet un gran pas endavant en permetre que les persones que pateixen 
alguna limitació en aquest aspecte puguin tenir una vida més còmoda i puguin 
desplaçar-se per la ciutat fent ús també de la xarxa de transport públic. 
Manifesta que, respecte a la mobilitat, s’ha fet un gran treball en la instal·lació de 
rampes a les diferents cruïlles per facilitar el moviment d’aquestes persones, així com en
la instal·lació d’ascensors per a persones amb deficiències visuals. Destaca que a la xarxa 
de metro pràcticament la totalitat de les estacions estan adaptades, atès que 180 d’un 
total de 187 ja ho estan. Assenyala que falta encara l’adaptació d’aquelles estacions que 
són intercanviadors, com plaça Espanya, Urquinaona, Verdaguer o Clot. En aquest sentit, 
afirma que els intercanviadors són la gran assignatura pendent del metro a la ciutat,
malgrat que no se’n poden queixar si es comparen amb algunes grans capitals.
Explica que, tot i els avenços realitzats, els usuaris per als quals s’han introduït aquestes 
millores els diuen que hi ha certes mancances o actuacions que no aconsegueixen la 
finalitat pretesa. Afirma que, per tant, creuen que els criteris d’accessibilitat per a les 
persones amb mobilitat reduïda són millorables. En aquest sentit, explica que es troben
amb un urbanisme tàctic que s’ha anat aplicant sense cap tipus de criteri a la ciutat i 
que va totalment en direcció contrària a l’urbanisme inclusiu, ja que genera molts 
problemes a les persones amb mobilitat reduïda o discapacitat visual. Manifesta que, 
per tant, des del Grup Municipal del PP pensen que s’ha de continuar treballant amb la 
perspectiva d’urbanisme inclusiu en tots els projectes d’urbanisme i edificació, incloent-
hi els nous models de mobilitat que s’estan aplicant a la ciutat, malgrat puguin estar en 
desacord amb la seva implementació. Conclou que per això votaran favorablement la
proposició.
La Sra. SANZ afirma que, tot i entendre la voluntat de la proposició, es veu obligada a 
explicar els mecanismes que ja incorporen bona part del que es demana. Destaca que 
tots els projectes d’urbanització i d’equipaments que impulsa i executa l’Ajuntament de 
Barcelona tenen un protocol de redacció de projectes que garanteix tots els criteris 
d’accessibilitat i d’inclusió. Esmenta, per exemple, els informes dels responsables de 
l’espai públic municipals (REP), que és un protocol d’informes que ha de fer cadascuna 
de les gerències i de les direccions involucrades en el desenvolupament d’un projecte 
per tal de garantir el compliment de tots els criteris normatius amb relació a 
l’accessibilitat. Indica que també es consulta sempre l’Institut Municipal de Persones 
amb Discapacitat i la Direcció de Serveis de Gènere i de Polítiques del Temps pe rquè 
puguin fer observacions sobre aspectes que vagin més enllà de la normativa. Afirma
que, per tant, no es fa cap projecte definitiu que no compleixi el que diu la llei 
d’accessibilitat vigent a Catalunya, que obliga totes les administracions a tenir 
l’accessibilitat en el centre de les seves intervencions, però que, a més a més, 
s’incorpora una perspectiva una mica més àmplia.
Recorda que una de les qüestions que van impulsar en el mandat anterior, i sobre la 
qual van parlar el mes passat en el marc del Plenari, és l’urbanisme amb perspectiva de 
gènere, que incorpora en la planificació i en el desenvolupament de projectes col·lectius 
que històricament han estat deixats de banda, com també ho han estat la gent gran, les
persones amb mobilitat reduïda i els nens i nenes. Afirma que, tanmateix, vol posar en 
valor que Barcelona és una ciutat molt accessible i que això es deu també als 
compromisos d’inclusió. Destaca que l’Acord Ciutadà per una Barcelona Inclusiva que es 
va desenvolupar el 2006 ha determinat moltes d’aquestes actuacions. D’altra banda, 
explica que disposen del «Manual d’urbanisme de la vida quotidiana», en el 
desenvolupament del qual van participar una vuitantena de tècnics i tècniques de 
moltes disciplines.
Conclou que comparteixen la proposició del Grup Municipal de BxCanvi, però que en 
general l’Ajuntament té uns grans tècnics i tècniques que fa molt de temps que 
treballen i que garanteixen l’accessibilitat, més enllà d’elements d’innovació que han
anat incorporant, com és el cas de la perspectiva de gènere.
El Sr. VALLS assenyala que no ha entès quina era la posició del Govern. 
Manifesta que saben que les lleis o a les mateixes normatives de Barcelona recullen el 
que proposen, però que aquestes intencions no es veuen reflectides en els projectes i,
sobretot, en l’urbanisme tàctic.
La Sra. SANZ explica que vol votar favorablement la proposició perquè està d’acord amb 
el seu contingut i ja desenvolupen el que planteja, però que li agradaria que s’entengués 
la diferència entre urbanisme provisional i urbanisme definitiu, ja que no fan cap 
projecte que no incorpori tot el que es demana. Remarca que amb l’urbanisme tàctic es
testen usos i a vegades cal fer-hi correccions, i que amb la Sra. Alarcón i amb altres 
membres del Govern municipal estan treballant justament modificar algunes d’aquestes 
propostes per millorar-les, cosa que no podrien fer si aquest urbanisme fos definitiu. 
Explica que intenten que l’urbanisme tàctic ja representi els nous usos i les noves 
necessitats, però que a vegades això no passa perquè a la pràctica es donen usos 
diferents dels que s’havien previst. Assenyala que, per exemple, és veritat que a Via 
Laietana cal una solució definitiva diferent de la que s’ha aplicat amb l’urbanisme tàctic 
per prioritzar els vianants, que són els que tenen menys espai en aquesta via , però que 
està segura que en això es posaran d’acord. Conclou que, com a expressió de la bona 
voluntat de col·laboració amb tots els grups, votaran favorablement la proposició.
El Sr. VALLS agraeix a tots els grups i al Govern el suport a la proposta.
Votació favorable de Barcelona en Comú, Partit dels Socialistes de Catalunya, Esquerra 
Republicana, Junts per Catalunya, Ciutadans, Partit Popular i Barcelona pel Canvi.
APROVADA
b) Proposicions amb contingut de Declaració institucional
c) Precs
Del Grup Municipal Esquerra Republicana:
24. – (M1923/1505) Que s’ampliï el període de sol·licitud d’ampliació de terrasses, finalitzat el 
passat 31 de juliol, mentre durin les restriccions d’aforament a la restauració i en els 
casos que no generin problemes de saturació de la via pública.
El Sr. ZAÑARTU manifesta que retiren el prec perquè aquest matí s’han trobat amb un 
decret d’Alcaldia que permet tornar a demanar l’ampliació de terrasses. Explica que 
havien presentat el prec perquè havien detectat que hi havia bars i restaurants que en el 
seu moment no havien fet la sol·licitud d’ampliació de la terrassa i que ara sí que la 
necessitaven, ja que, encara que sembli mentida, hi ha restauradors que a dia d’avui
estan emprenent i obrint els seus locals.
El Sr. CORONAS indica que, tot i que es retira el prec, entén que la Sra. Sanz el vol 
respondre. 
La Sra. SANZ agraeix al Sr. Zañartu el prec, que afirma que és de sentit comú. Explica que 
la setmana passada van anunciar l’obertura d’un període de gràcia d’un mes i que
aquests darrers dies alguns regidors li han escrit per saber quan entrarà en vigor. 
Manifesta que ja pot dir que es podran fer les sol·licituds a partir d’avui a les 12 de la nit 
i fins al 22 de gener. 
RETIRAT
Del Grup Municipal Junts per Catalunya:
25. – (M1923/1496) La Comissió d’Ecologia, Urbanisme, Infraestructures i Mobilitat insta el 
Govern municipal a tenir com una de les prioritats de la seva acció l’electrificació de la 
mobilitat i, per tant, destinar recursos econòmics i recursos humans a les següents línies
d’actuació: - Promoure decididament la transició cap a l’electrificació de les flotes de 
tots els serveis municipals i d’altres administracions que en prestin a Barcelona, la del 
transport públic, així com tota la flota de taxis de la ciutat. - Promoure el canvi de flotes 
privades, vehicles de transport de persones i  mercaderies, especialment, l ’última milla 
amb incentius directes. - Implementar una xarxa de punts de recàrrega elèctrica de 
vehicles ajudant, especialment, aquells aparcaments privats o de comunitats de 
propietaris que tenen més dificultats per instal·lar la infraestructura. - Promoure la 
instal·lació d’electrolineres a la ciutat. I presentar en aquesta comissió, en el termini de 
3 mesos, un informe que reculli el calendari de totes aquestes actuacions, així com 
altres relacionades amb la promoció de l’electrificació de la mobilitat, el pressupost 
assignat a cadascuna i l’anàlisi de les millors vies (fiscal, subvencions, promoció...) per 
aconseguir una veritable transició elèctrica en aquest àmbit.
La Sra. VILA afirma que la transició elèctrica en l’àmbit de la mobilitat és una realitat i 
una necessitat si es vol un aire més net i una ciutat menys sorollosa, i que des del Grup 
Municipal de JxCat creuen que Barcelona ha d’apostar decididament per l’automoció 
perquè és el sector industrial i amb R+D+I que genera més llocs de treball directes i 
indirectes. Explica, però, que troben a faltar fermesa, lideratge i decisió del Govern 
municipal perquè l’electrificació de la mobilitat tingui un pes més específic en l’agenda 
municipal. 
Manifesta que és imprescindible aconseguir la transició cap a l’electrificació i, per tant, 
garantir la infraestructura de recàrrega necessària tant als llocs de residència com als 
aparcaments o als carrers, i promoure flotes electrificades dels serveis municipals, dels
cotxes, de les motos i de les mercaderies. Pel que fa a aquest darrer sector, destaca que
l’última milla hi té un paper molt important i que cal generar ajudes per a la transició de 
les flotes. Assenyala que, mentre que el Govern municipal anuncia 100 nous punts de 
recàrrega en quatre anys a la ciutat, Londres en farà 50.000 en cinc anys, de manera que 
a Barcelona hi haurà 37 punts de recàrrega per cada 100.000 habitants i a Londres, 640. 
Afirma que, per tant, Barcelona va molt endarrerida respecte a algunes ciutats del seu
entorn. Finalment explicita el prec.
La Sra. ALARCÓN recorda que en el Plenari de març de 2018 es va presentar la mesura 
de govern «Estratègia de mobilitat elèctrica 2018-2024», que recull moltes de les 
mesures que la Sra. Vila ha esmentat. Manifesta que no accepta el prec perquè és massa 
ampli i ja estan tirant endavant moltes de les mesures que es proposen, però anuncia 
que el proper any faran una revisió de l’estratègia aprovada el 2018, tal com preveia la 
mateixa mesura de govern que es va impulsar en aquell moment.
La Sra. VILA lamenta que no s’accepti el prec perquè té la voluntat de construir i reforçar 
un àmbit que creuen que no està prou desenvolupat a la ciutat. Explica que pensen que 
estan perdent oportunitats i que no pot ser que Barcelona, per la trajectòria i la història 
que té en relació amb l’automoció, es quedi enrere. Afirma, però, que troben positiu el 
que ha anunciat la regidora i que en faran un seguiment.
La Sra. ALARCÓN assenyala que en els punts de recàrrega de Londres hi participen el 
sector públic i el sector privat, mentre que els de Barcelona són públics. Explica que 
Barcelona és la ciutat d’Europa amb el major nombre de punts de recàrrega públics, 
però que treballen per obrir aquest àmbit i fer que també hi hagi infraestructura 
privada.
NO ACCEPTAT
26. – (M1923/1495)  La Comissió d’Ecologia, Urbanisme, Infraestructures i Mobilitat insta el 
Govern municipal a: Crear/adaptar una eina informàtica que pugui informar via 
telemàtica i a temps real de les feines de neteja programades per cada carrer o per cada 
tram de carrer de Barcelona. Així, les veïnes podrien disposar d’una informació ad hoc i 
actualitzada per conèixer el grau de dedicació de les empreses contractades i també 
saber quant temps han d’esperar perquè els seus carrers puguin experimentar una 
millorar pel que fa a la neteja i a la recollida de residus.
La Sra. VILA indica que aquest prec recull la situació  de poca neteja, manteniment escàs 
i abandonament habitual de l’espai públic que viu actualment la ciutat. Afirma que la 
brutícia s’ha convertit en un element predominant del paisatge de la ciutat , que els 
contenidors són plens a vessar i al seu voltant s’acumula brossa, que s’utilitza 
l’interinatge del servei de neteja per no fer front a una realitat, atès que encara falten
dos anys per a l’aplicació del nou contracte, i que hi ha poc control polític sobre el 
contracte de neteja, que representa el 10% del pressupost municipal. Explica que també 
troben a faltar que el Govern sigui més proactiu a l’hora d’exigir a les empr eses que 
proveeixen aquest servei que s’adeqüin a la realitat actual de la ciutat, amb menys 
turistes però més bruta que mai. 
Recorda que a la sessió anterior de la CEUIM ja van demanar que s’adoptessin mesures 
per afrontar aquesta situació, però que el Govern no va acceptar el prec. Explica que, 
atès que entenen que al Govern ja li sembla bé la degradació de l’espai públic de la 
ciutat, avui proposen que almenys la ciutadania i els grups polítics puguin tenir una eina 
transparent per avaluar l’estat de la neteja del carrer on viuen o treballen. Assenyala 
que no entren en si es podria aprofitar l’eina de què ja es disposa o se’n podria fer una 
de nova, però que hauria de ser un instrument que permetés als ciutadans i ciutadanes 
conèixer quins són els protocols i els estàndards de neteja dels carrers on viuen o dels 
espais que freqüenten i els objectius que es marquen les empreses, per tal de poder fer 
un seguiment del contracte de neteja i de l’estat de neteja d’aquests indrets.
El Sr. BADIA assenyala que en la sessió anterior de la CEUIM van parlar d’aquest tema i 
que de poc servirà anar creant eines si després no se les creuen. Explica que una de les 
eines que han creat aquest mateix any, en data 1 de febrer, és la millora de tot el servei 
de qualitat, d’acord amb el compromís municipal de reforçar i millorar el model 
d’inspecció existent fins a aquell moment. Recorda que es va contractar un nou servei 
de control que ampliava les funcions en aquest àmbit, que entre altres coses fa la 
inspecció del grau de compliment de les prestacions planificades. Afirma que aquest nou 
servei va realitzar més de 21.500 controls i que, a més, diu que en aquests moments els
indicadors són millors que abans. Remarca que, si disposen d’empreses qualificades que 
els donen aquests indicadors, se les han de començar a creure. 
Destaca que en la nova contracta està planificada la construcció d’un nou programari 
que els permeti millorar el control del servei i el seu seguiment. Assenyala que, de fet, 
en la sessió anterior van explicar que aquesta eina estarà accessible en línia i que la 
ciutadania podrà rebre molta informació. Explica que hi haurà informació en temps real, 
dades sobre les auditories i els elements de control, georeferenciació, traçabilitat, i 
automatització i assistència per part de l’Ajuntament, que podrà també tenir un major 
grau de control de les mesures proposades. Manifesta que encara no poden precisar el 
calendari, que es desenvoluparà en el marc de la nova contractació, i que també està 
previst fer millores en la governança de la nova contracta, que va ser un dels elements 
que es van debatre més en el mandat anterior. 
Afirma que amb la nova contracta augmentaran les despeses del servei perquè cal
millorar i actualitzar els preus unitaris, i que en aquest sentit també hi haurà elements 
de traçabilitat i elements informàtics com els que ha indicat la Sra. Vila. Conclou que, 
per tant, acceptaran el prec.
La Sra. VILA agraeix l’acceptació del prec, tot i que havia pensat que es rebutjaria pel to 
que ha emprat el Sr. Badia. 
Manifesta que des del Grup Municipal de JxCat creuen en les eines de la participació i la 
transparència, que són dues maneres clares de poder millorar la gestió i l’eficiència dels 
serveis municipals i que la ciutadania hi pugui incidir. Destaca que és molt important 
que el nou contracte de neteja ja vagi en aquesta línia i que no els faci cap vergonya o 
cap complex explicar a la ciutadania com treballa l’Ajuntament de Barcelona. Explica 
que lamenten que aquesta eina de control no es pugui posar ja en marxa, però que 
creuen que almenys serà un pas molt positiu poder-la tenir d’aquí a dos anys.
El Sr. BADIA precisa que el seu to es devia a l’inici de la intervenció de la Sra. Vila, a qui
proposa que faci servir les mateixes eines que utilitzava el Sr. Puigdollers per valorar el 
servei actual. Opina que cal millorar aquestes eines, però que no és lícit que les mateixes 
eines que CiU feia servir per gestionar i controlar un servei i obtenir-ne la informació ara 
no siguin vàlides. Destaca que aquestes eines els diuen que a dia d’avui el servei està 
millor des del punt de vista de la percepció ciutadana i presenta rècords històrics de 
qualificació i de bona nota. 
ACCEPTAT
Del Grup Municipal Ciutadans:
27. – (M1923/1501) Que el govern municipal procedeixi a la instal·lació d’una nova estació de 
vigilància de la qualitat de l’aire i de mesurament dels contaminants atmosfèrics que 
inclogui, a més del NO2 i PM10, l’òxid de sofre, l’ozó i els metalls pesants.
El Sr. CORBACHO recorda que en la sessió anterior de la CEUIM es va aprovar una 
iniciativa a proposta del Grup Municipal d’ERC per mirar d’ampliar el nombre 
d’estacions que mesuren la qualitat de l’aire no només a la ciutat de Barcelona, sinó 
també prenent com a referència l’àrea metropolitana. Assenyala que aleshores ja va dir
que esperava que això no fos mai l’excusa perquè, si s’arr iba a la conclusió que hi ha
algun lloc concret a la ciutat que, bé per la confluència d’una sèrie d’activitats 
econòmiques o per altres motius, necessita un mesurament especial, no es pugui
preveure la possibilitat de dotar aquesta zona d’una estació de mesurament. 
Explica que a la zona del Fòrum hi concorren la incineradora, la depuradora i la planta de 
cicle combinat, i que, a més, segons informes d’algunes institucions de reconegut 
prestigi, en aquesta zona s’han produït a vegades episodis en què els nivells de dioxines,
metalls pesants i altres elements contaminants han superat la mitjana de la ciutat, cosa 
que, tot i que no ho afirmen, podria tenir relació amb la concentració d’activitats que hi 
ha en aquesta zona. Manifesta que la seva intenció no és dir que la concentració 
d’aquestes activitats econòmiques sigui un perill, però que creu que una manera 
d’acabar amb la percepció que els veïns i les veïnes poden tenir que aquestes activitats 
podrien estar produint una contaminació nociva per a la salut és col·locar una estació de 
mesurament permanent en aquesta zona. Afirma que aquesta seria la manera més
científica de resoldre els problemes, si és que efectivament hi ha algun problema, o 
simplement de constatar una realitat totalment normalitzada.
El Sr. BADIA recorda que, tal com va dir en la sessió anterior, la xarxa actual de 
contaminació atmosfèrica la defineix la Generalitat de Catalunya a partir d’una sèrie 
d’àmbits significatius. Afirma que Barcelona avui dia té una bona xarxa de detecció i
que, en tot cas, el que tindria elements administratius i jurídicament vinculants seria
que la Generalitat valorés la incorporació d’aquesta nova estació. Explica que primer 
caldria fer una prova pilot i una anàlisi in situ, i que en cas de detectar algun 
comportament que no s’adequa a la norma es podria, per exemple, enviar unitat mòbil. 
Afirma, però, que s’han fet aquests estudis arran d’un incident que hi va haver el 2017, 
durant tot l’any 2018 i el 2019 en aquest àmbit i que els resultats han estat negatius. 
Manifesta que, amb els resultats obtinguts pel CSIC i tota la comunitat científica, així 
com l’Agència de Salut Pública de Barcelona, que acrediten que no hi ha una situació de 
contaminació com l’esmentada, no saben quin argument poden al·legar davant la 
Generalitat per justificar la incorporació d’aquesta nova estació. Explica que, de fet, el 
principal element que estan analitzant són les dioxines, a les quals no es fa referència en 
el prec, i que amb la posada en marxa del nou catalític les reduiran a la meitat. Destaca
que els llindars de contaminants són molt inferiors als índexs que marca la Unió Europea
i que, per tant, el marge de seguretat és molt elevat. 
Assenyala que l’informe al qual s’ha referit el Sr. Corbacho és el que s’ha analitzat en els
dos darrers anys i que en aquestes anàlisis posteriors s’ha demostrat que hi faltava 
profunditat i s’ha arribat a conclusions diferents. Conclou que rebutjaran el prec perquè 
ara mateix no sabrien sobre quina base científica podrien sol·licitar a la Generalitat que 
instal·lés una estació en aquest àmbit.
El Sr. CORBACHO inicia una nova intervenció afirmant que, si estigués en el lloc del Sr. 
Badia, posaria una estació en aquest àmbit, però de seguida es talla la connexió
telemàtica.  
El Sr. BADIA assenyala que una estació d’aquestes característiques representa 250.000 
euros, i opina que han de ser una mica més rigorosos i administrar millor els diners 
públics.
NO ACCEPTAT
Del Grup Municipal Partit Popular:
28. – (M1923/1519) Que el Govern Municipal presenti a la propera Comissió d’Ecologia, 
Urbanisme, Infraestructures i Mobilitat un informe en relació amb el tancament de les 
instal·lacions de sistema de recollida pneumàtica mòbil de residus, on es concretin els 
costos totals d’instal·lació i manteniment, la despesa prevista per a la seva retirada i el 
cost del servei de recollida que s’oferirà com a alternativa.
El Sr. RAMÍREZ explica que fan aquest prec perquè el Govern municipal ha anunciat 
recentment que té la intenció de tancar totes les instal·lacions de recollida 
d’escombraries amb sistema pneumàtic mòbil 20 anys després de la seva implantació, i 
explicita el contingut del prec.
Assenyala que barris que històricament havien estat nuclis antics de població, com 
Sarrià, Sants o Gràcia, així com Ciutat Vella, amb una trama urbana diferent de la resta 
de la ciutat i amb carrers més estrets, se servien d’aquest sistema de recollida 
pneumàtica. Afirma que en alguns d’aquests barris ja s’han començat a implantar altres 
alternatives, com el nou sistema de porta a porta al barri de Sarrià, que està donant un 
bon resultat, però que voldrien saber quines alternatives s’han presentat. 
Destaca que, tal com afirma la Comissió Europea en un informe presentat el febrer 
d’aquest any, els sistemes de recollida pneumàtica són una de les millors pràctiques de 
la gestió ambiental de recollida de residus. Manifesta que, atès que des del Govern 
municipal sempre s’ha defensat aquest sistema, volen conèixer els motius pels quals 
s’ha pres aquesta decisió. 
El Sr. BADIA afirma que accepta el prec, però demana disposar d’uns dies per elaborar 
l’informe, tot i que pot avançar una mica el capteniment del Govern. Explica que en 
aquest moment estan desmuntant el sistema de recollida pneumàtica mòbil bàsicament 
per una qüestió d’obsolescència, ja que, un cop arribada als 20 anys, tota aquesta 
tecnologia s’havia de renovar. 
Assenyala que en l’informe que se’ls demana examinaran els costos de manteniment i 
de posada en marxa d’aquest sistema. Explica que avui dia el sistema de recollida 
pneumàtica mòbil els costa una mitjana de 729 euros el preu per tona, mentre que el 
sistema tradicional de contenidor suposa 40 euros per a la resta i 166 per a l’orgànica. 
Subratlla que, per tant, és un sistema molt més car que els altres sistemes de recollida. 
Afirma que en el cas del sistema de recollida pneumàtica fixa és diferent i que per això 
aquest sistema, que no ha arribat a la seva obsolescència, seguirà present a la ciutat. 
Manifesta que, atès que el sistema de recollida pneumàtica mòbil sí que ha arribat a la fi 
de la seva vida útil, s’aposta transitòriament per fer servir el sistema genèric que hi ha a 
tota la ciutat, amb l’interès que es puguin anar desplegant els sistemes de porta a porta 
i els contenidors intel·ligents, d’acord amb el full de ruta que hi ha a Catalunya i a l’àrea 
metropolitana.
El Sr. RAMÍREZ agraeix l’acceptació del prec i afirma que no tenen inconvenient que 
l’informe es presenti, si no pot ser el proper mes, d’aquí a dos mesos, ja que l’ideal seria 
tenir l’informe complet. Assenyala que, a part de centrar-se en els temes tecnològics, 
com l’obsolescència o els costos per tona, també estaria bé que l’informe parlés del 
tractament de les diferents fraccions en els diferents sistemes, quins donen més 
facilitats per tractar la fracció orgànica i quins no, i quin és el comportament de 
cadascun dels sistemes que s’han instaurat a la ciutat. 
El Sr. BADIA indica que incorporaran la dimensió que ara ha apuntat el Sr. Ramírez. 
ACCEPTAT
Del Grup Municipal Barcelona pel Canvi:
29. – (M1923/1515) Que el govern municipal posi en marxa les obres de transformació de la
Rambla al més aviat possible, començant per la pacificació de la zona de Drassanes i 
millorant els accessos de vianants i les connexions amb els carrers i espais adjacents.
El Sr. VALLS assenyala que el Govern municipal s’ha compromès a iniciar les obres de 
transformació de la Rambla, però fins ara no ha donat una data concreta. Remarca que 
la Rambla és un eix social, cultural i productiu molt rellevant de la ciutat, tot i que avui, a 
causa de la pandèmia, està sense turisme i amb poca activitat, una situació que opina 
que és adient per encetar les obres i preparar la Rambla per a la nova normalitat que hi 
pot haver en els propers mesos. Afirma que s’ha d’aprofitar aquesta mena de parèntesi 
per fer-la més atractiva per als ciutadans i visitants, atraure inversions i facilitar la 
creació de nous espais culturals i de projectes d’oci i gastronòmics a la zona. Opina que, 
des d’aquest punt de vista, la pacificació de la zona de Drassanes serà la millor eina 
perquè la Rambla recuperi el seu esperit atractiu. Finalment exposa el prec.
La Sra. SANZ recorda que en l’última sessió de la CEUIM el Grup Municipal d’ERC va fer 
una pregunta semblant i va ser el més explícita que pot ser. Manifesta que la voluntat 
del Govern és que a la propera sessió puguin aprovar el projecte executiu complet de la 
Rambla i, a partir d’aquí, licitar l’obra que es pugui desenvolupar durant aquest mandat,
tenint en compte la previsió d’inversions i la previsió del pressupost d’enguany. Explica 
que, tal com ja va dir, l’objectiu seria poder desenvolupar el primer tram de la reforma, 
que inclou la part baixa de la Rambla, Colom i Santa Madrona, durant el 2021, tal com 
demana el Sr. Valls, però que per a això han de tenir les partides reservades. En aquest 
sentit, assenyala que treballen per intentar tenir el màxim d’assegurades les inversions
per poder licitar com a mínim la part baixa de la transformació de la Rambla.
Recorda que el projecte de la Rambla no preveu només la transformació física d’aquest 
eix, sinó que és molt més ampli. Afirma que hi ha moltes estratègies complementàries 
perquè el benefici del que pugui acabar suposant aquesta reforma arribi també als 
locals i a la ciutadania. Explica que, per exemple, ja estan treballant l’estratègia cultural 
amb tots els grans equipaments que hi ha a la Rambla, i que també estan buscant una 
solució definitiva per al conflicte amb els ocellaires. 
El Sr. VALLS pregunta si en la sessió de la CEUIM del mes de gener hi haurà el debat per 
poder discutir el pla general o les fases de les obres. Manifesta que, si la Sra. Sanz li 
confirma que a la propera sessió hauran avançat els elements d’aquest debat, es dona 
per satisfet.
La Sra. SANZ precisa que estan treballant per presentar el projecte executiu de tota 
l’obra el proper mes de gener i que, a partir d’aquesta aprovació, podran començar a fer 
la licitació per trams, que també està condicionada per les inversions. Afirma que hi ha 
tota una sèrie de condicionants, però que l’objectiu és que el gener donin ja el tret de 
sortida amb el projecte executiu i que, com a mínim, es pugui aprovar definitivament, 
que és una cosa que fa més d’un any que esperen.
ES DONA PER TRACTAT
d) Preguntes
Del Grup Municipal Esquerra Republicana:
30. – (M1923/1504) Quin és el balanç de situació de la MPGM del 30% en Sòl Urbà consolidat;
és a dir, quants habitatges de protecció oficial s’han creat per la seva aplicació i quan 
està previst convocar la Comissió de Seguiment per tal de poder estudiar la implantació 
de noves mesures per millorar-ne l’efectivitat?
La Sra. BARÓ formula la pregunta. Recorda que el 28 de setembre de 2018 van aprovar 
aquesta modificació del PGM per avançar en la defensa del dret a l’habitatge i facilitar 
l’accés a l’habitatge a tothom, i en pro de la construcció del parc públic d’habitatge que 
és tan necessari a la ciutat. Assenyala que va ser una iniciativa molt treballada i que va 
tirar endavant principalment per la incorporació quasi in extremis de dos condicionants. 
Explica que, d’una banda, en el moment en què semblava que tot descarrilava, des del 
Grup Municipal d’ERC van aconseguir que els altres grups es sumessin a la proposta, 
entre ells el PSC, plantejant una suspensió de llicències que va ser controvertida, però 
sense la qual no s’hauria pogut tirar endavant aquesta mesura. Recorda que el segon 
condicionant va ser, a petició del Grup Municipal del PSC, la creació d’una comissió de 
seguiment per conèixer l’impacte de la mesura i, sobretot, per poder-hi fer ajustos, 
millorar-ne el funcionament i assegurar que s’hi introdueixen les modificacions 
necessàries per garantir que sigui un èxit. 
Manifesta que no saben res sobre aquesta iniciativa des de fa més de dos anys i que no 
poden permetre aquesta opacitat. Explica que, a més a més, ara pot ser un moment 
oportú per fer-ne un seguiment i per corregir el que convingui, si cal, principalment per 
dos factors: d’una banda, per la gran quantitat de canvis legislatius en matèria 
d’habitatge que hi ha hagut en els darrers temps, que podrien introduir un marge de 
maniobra en relació amb la mesura, i, de l’altra, per l’anunci de recursos econòmics 
procedents dels fons europeus, que també poden incorporar una perspectiva diferent i 
reforçar aquesta modificació del PGM. 
La Sra. SANZ recorda que el mes d’octubre o novembre es va fer una pregunta a 
l’alcaldessa en el Plenari sobre aquest tema, en la qual ja es va fer una mica de balanç. 
Explica que l’alcaldessa va donar algunes xifres i va informar que, entre llicències 
concedides i que estaven acabant el període del tràmit, ja hi havia nou promocions on 
s’aplicava el 30% d’habitatge de protecció oficial, i que això suposava al voltant d’una 
quarantena de pisos, i que hi havia una vintena més de promocions en estudi, a part 
d’algunes que s’havien denegat perquè no havien incorporat aquest 30% i que s’espera
que ho facin. Assenyala que l’alcaldessa també va dir aleshores que havien de convocar 
la comissió de seguiment. Explica que la regidora d’Habitatge i ella en van parlar la 
setmana passada i que es compromet a convocar aquesta comissió el gener per fer 
l’avaluació corresponent d’aquesta mesura. 
Subratlla que aquesta modificació del planejament és de llarg recorregut. Recorda que, 
amb la suspensió de llicències, van caure moltes propostes que podien haver incorporat 
aquesta mesura, i que van fer estudis econòmics molt garantistes perquè moltes 
propostes i llicències que s’estaven tramitant en aquell moment poguessin tenir la 
màxima certesa que només que tinguessin algun tipus d’element de cost superior ja es
podrien tramitar sense haver de complir amb el 30% d’habitatge públic. Opina que entre 
tots van fer una mesura garantista, però que a vegades es van excedir en aquest sentit, 
perquè van incorporar molts elements que van fer que moltes propostes no es 
poguessin tirar endavant. Explica que en el cas de Londres i de París, on també hi va 
haver moltes resistències, els efectes es van notar al cap dels anys, i que a Barcelona ja 
comencen a veure com una quarantena de pisos que no són d’iniciativa pública 
acabaran sent públics i per a ús ciutadà.
La Sra. BARÓ manifesta que són conscients que aquesta mesura implica una 
transformació estructural i a mitjà-llarg termini, i que esperen que es convoqui la 
comissió de seguiment de manera immediata. D’altra banda, remarca que, si no 
s’hagués fet la suspensió de llicències, la mesura no hauria prosperat.
ES DONA PER TRACTADA
Del Grup Municipal Ciutadans:
31. – (M1923/1500) Quines mesures té previst realitzar l’àrea de mobilitat de l’Ajuntament de 
Barcelona en relació amb els carrils bus en sentit contrari al trànsit de la resta de 
vehicles, i amb la perillositat i accidentalitat que se’n derivin?
El Sr. CORBACHO recorda que, en la darrera sessió de la Comissió de Presidència, va 
comparèixer el Sr. Albert Batlle a petició del Grup Municipal de JxCat per informar sobre 
el tema dels busos que van en sentit contrari al trànsit, en la qual va donar tot un 
conjunt d’informes. Explica, però, que el que avui l’interessa és conèixer quina opinió en
té la Sra. Alarcón i si pensa fer algun canvi o actuació respecte a aquestes línies 
d’autobusos, atesos els accidents que hi ha hagut al llarg del temps i ateses les queixes 
de veïns, d’AMPA i de conductors d’autobusos.
La Sra. ALARCÓN indica que no diferirà del que va dir el Sr. Batlle a la Comissió de 
Presidència. 
Afirma que hi ha dos elements importants pel que fa a aquesta qüestió: d’una banda, la 
seguretat, que és el més important, i de l’altra, el desplegament de la xarxa de bus a la 
ciutat, amb alguns carrils on és necessari el sentit contrari per a la velocitat comercial 
del bus. Remarca que és veritat que han de fer això de la manera més segura possible i 
que, per tant, han de reforçar la senyalització existent i intensificar-la. Tot seguit exposa 
el conjunt d’actuacions que es duran a terme en aquest sentit: es farà una prova pilot de 
reforç del semàfor vermell de vianants a travessera de Gràcia; es modificarà un carril 
bus en contrasentit a l’avinguda Meridiana per suprimir el tram on s’han produït els 
sinistres i on es troba l’únic pas de vianants; es canviarà el disseny viari del tram entre el 
passeig Santa Coloma i l’avinguda Rio de Janeiro, on no hi ha voreres adjacents a la 
calçada central de la Meridiana, per millorar la seguretat, i s’estudiarà la configuració 
general del carrer Tarragona i de travessera de Gràcia, els dos amb un major índex de 
sinistralitat, amb l’objectiu d’elaborar una proposta de nova ordenació viària general 
d’aquests carrers. 
Finalment, assenyala que també pot remetre al Sr. Corbacho l’informe conjunt de
Guàrdia Urbana i Mobilitat que es va presentar a la Comissió de Presidència.
El Sr. CORBACHO precisa que no ha fet aquesta pregunta per intentar veure si la Sra. 
Alarcón diferia del Sr. Batlle, sinó que volia conèixer la seva opinió sobre aquest tema, 
tenint en compte que és la responsable de mobilitat de la ciutat. 
Destaca que la Sra. Alarcón ha constatat que el fet que els autobusos vagin en contra 
direcció és susceptible de generar problemes, cosa que significa que cal buscar-hi 
solucions. Manifesta que esperen que, amb les solucions que s’abordin de cara al futur,
desapareguin els problemes que fins ara hi ha hagut en algunes línies d’aquests 
autobusos.
ES DONA PER TRACTADA
Del Grup Municipal Partit Popular:
32. – (M1923/1517) Quin és el total de multes imposades a vehicles sense distintiu ambiental 
per circular en horari restringit dins de la Zona de Baixes Emissions des de l’inici del 
període sancionador? Quin és l’import recaptat i quantes multes s’han imposat a 
vehicles reincidents?
El Sr. RAMÍREZ assenyala que pregunten pel total de multes imposades a vehicles sense 
distintiu ambiental a la zona de baixes emissions, ja que les sancions econòmiques per 
circular sense distintiu ambiental dins d’aquesta zona són una realitat des de l passat 15 
de setembre, però les informacions en aquest sentit han estat molt limitades. Manifesta 
que han pogut llegir que entre el 15 i el 30 de setembre es van imposar fins a 10.761 
sancions de 100 euros a cotxes i motocicletes, que suposen una mitjana de 672 multes 
diàries en aquest període, però que no disposen de més dades. Explica que fa pocs dies
també es van assabentar per la premsa de la insòlita multa imposada a un vehicle amb 
més de 20 anys d’antiguitat que circulava carregat al damunt d’un camió grua, tot i que
posteriorment l’Ajuntament va anunciar la retirada d’aquesta multa després d’haver-se 
fet les comprovacions oportunes. Opina que això demostra que el sistema té moltes 
mancances tècniques i que la intenció principal ha de ser que els cotxes més 
contaminants no circulin pel centre de la ciutat i no pas l’afany recaptatori.
Assenyala que la voluntat d’aquesta pregunta és tenir dades el més actualitzades 
possible sobre el nombre real de vehicles infractors durant aquests tres primers mesos
per saber si la zona baixes emissions funciona.
El Sr. BADIA indica que la gestió de les multes la fa l’Institut Municipal d’Hisenda i que el 
tràmit dura aproximadament entre quatre i cinc setmanes. Així mateix, assenyala que 
durant el primer mes només es va posar una única multa per vehicle. Explica que la idea 
era que a un mateix vehicle no li arribessin de cop diverses multes per reincidència i
que, a partir que els titulars tinguessin coneixement d’aquesta situació, ja es pogués 
tornar a multar els reincidents. Explica que el primer mes es van multar 10.000 vehicles 
únics i que en aquest moment tenen en procés de notificació o pendents de pagament 
49.000 sancions que incorporen ja la reincidència. Afirma que, tenint en compte que el 
primer mes han estat més cauts, de moment tenen constància de 4.234 expedients ja 
cobrats.
El Sr. RAMÍREZ agraeix la informació i demana si es pot fer arribar als diferents grups per 
escrit.
El Sr. BADIA respon que així ho faran.
ES DONA PER TRACTADA
Del Grup Municipal Barcelona pel Canvi:
33. – (M1923/1514) Contempla el govern municipal promoure els canvis normatius que 
permetin dotar els plans d’usos de la flexibilitat necessària perquè dintre d’una mateixa 
zona, i respectant el nombre màxim de llicències, un negoci de restauració pugui escollir 
el local que millor s’adapti a les seves necessitats?
El Sr. VALLS afirma que l’actual crisi econòmica derivada de la pandèmia afecta
particularment els negocis de restauració, molts dels quals han tancat o es preveu que 
tancaran, i que, atès que molts altres locals comercials de la ciutat també han tancat, hi 
ha molts locals comercials buits. Assenyala que ja han fet diverses propostes en el sentit
d’incentivar que oficines situades en plantes superiors dels edificis ocupin locals
comercials a peu de carrer i que hi pot haver moltes propostes en aquest sentit. 
Explica que, atès que molts plans d’usos limiten la possibilitat d’obrir nous negocis de 
restauració a determinades zones i atès que la llicència de restauració està lligada a un 
local concret, pensen que en el context actual l’Ajuntament hauria de donar flexibilitat 
als negocis de restauració per treballar en les millors condicions possibles. Finalment 
formula la pregunta.
La Sra. SANZ recorda que els plans d’usos tenen com a objectiu establir condicions 
urbanístiques que permetin combinar la implantació i el creixement d’unes 
determinades activitats econòmiques per garantir-ne un bon equilibri, i preservar així 
els valors paisatgístics, històrics i culturals d’una zona i la qualitat de vida dels seus veïns. 
Assenyala que, en funció de l’antiguitat del pla d’usos de la ciutat , hi ha diferents 
sistemes de regulació per establir aquestes condicions urbanístiques. Manifesta que els 
plans d’usos que s’han fet servir històricament fixen una distància lineal entre els usos, 
però que ja fa temps que van començar a innovar en aquest sentit. Explica que, quan
van regular les associacions cannàbiques, sí que van seguir el criteri de la distància 
lineal, concretant a quants metres havien d’estar d’escoles, farmàcies o hospitals, però
que en el cas d’activitats que volen evitar que desapareguin o que siguin 
desproporcionades utilitzen diferents elements, com el criteri de densitat per superfície 
o per establiment. Indica que, per exemple, el Pla d’usos de Ciutat Vella estableix que en 
un radi de 100 metres hi ha d’haver una superfície de 200 m² d’establiments de 
restauració, cosa que vol dir que hi pot haver un únic restaurant de 200 m² o cinc de 
més petits. Afirma que, per tant, ja han incorporat aquest grau de flexibilitat en la 
normativa, com en els plans d’usos del barri de Sant Antoni, del carrer Girona o de
Ciutat Vella, entre d’altres.
El Sr. VALLS opina que caldrà veure quina serà exactament aquesta realitat cas per cas. 
Explica que creu que cal informar tots els actors econòmics i el sector de la restauració i 
analitzar, juntament amb ells, les possibilitats que hi haurà en termes de locals sector 
per sector per veure si els plans incorporen la flexibilitat necessària per recuperar 
l’economia de la ciutat.
ES DONA PER TRACTADA
e) Seguiment Proposicions / Declaracions de Grup
Del Grup Municipal Esquerra Republicana:
34. – (M1923/1525) Que s’informi de l’estat d’execució de la Proposició/Declaració de grup 
atesa a la Comissió d’Ecologia, Urbanisme, Infraestructures i Mobilitat, en data 19 de
maig de 2020, amb el següent contingut: (M1923/776) La Comissió d’Ecologia, 
Urbanisme, Infraestructures i Mobilitat insta el Govern municipal a crear un equip 
específic encarregat d’agilitzar la tramitació de les llicències de les promocions que 
incloguin habitatges de protecció, i que també desenvolupi funcions d’assessorament, 
acompanyament i seguiment d’aquestes promocions fins al final de l’obra.
La Sra. BARÓ recorda que fa set mesos van aprovar una proposició que instava el Govern 
municipal a crear un equip específic encarregat d’agilitzar la tramitació de les llicències 
de les promocions que incloguessin habitatge de protecció per tal de prioritzar aquestes
promocions, d’una manera semblant al fast track que hi ha a Londres, on els projectes 
amb més d’un 50% d’habitatge social i assequible es beneficien d’una via ràpida per a la 
seva tramitació. 
Explica que fa dos mesos va sortir l’última enquesta que va realitzar el Col·legi 
d’Arquitectes de Catalunya l’octubre, que destaca un gran nombre d’esmenes en els 
expedients de totes les llicències que es traslladen i una durada excessiva en el tràmit 
d’obtenció de les llicències. Precisa que, en aquesta enquesta, el 50% d’arquitectes 
asseguraven haver tingut esmenes en les sol·licituds de comunicats diferits i un 78% en 
el cas de les llicències i que, pel que fa a la durada, deien que una de cada cinc llicències 
superen amb comoditat els 12 mesos de tramitació. Indica que aquesta enquesta es fa a 
500 professionals, però que si parlen amb els promotors immobiliaris directament els 
informen d’intervals de 12 a 18 mesos.
Manifesta que aquests resultats els fan insistir de nou en la importància que 
l’Ajuntament s’adoni de la necessitat de revisar els criteris i els procediments utilitzats
actualment, ja que reduir el temps d’espera beneficia tant els promotors, els 
constructors i els arquitectes com, sobretot, la gent que necessita un habitatge 
assequible o un habitatge social. Finalment, demana a la Sra. Sanz que concreti quan 
disposaran d’un sistema fast track per a l’habitatge de protecció oficial a Barcelona, tal 
com es va acordar fa set mesos a la CEUIM.
La Sra. SANZ manifesta que des que es va presentar aquesta proposta, compartida pel 
Govern, han fet dues coses molt importants. Explica que, en primer lloc, mitjançant un 
decret d’alcaldia, han prioritzat la tramitació de les llicències que incorporen habitatge 
protegit per davant de totes les llicències, i que també han prioritzat l’habitatge 
convencional a preu de mercat. Afirma que en els propers mesos començaran a veure 
que aquesta tramitació, que s’havia paralitzat a causa de la COVID, estarà més activa i es 
resoldrà més ràpidament. Manifesta que, en segon lloc, han creat un equip de 
coordinació entre l’IMHAB i Llicències per treballar projecte a projecte totes les fases 
des del seu inici perquè ja es tramitin de manera ràpida. Explica que, si aquesta forma 
de funcionar es mostra eficaç en l’àmbit públic, l’estendran als projectes d’iniciativa 
privada que incorporen una part d’habitatge protegit. Afirma que volen que en tots 
aquests casos la facilitació i l’agilització sigui la norma per tal de poder reduir els
terminis. Assenyala que, en paral·lel, estan treballant amb tots els districtes perquè 
vagin desenvolupant aquestes millores.
Proposa a la Sra. Baró fer una sessió de treball amb la directora de Llicències per poder 
donar una informació una mica més detallada sobre aquesta qüestió, i ho fa extensible a 
la resta de grups.
La Sra. BARÓ explica que, de fet, volia demanar xifres i si es tenia alguna noció del temps 
que es pot haver guanyat a l’hora d’escurçar aquests tràmits. A més, manifesta que 
també anava a proposar la possibilitat de fer algun tipus de sessió o informe per poder 
aprofundir una mica més en les millores que la Sra. Sanz diu que s’han fet i que haurien 
de redundar en benefici de la promoció habitatges de protecció. 
ES DONA PER TRACTAT
VI) Mocions
1. – (20140500I) RECONÈIXER i APROVAR la indemnització final per la quantitat 
d’1.472.064,88 euros, de conformitat amb l’informe tècnic emès pel responsable del 
contracte 14003093, que té per objecte el Servei de manteniment del clavegueram de 
Barcelona, neteja de les aigües litorals així com l’execució de les obres de conservació 
del clavegueram i nous claveguerons i reparació de claveguerons tenint en consideració 
criteris ambientals, d'eficiència energètica, d’smart city i el foment de l’ocupació de 
persones amb discapacitat o amb dificultats particulars d’inserció al mercat laboral i la 
sol·licitud de l’empresa, a favor de FCC Medio Ambiente, SA, amb NIF A-28541639, per 
la suspensió parcial de les prestacions del contracte de  referència pe r al període 
comprès entre el 16 de març i el 08 de juny de 2020. AUTORITZAR, DISPOSAR i 
RECONÈIXER l’obligació per l’import indicat, a càrrec de l’aplicació pressupostària 
D/22611/15011 - 0502 de l’exercici 2020. NOTIFICAR el present acord al contractista.
El Sr. CORONAS indica que, abans de tractar aquest punt, cal votar a favor de la urgència
de la moció. Després de constatar el vot favorable de tots els grups municipals presents 
─ Barcelona pel Canvi no hi és present en aquest moment─, dona la paraula al Govern.
La Sra. SANZ cedeix la paraula al gerent de Medi Ambient i Serveis Urbans. 
El Sr. XIMENO explica que, de la mateixa manera que en els punts inicials de la sessió 
han aprovat les indemnitzacions del contracte de neteja, en aquest cas es tracta 
d’aprovar la indemnització pel que fa al contracte de clavegueram, en el qual es va 
introduir en el seu moment la revisió de preus, la minoració de la modificació de 
contracte i la indemnització, d’acord amb el que s’estipula en els plecs i en el decret 
d’alcaldia sobre el període de confinament. Indica que l’equip tècnic ha fet l’anàlisi 
corresponent sobre aquesta indemnització, que és de 1.472.064,88 euros. 
Demana disculpes als membres de la CEUIM i a l’equip de Govern pel fet de no haver 
pogut entrar aquest punt de manera ordinària a causa d’un problema administratiu del
darrer moment. Explica que en un altre cas els equips tècnics haguessin proposat tractar 
aquest punt en la propera sessió de la CEUIM, però que en aquest cas el canvi d’any era 
determinant per l’ajust que ja s’ha fet al contracte.
Votació favorable de Barcelona en Comú i Partit dels Socialistes de Catalunya, i 
abstenció d’Esquerra Republicana, Junts per Catalunya, Ciutadans i Partit Popular. 
APROVADA
VII) Declaracions institucionals
No havent-hi altres assumptes per tractar, la Presidència aixeca la sessió a les 20.17 
hores.

